
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν την
22.10.2024, ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Ναυτιλίας Θεόδωρο Κλιάρη, στον πρώην Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη Χαράλαµπο Λαλούση και στον
πρώην Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου Δανιήλ Εσδρά
και την 23.10.2024 ποινική δικογραφία που αφορά στον
πρώην Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών Χρήστο
Σταϊκούρα και στον νυν Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών Κωστή Χατζηδάκη, δύο (2) ποινικές δικογραφίες
που αφορούν στον Υπουργό Κλιµατικής Αλλαγής και Πολιτι-
κής Προστασίας Βασίλειο Κικίλια και Ποινική Δικογραφία που
αφορά στους: 1) Πρώην Πρωθυπουργό Αλέξιο Τσίπρα, 2)
Πρώην Υπουργό Εθνικής  Άµυνας Παναγιώτη Καµένο, 3)
Πρώην Υπουργό Εξωτερικών Νικόλαο Κοτζιά, 4) Πρώην Ανα-
πληρωτή Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης Ιωάννη Πανούση, 5) Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό
Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού Θεόδωρο
Δρίτσα., σελ. 1642 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1605, 1642, 1643, 1648,
1649, 1650, 1651, 1652, 1654, 1655, 1656, 1657, 1659, 1660,
1662, 1663, 1664 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 129 έως 238, σελ.

1605 - 1633 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1634 - 1641 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Απαράδεκτες

και αντεθνικές θέσεις από την επικεφαλής του ΕΛΙΑΜΕΠ
κυρία Γαβουνέλη»., σελ. 1642 

β) Προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Για τις ελλείψεις
στο νοσηλευτικό προσωπικό του Πανεπιστηµιακού Γενικού
Νοσοκοµείου (ΠΓΝ) Αττικόν»., σελ. 1643 

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα:  

i. «Πληρωµή κοινοτικών ενισχύσεων έτους 2023 από τον
Οργανισµό Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων
Προσανατολισµού και Εγγυήσεων (Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.)»., σελ.
1645 

ii. «Εκτεταµένη ζηµιά στην καλλιέργεια καπνού στην Περι-
φερειακή Ενότητα Ροδόπης λόγω των παρατεταµένα πολύ
υψηλών θερµοκρασιών και της ανοµβρίας κατά τη διάρκεια
του θέρους του 2024»., σελ. 1652 

δ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Για την κατάσταση των αθλητικών εγκατα-
στάσεων στα Ιωάννινα». , σελ. 1648 

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η
παραβατική συµπεριφορά ανηλίκων έχει αυξηθεί 46% και
απαιτούνται δράσεις και συνέργειες Υπουργείων για την ενη-
µέρωση και ευαισθητοποίηση γονέων, εκπαιδευτικών και µα-
θητών»., σελ. 1650 

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: « Έντονος προβληµατισµός και µεγάλη αναστάτωση
από την επικάλυψη από άδειες παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-

γειας ήδη παραχωρηµένων εκτάσεων». , σελ. 1654 
ζ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα:  
i. «Απουσία του κράτους από την προστασία των κατανα-

λωτών στα πρατήρια υγρών καυσίµων»., σελ. 1655 
ii. «Καθυστερήσεις στην υλοποίηση του αναπτυξιακού

νόµου»., σελ. 1657 
η) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: 
i. «Συνεχίζεται η απαράδεκτη εκκρεµότητα στην έναρξη

των εργασιών της οδικής παράκαµψης Χαλκίδας και Ψαχνών,
ενώ η κυβέρνηση αρνείται να δεσµευτεί σε σαφές χρονοδιά-
γραµµα». , σελ. 1659 

ii. «Το λαθρεµπόριο καυσίµων στο σιδηροδροµικό δίκτυο
της χώρας και η ασφάλεια του επιβατικού κοινού»., σελ. 1661 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι Υπουργοί Υγείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Προστασίας του Πολίτη, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Υγείας κατέθεσαν στις
25.10.2024 σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση του θεσµού του
Προσωπικού Ιατρού - Σύσταση Πανεπιστηµιακών Κέντρων
Υγείας και άλλες διατάξεις του Υπουργείου Υγείας»., σελ.
1663 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1605 - 1664

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 1605, 1642, 1643, 1648, 

1649, 1650, 1651, 1652, 
1654, 1655, 1656, 1657, 
1659, 1660, 1662, 1663, 
1664

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 1645, 1646
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 1652, 1653
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 1648, 1649
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ., σελ. 1642, 1643
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1643, 1644, 1645
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 1650, 1651
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 1643, 1644, 1645
ΈΞΑΡΧΟΣ Ν. , σελ. 1648, 1649
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 1642
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 1659, 1660
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1661, 1662, 1663, 1664
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 1656, 1657, 1658, 1659
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 1657, 1658
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 1654, 1655
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1650, 1651
ΣΑΛΜΑΣ  Μ. , σελ. 1655, 1656

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’

Παρασκευή 25 Οκτωβρίου 2024



ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 1654, 1655
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 1653
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 1660, 1661, 1662, 1663, 

1664
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1646, 1647



Αθήνα, σήµερα στις 25 Οκτωβρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Kυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Γεώργιο Βρεττάκο,
Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’

Παρασκευή 25 Οκτωβρίου 2024



1606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1607



1608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1609



1610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1611



1612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1613



1614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1615



1616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1617



1618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1619



1620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1621



1622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1623



1624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1625



1626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1627



1628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1629



1630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1631



1632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1633



1634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1635



1636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1637



1638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1639



1640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1641



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτή-
σεων, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε
το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευ-
θύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν την 22-10-2024, ποινική δι-
κογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Ναυτιλίας Θεόδωρο
Κλιάρη, στον πρώην Υπουργό Προστασίας του Πολίτη Χαρά-
λαµπο Λαλούση και στον πρώην Υπουργό Μετανάστευσης και
Ασύλου Δανιήλ Εσδρά και την 23-10-2024 ποινική δικογραφία
που αφορά στον πρώην Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών Χρήστο Σταϊκούρα και στον νυν Υπουργό Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών Κωστή Χατζηδάκη, δύο (2) ποινικές
δικογραφίες που αφορούν στον Υπουργό Κλιµατικής Αλλαγής
και Πολιτικής Προστασίας Βασίλειο Κικίλια και Ποινική Δικογρα-
φία που αφορά στους 

1) Πρώην Πρωθυπουργό Αλέξιο Τσίπρα
2) Πρώην Υπουργό Εθνικής Άµυνας Παναγιώτη Καµένο
3) Πρώην Υπουργό Εξωτερικών Νικόλαο Κοτζιά
4) Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης Ιωάννη Πανούση
5) Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυ-

τιλίας και Τουρισµού Θεόδωρο Δρίτσα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σχετικά µε τη συζή-
τηση των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 25 Οκτωβρίου 2024, οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Οι υπ’ αριθµόν 80/20-10-2024, 83/21-10-2024, 86/21-10-2024,
82/21-10-2024, 66/14-10-2024, 74/16-10-2024, 88/21-10-2024,
64/14-10-2024, 78/18-10-2024, 89/21-10-2024, 70/15-10-2024.

Θα ξεκινήσουµε τη συζήτηση µε την όγδοη µε αριθµό 80/20-10-
2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Αλέξανδρου Ζερ-
βέα προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Απαράδεκτες και
αντεθνικές θέσεις από την επικεφαλής του ΕΛΙΑΜΕΠ κ. Γαβου-
νέλη».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώρ-
γιος Γεραπετρίτης.

Ορίστε, κύριε Ζερβέα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε τηλεοπτική συνέντευξη της κ. Γαβουνέλη, η

οποία τυγχάνει να είναι Γενική Διευθύντρια του ΕΛΙΑΜΕΠ, ελέχθη
από την κυρία αυτή ούτε λίγο ούτε πολύ ότι στον επικείµενο διά-
λογο µε την Τουρκία θα τεθεί ως θέµα διαπραγµατεύσεως και η
επέκταση των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Μά-
λιστα η κ. Γαβουνέλη δήλωσε χαρακτηριστικά -προσέξτε, κύριε
Υπουργέ- πως είναι αυτονόητο ότι αυτό το ζήτηµα θα µπει στο
τραπέζι των διαπραγµατεύσεων. Ύστερα άρχισε να ανεβοκατεβά-
ζει το εύρος της αιγιαλίτιδος ζώνης από τα έξι στα εννιά, από τα
εννιά στα οκτώ, λες και συµµετείχε σε κάποιο ανατολίτικο παζάρι.

Τέλος, η κ. Γαβουνέλη υποστήριξε ότι το συγκεκριµένο θέµα
συζητείται µόνο µεταξύ των δύο Υπουργών Εξωτερικών και ουσια-
στικά έκανε λόγο ότι υπάρχει θέµα µυστικής διπλωµατίας.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ: Πρώτον, για ποιον λόγο
η ελληνική Κυβέρνηση, αλλά και το Υπουργείο Εξωτερικών του
οποίου προΐστασθε, δεν καταδίκασε τις απαράδεκτες αυτές δη-
λώσεις; Δεύτερον, πράγµατι υπάρχει θέµα σχετικά µε την επέ-
κταση των χωρικών µας µιλίων στα δώδεκα ναυτικά µίλια, όσο
δικαιούµαστε από το Διεθνές Δίκαιο; Θα τεθεί αυτό το ζήτηµα στο
τραπέζι των διαπραγµατεύσεων µε την Τουρκία;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Ζερ-

βέα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και σας ευχόµαστε καλή

δύναµη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Να
είστε καλά. Θα τη χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ
πολύ.

Αξιότιµε κύριε Βουλευτά, οφείλω να οµολογήσω ότι προσέρ-
χοµαι σήµερα στη Βουλή για να απαντήσω στην επίκαιρη ερώ-
τησή σας και σας ευχαριστώ για την κατάθεσή της,
αισθανόµενος ότι δεν όφειλα να το πράξω από µόνο σεβασµό
και προς το πρόσωπό σας και προς την Βουλή. Και τούτο διότι
αντιλαµβάνεστε ότι ένας Υπουργός δεν µπορεί να απαντά για λο-
γαριασµό κάποιου πολίτη, ακαδηµαϊκού ή ακόµη-ακόµη και εκ-
προσώπου φορέα, ο οποίος δεν είναι κρατικός ή δηµόσιος. Άρα,
υπό την εκδοχή αυτή παρέλκει, κατά την άποψή µου, η οποιαδή-
ποτε απάντηση επί του ζητήµατος αυτού. Αλίµονο, κύριε Βου-
λευτά, εάν ο Υπουργός Εξωτερικών καθηµερινώς απαντούσε στα
δηµοσιεύµατα, στις συνεντεύξεις, στην αρθρογραφία που γίνον-
ται σχετικά µε οποιοδήποτε θέµα εξωτερικής πολιτικής. Το αυ-
τονόητο είναι αυτό, ότι δεν θα είχε ούτε ένα λεπτό στη διάθεσή
του για να κατευθύνει τα της εξωτερικής πολιτικής.

Εδώ υπάρχει βεβαίως και ένα ζήτηµα ελευθερίας των ανθρώ-
πων οι οποίοι εκφράζονται όπως εκφράζονται και θέλω να σας
διαβεβαιώσω ότι στον δηµόσιο διάλογο ακούγονται εξαιρετικά
ακραία πράγµατα, ειδικώς για τα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής
τα οποία δεν είναι δυνατόν να απαντά διαρκώς ο Υπουργός Εξω-
τερικών.

Θέλω, όµως, για µια ακόµη φορά µε την ευκαιρία αυτή να είµαι
απολύτως ξεκάθαρος. Όπως γνωρίζετε τα χωρικά ύδατα της Ελ-
λάδας έχουν καθοριστεί µε τη διαδικασία η οποία προβλέπεται
από το Σύνταγµα. Επιπλέον, τόσο κατά την ψήφιση όσο και κατά
την κύρωση της σύµβασης του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών
που αφορά το δίκαιο της θάλασσας, η Ελλάδα διατύπωσε τη
ρητή της επιφύλαξη η οποία αφορά το µονοµερές αναφαίρετο
δικαίωµά της να επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα. Αυτό και θα
πράξει κατά τον χρόνο που η ίδια η πολιτεία θα το κρίνει.

Πρόκειται για ένα θέµα το οποίο αφορά κυριαρχία ελληνική
και θέλω να σας διαβεβαιώσω και δι’ υµών τον ελληνικό λαό ότι
τα ζητήµατα κυριαρχίας δεν περιλαµβάνονται -ούτε πρόκειται
ποτέ να περιληφθούν- σε οποιονδήποτε διάλογο ο οποίος γίνεται
για τα ελληνοτουρκικά. Το ζήτηµα της κυριαρχίας, περιλαµβανο-
µένης της επέκτασης των χωρικών υδάτων, είναι θέµα που
αφορά αποκλειστικά και µόνο την ελληνική πολιτεία και θα ασκη-
θεί µε τον προσήκοντα τρόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Ζερβέα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ΕΛΙΑΜΕΠ δεν είναι µια απλή δεξαµενή σκέ-

ψης, µια από τις πολλές. Αντιθέτως µπορώ να πω ότι αν δεν συν-
διαµορφώνει την εξωτερική πολιτική τουλάχιστον την επηρεάζει.
Γιατί το λέω αυτό; Γιατί ο κ. Ντόκος, ο νυν σύµβουλος της εθνι-
κής ασφάλειας του Πρωθυπουργού -σας φέρνω ένα παράδειγµα
τρανταχτό- είχε διατελέσει γενικός διευθυντής του ΕΛΙΑΜΕΠ.
Εποµένως, δεν µπορούµε να πούµε ότι είναι µια δήλωση η οποία
δεν µας ενδιαφέρει. Είναι από µια σηµαντική δεξαµενή σκέψης
η οποία επηρεάζει τη χάραξη της ελληνικής εξωτερικής πολιτι-
κής. Ας µην κοροϊδευόµαστε.

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, µε τόσες πολλές απόψεις
εντός της Κυβερνήσεώς σας πραγµατικά τελούµε σε σύγχυση.
Ο κ. Σαµαράς, παραδείγµατος χάριν, λέει εµµέσως πλην σαφώς
ότι ακολουθείται µια ενδοτική πολιτική στα θέµατα που µας απα-
σχολούν µε την Τουρκία. Ο κ. Δένδιας στο ακριτικό Καστελόριζο
είπε -και πολύ ορθώς- ότι όλα τα νησιά δικαιούνται ΑΟΖ και υφα-
λοκρηπίδα. Εσείς λέτε ότι το µόνο ζήτηµα µε την Τουρκία είναι η
οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας, αλλά από την άλλη αποφεύγετε
όπως ο διάβολος το λιβάνι να µας πείτε τι θα γίνει µε την επέ-
κταση της αιγιαλίτιδος ζώνης, απλώς το µεταθέτετε σε ένα αό-
ριστο µέλλον. Και βεβαίως υπάρχει και η κ. Μπακογιάννη η οποία
έχει πει στο παρελθόν ότι η Τουρκία έχει ατέλειωτες ακρογιαλιές.
Προφανώς αφού έχει ατέλειωτες ακρογιαλιές θα πρέπει να ζη-
τήσει ΑΟΖ και στην Αλάσκα. Γιατί όχι; Χθες µάλιστα στον φιλο-
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κυβερνητικό «ΣΚΑΙ», στην εκποµπή του κ. Πορτοσάλτε, έκανε
λόγο για δώδεκα ναυτικά µίλια για την Ηπειρωτική Ελλάδα και
εµµέσως πλην σαφώς έδωσε ένα µήνυµα ότι δεν θα ισχύσει το
ίδιο και για τα νησιά. Εποµένως, θα πρέπει κάποια στιγµή να ξε-
καθαρίσει η Κυβέρνηση ποια από τις τέσσερις αυτές λογικές
ασπάζεται και ακολουθεί.

Κύριε Υπουργέ, επειδή έρχεται και η συνάντηση σας την επό-
µενη εβδοµάδα µε τον κ. Φιντάν θεωρώ ότι είναι µέγιστο λάθος
να ερχόµαστε σε διάλογο µε ένα κράτος το οποίο, πρώτον, µας
απειλεί από το 1995 µε πόλεµο εφόσον ασκήσουµε το νόµιµο δι-
καίωµά µας, το οποίο βασίζεται στο Διεθνές Δίκαιο της επεκτά-
σεως των χωρικών µας υδάτων, ένα κράτος το οποίο δεν
αναγνωρίζει το δίκαιο της θάλασσας. Και αναρωτιέµαι, επί ποιας
βάσεως -αφού ουσιαστικά δεν σέβεται το Διεθνές Δίκαιο η Τουρ-
κία- θα καθίσουµε στο τραπέζι του διαλόγου;

Κατά τη γνώµη µας, κύριε Υπουργέ, αντί να εισέρθετε σε
αυτές τις επικίνδυνες ατραπούς, θα πρέπει να αλλάξετε πολιτική.
Να χαράξετε γραµµές βάσεως, να επεκτείνετε ως έχουµε το δι-
καίωµα την αιγιαλίτιδα ζώνη µας στα δώδεκα ναυτικά µίλια, να
ανακηρύξουµε ΑΟΖ και µετά να προσφύγουµε στο καθ’ ύλην αρ-
µόδιο δικαστήριο, το Δικαστήριο του Αµβούργου, µονοµερώς.
Έχουµε το δικαίωµα. Θεωρώ ότι αυτή είναι η µόνη ελληνοπρεπής
και ανεξάρτητη εξωτερική πολιτική.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, κύριε Βουλευτά.
Αξιότιµε, κύριε Βουλευτά, µε κάθε σεβασµό το ΕΛΙΑΜΕΠ δεν

συγκαθορίζει καµµία εξωτερική πολιτική. Η εξωτερική πολιτική
ασκείται διά της Κυβερνήσεως µε την εντολή και την καθοδή-
γηση του Πρωθυπουργού µέσω του κυβερνητικού Συµβουλίου
Εξωτερικής Πολιτικής και Άµυνας και υλοποιείται από τον
Υπουργό Εξωτερικών. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως απόκλιση
µεταξύ των στελεχών της κυβερνητικής πλειοψηφίας και των
µελών της Κυβέρνησης, απολύτως καµµία.

Σας είπα σε όλους τους τόνους, το έχω διαβεβαιώσει πολλά-
κις, ότι η επέκταση των χωρικών υδάτων θα γίνει µε τον προβλε-
πόµενο από το Διεθνές Δίκαιο τρόπο στο πλαίσιο της άσκησης
της ελληνικής κυριαρχίας.

Σε αυτό συντείνουµε όλοι στην Κυβέρνηση, όλα τα µέλη έχουν
ακριβώς την ίδια τοποθέτηση. Και σε αυτό το ζήτηµα δεν υπάρχει
καµµία απολύτως µυστικότητα όπως και σε κανένα ζήτηµα εξω-
τερικής πολιτικής. Ο ίδιος έχω υπάρξει εξαιρετικά ανοικτός σε
όλα αυτά τα ζητήµατα, έχοντας ενηµερώσει πολλαπλώς τη
Βουλή και όλες τις αρµόδιες επιτροπές, τους ίδιους τους Αρχη-
γούς των κοµµάτων, το αρµόδιο Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτι-
κής και βεβαίως προσέρχοµαι οποτεδήποτε ζητείται για την
απάντηση των επίκαιρων ερωτήσεων. Για δε την παρατήρησή
σας περί του διαλόγου, θα µου επιτρέψετε να πω ότι ο διάλογος
είναι ένα απαραίτητο στοιχείο άσκησης διπλωµατίας. Είναι προ-
φανές ότι δεν πρόκειται να συµφωνήσουµε σε όλα και έχουµε
και εντελώς διαφορετική αφετηρία µε την Τουρκία. Είναι αυτο-
νόητο ότι για την οποιαδήποτε συζήτηση, η οποία θα αφορά την
οριοθέτηση αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης και υφαλοκρηπί-
δας, θα γίνει µόνον υπό την απόλυτη προϋπόθεση ότι υπάρχει
πλήρης σεβασµός του Διεθνούς Δικαίου και ότι αυτό συνιστά τη
µία και µόνη διαφορά, η οποία θα τεθεί στο τραπέζι. 

Και επειδή αντιλαµβάνοµαι ότι µας εγκαλείτε για το γεγονός
ότι δεν έχουµε επεκτείνει τα χωρικά µας ύδατα, όπως προβλέ-
πεται από το Διεθνές Δίκαιο και όπως µονοµερώς έχει το δι-
καίωµα να το πράξει η χώρα, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι τα όρια
της ελληνικής επικράτειας καθορίστηκαν τελευταία το 1947. Από
το 1947 η επέκταση της ελληνικής επικράτειας για πρώτη φορά
συντελέστηκε επί της παρούσας κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας
από την προηγούµενη κυβέρνηση, το 2021 µε την επέκταση των
χωρικών υδάτων έως το ακρωτήριο Ταίναρο. Άρα ήταν η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία µεγάλωσε την Ελλάδα. Και
τη µεγαλώνει κάθε µέρα, κύριε Βουλευτά, αυξάνοντας το διπλω-
µατικό της κεφάλαιο και ευρισκόµενη σήµερα σε ένα επίπεδο
στο οποίο µπορεί να συζητά µε όλους τους διεθνείς εταίρους µε

όρους ισότητας αν όχι ισχύος, να βρίσκεται στο συµβούλιο
ασφαλείας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και στον σκληρό
πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να µην έχει κανένα απολύ-
τως φοβικό σύνδροµο. Και θα ήταν η δική µου παράκληση να µην
έχει φοβικά σύνδροµα ούτε η Βουλή. 

Η παρούσα Κυβέρνηση δεν φοβάται. Έχει την ισχύ και την αυ-
τοπεποίθηση να υποστηρίζει, όπως πρέπει τα εθνικά συµφέ-
ροντα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 83/21-10-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Παρασκευής Δάγκα, προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Για τις ελλείψεις στο νοσηλευτικό προσωπικό του Πανε-
πιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου (ΠΓΝ) Αττικόν». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας, κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
Ορίστε, κυρία Δάγκα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Με αφορµή τη συγκεκριµένη

µέρα, παγκόσµια ηµέρα για την πρόληψη του καρκίνου του µα-
στού, θα θέλαµε να εκφράσουµε την αλληλεγγύη µας, τη συµ-
παράστασή µας, στις χιλιάδες γυναίκες που δίνουν µάχη µε τη
νόσο, στις χιλιάδες γυναίκες που αγωνιούν αλλά συναντούν πολ-
λαπλά εµπόδια στην πρόληψη, αλλά και στη θεραπεία των γυναι-
κολογικών καρκίνων στα πλαίσια του εµπορευµατοποιηµένου και
ιδιωτικοποιηµένου συστήµατος υγείας. Είναι η γνωστή λογική
του κόστους οφέλους που έχει οδηγήσει ακόµα και ένα κρίσιµο
τµήµα, το τµήµα βραχυχρόνιας θεραπείας στο Νοσοκοµείο «Αλε-
ξάνδρα», σε κλείσιµο, γιατί λείπει το απαραίτητο προσωπικό.

Για να πάµε όµως στο θέµα της επίκαιρης ερώτησης, το ζή-
τηµα είναι ότι αυτή τη στιγµή Υπουργέ, η κατάσταση έχει φτάσει
στο απροχώρητο στο Νοσοκοµείο «Αττικόν». Δεν είναι µόνο ότι
έχουν γίνει καθεστώς τα ράντζα, εκατόν είκοσι ράντζα σε κάθε
εφηµερία. Το ζήτηµα είναι ότι σε αυτή τη φάση η όποια ανάπτυξη
κλινικών και κλινών στηρίζεται στο απαρχαιωµένο οργανό-
γραµµα, σε σχέση µε το νοσηλευτικό προσωπικό. Και όταν µι-
λάµε για τη νοσηλευτική υπηρεσία, µιλάµε για τους νοσηλευτές,
τους βοηθούς νοσηλευτές, επισκέπτες υγείας, µαίες, τραυµατιο-
φορείς και βοηθούς θαλάµου. 

Σε αυτές τις συνθήκες λοιπόν ένας νοσηλευτής και ένας βοη-
θός νοσηλευτή είναι αναγκασµένοι να έχουν την ευθύνη για
τριάντα πέντε κλίνες συν τα δέκα ράντζα περίπου µετά από κάθε
εφηµερία και βέβαια, αυτή η τραγική υποστελέχωση –διακόσια
τριάντα πέντε είναι τα κενά σε νοσηλευτικό προσωπικό-, οδηγεί
στο να είναι καθεστώς οι µετακινήσεις νοσηλευτικού προσωπι-
κού από κλινική σε κλινική, από τη µία µονάδα εντατικής θερα-
πείας σε ΜΑΘ κ.λπ.. 

Άρα ρωτάτε εδώ η Κυβέρνηση τι µέτρα θα πάρει για να προσ-
ληφθεί όλο το αναγκαίο µόνιµο προσωπικό, νοσηλευτικό, για να
καλυφθούν οι ανάγκες που είναι σε κατάσταση κάτω από τα όρια
ασφαλείας. Και βέβαια, τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για να
δοθούν τα χιλιάδες οφειλόµενα ρεπό και άδειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’
αρχάς ως προς την παγκόσµια ηµέρα κατά του καρκίνου του µα-
στού, να πω ότι η Κυβέρνησή µας, και είµαι πάρα πολύ περήφα-
νος γι’ αυτό, διενεργεί το µεγαλύτερο πρόγραµµα προληπτικής
ιατρικής για την ανίχνευση του καρκίνου του µαστού στις γυναί-
κες που έχει γίνει ποτέ στο ελληνικό κράτος. Είναι το πρόγραµµα
µε το όνοµα της αείµνηστου Φώφης Γεννηµατά. Το πρόγραµµα
αυτό διενεργεί δωρεάν προληπτική εξέταση ηλεκτρονικής τοµο-
γραφίας για τον καρκίνο του µαστού, µαστογραφία δηλαδή, και
έχει ήδη σώσει τη ζωή σε χιλιάδες γυναίκες, που έκαναν χρήση
της δωρεάν αυτής εξετάσεως και έµαθαν ότι δυστυχώς είχαν
καρκίνο σε πρώιµο στάδιο και έτσι αντιµετώπισαν άµεσα το πρό-
βληµα αυτό να εξαλειφθεί. 

Καλώ λοιπόν, όλες τις δικαιούχους του προγράµµατος, που
έχουν λάβει στο κινητό τους το σχετικό µήνυµα από την ΗΔΙΚΑ
που τους ενηµερώνει για τη διαδικασία µε την οποία µπορούν να
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κάνουν χρήση των δωρεάν προληπτικών εξετάσεων του προ-
γράµµατος «Φώφη Γεννηµατά» να το πράξουν γιατί η πρόληψη
στην προκειµένη περίπτωση κατά κυριολεξία σώζει ζωές. Και
αυτό το έκανε η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Τώρα έρχοµαι στην απάντηση του ερωτήµατός σας, αν υπάρ-
χουν κενά στο Νοσοκοµείο «Αττικόν», στο νοσηλευτικό προσω-
πικό. Βεβαίως και ναι, πολλά κενά. Πιθανόν να είναι και ο αριθµός
που είπατε ο πραγµατικός, οι διακόσιες τριάντα πέντε θέσεις.
Πώς µπορούν να αντιµετωπιστούν αυτά τα κενά; Ποιος είναι ο
τρόπος να αντιµετωπιστούν; Να προσλάβουµε προσωπικό. Πολύ
ωραία. Έχει ξεκινήσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τη
διαδικασία για να προσλάβει προσωπικό; Ασφαλώς. Έχουµε
κάνει προκηρύξεις και το 2021 και το 2022 και 2023 και το 2024
και θα κάνουµε και το 2025 για την πρόσληψη νοσηλευτικού προ-
σωπικού. Εκκρεµούν µέχρι τέλος του χρόνου να προσλάβουµε
πάνω από τρεις χιλιάδες πεντακόσιους νοσηλευτές. Το Νοσοκο-
µείο «Αττικόν» αν όλα πάνε βάσει προγράµµατος θα πάρει µέχρι
το τέλος του χρόνου εκατό νοσηλευτές και µε αυτούς θα έχει
πολύ καλύτερη ροή στη λειτουργία του, χωρίς να έχει λύσει ορι-
στικά το πρόβληµα της έλλειψης προσωπικού. 

Γιατί όµως σωρεύτηκαν τόσες πολλές θέσεις προσλήψεων και
πάµε τώρα να κάνουµε µαζεµένες προσλήψεις δύο, τριών ετών;
Διότι η διαδικασία πρόσληψης νοσηλευτών µέσω του ΑΣΕΠ είναι
µία διαδικασία η οποία ήταν πολύ αργή. Εντόπισε η Κυβέρνηση
το πρόβληµα και ήλθε νοµοθετικά να κάνει παρεµβάσεις για να
επιταχυνθεί αυτή η διαδικασία και να γίνουν προσλήψεις. Τι ψή-
φισε το ΚΚΕ σε αυτές τις παρεµβάσεις; Όχι. Άρα, το ενδιαφέρον
σας, αγαπητή κυρία συνάδελφε, είναι καθαρά υποκριτικό. Εάν
σας ενδιέφερε να γίνουν οι προσλήψεις θα ήσασταν επισπεύδον-
τες στην προσπάθεια να γίνουν ταχύτερες προσλήψεις, όχι αντί-
παλοι να γίνουν ταχύτερα οι προσλήψεις. Άρα στην Αίθουσα οι
µόνοι που πραγµατικά ενδιαφέρονται να γίνουν οι προσλήψεις
στ’ αλήθεια, είµαστε εµείς. Και γιατί συµβαίνει αυτό; Εσείς αν
λυθεί το πρόβληµα, θα χάσετε την πολιτική σας ύπαρξη. Εµείς
θέλουµε να λύνουµε τα προβλήµατα των ανθρώπων. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Άρα µέχρι το τέλος του χρόνου, εκατό νοση-
λευτές θα µπούνε στο «Αττικόν» και συνεχίζουµε µε τη νέα προ-
κήρυξη το 2025. 

Να πω εδώ, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, για να το ξέρει ο ελ-
ληνικός λαός ότι βάσει της συµφωνίας Τσίπρα στο τρίτο αχρεί-
αστο µνηµόνιο για την πρόσληψη 1 προς 1, δηλαδή µία
αποχώρηση µία πρόσληψη στο ελληνικό δηµόσιο, για το ταβάνι,
για το όριο προσλήψεων δηλαδή στο οποίο δεσµεύεται το ελλη-
νικό κράτος, η Ελλάδα µπορούσε να κάνει αυτά τα τρία χρόνια
περίπου δεκαπέντε χιλιάδες προσλήψεις τον χρόνο. Κατ’ έτος
πάνω από το 1/3 πήγαινε στο Υπουργείο Υγείας. Δηλαδή ο Πρω-
θυπουργός αυτός και αυτή η Κυβέρνηση έχουν δώσει τόσο µε-
γάλη βάση στην υγεία στ’ αλήθεια, που έχουν θυσιάσει πάνω από
το 1/3 των µόνιµων θέσεων ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού
προσωπικού για το ΕΣΥ στερώντας τα από όλα τα άλλα Υπουρ-
γεία. Γιατί δεκαπέντε χιλιάδες είναι για την Αστυνοµία, για τον
Στρατό, για τη δικαιοσύνη, για την παιδεία, για τα πάντα. 

Και τι λέει ο Μητσοτάκης; «Όχι, πρώτα η υγεία». Αυτό δεν έχει
γίνει αντιληπτό. Και επιπλέον αυτό που εκκρεµεί για υπογραφή
στο γραφείο του Υφυπουργού Οικονοµικών κ. Πετραλιά -έχω
ενηµερωθεί ότι θα υπογραφεί σήµερα- είναι ότι ανοίγουµε άµεσα
άλλες χίλιες θέσεις προσλήψεων για το 2024 και άλλες χίλιες
πεντακόσιες θέσεις για το 2025 επικουρικού προσωπικού.

Άρα, προκηρύχθηκαν έξι χιλιάδες θέσεις µόνιµου ιατρικού, νο-
σηλευτικού και λοιπού προσωπικού στο ΕΣΥ το 2024, περίπου
πέντε χιλιάδες θέσεις µόνιµου προσωπικού θα προκηρυχθούν
για το 2025 και πολλές χιλιάδες επικουρικού προσωπικού από το
2019 µέχρι σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρία Δάγκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ναι, κύριε Υπουργέ. Μόνο πρό-

κληση είναι αυτά που λέτε. Είναι πρόκληση γιατί οι τραγικές ελ-
λείψεις σε νοσηλευτικό προσωπικό δεν διαµορφώθηκαν τώρα και
έχουν την υπογραφή και της δικής σας Κυβέρνησης και των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων που λογαριάζουν µε τη λογική του κό-

στους την αναγκαία κρατική χρηµατοδότηση για την υγεία και µε
το κριτήριο του οφέλους για τους επιχειρηµατικούς οµίλους στην
υγεία.

Άρα, το πρόβληµά σας δεν ήταν το πώς θα γίνουν πιο γρήγορα
οι διαδικασίες για το ΑΣΕΠ. Αυτό θα ήταν κάτι πάρα πολύ απλό.
Και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, νόµος πλέον, το καταψήφισε
το ΚΚΕ, γιατί ακριβώς προσαρµόζετε στις σύγχρονες ανάγκες
που έχει το δικό σας κράτος, το εχθρικό για τον λαό κράτος, στις
προτεραιότητες που έχετε βάλει για την καπιταλιστική κερδοφο-
ρία και ανταγωνιστικότητα.

Και σ’ αυτό το άθλιο σύστηµα και σε αυτή τη βαρβαρότητα,
ναι, κύριε Υπουργέ, λογαριάζετε ως κόστος το να έχετε µόνιµο
προσωπικό στα νοσοκοµεία. Όµως, δεν απαντήσατε στο κύριο:
Τι θα γίνει µε τα ράντζα στις εφηµερίες; Τι θα γίνει µε το νοση-
λευτικό προσωπικό που µετακινείται; Ξεκάθαρα δεν απαντήσατε.
Θα τους δώσετε τα χιλιάδες οφειλόµενα ρεπό και τις άδειες;
Γιατί αυτή η κατάσταση έχει οδηγήσει και σε παραιτήσεις όλων
αυτών των νοσηλευτών.

Το µόνο που κάνετε είναι να διαφηµίζετε τον εκσυγχρονισµό
των ΤΕΠ, του τµήµατος επειγόντων περιστατικών του «Αττικού»,
αλλά άλλο πράγµα οι ουρές στα επείγοντα που πρέπει να αντι-
µετωπιστούν και άλλο πράγµα οι νοσηλείες και τα ράντζα στους
θαλάµους που είναι µια άθλια κανονικότητα σε βάρος και της αν-
θρώπινης νοσηλείας αλλά και που οδηγεί και στην εργασιακή
εξουθένωση του υγειονοµικού προσωπικού συνολικά.

Με αυτή την έννοια για να κλείσω, επειδή το είπατε κιόλας, µε
αφορµή την παγκόσµια ηµέρα για τον καρκίνο του µαστού, να
µου επιτρέψετε αλλά όταν ρίχνετε το µπαλάκι της ατοµικής ευ-
θύνης σε µια γυναίκα για το πού θα πάει να κάνει µαστογραφία
και ένα ελάχιστο ποσοστό, το 16%, των µαστογράφων βρίσκεται
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, το συγκεκριµένο πρόγραµµα να
µου επιτρέψετε µε χρήµατα από τη φοροαφαίµαξη των εργαζο-
µένων και του λαού επιδοτεί, ουσιαστικά, τους ιδιωτικούς οµί-
λους. Το 76% των µαστογραφιών γίνονται στον ιδιωτικό τοµέα
και το υπόλοιπο γίνεται στο δηµόσιο.

Όµως, ξέρετε τι κρύβετε; Κρύβετε και τον γολγοθά που περ-
νάει µια γυναίκα κάτω από τις ελλείψεις στο δηµόσιο και δωρεάν
σύστηµα υγείας για το πώς θα προχωρήσει άµεσα η διάγνωση,
η θεραπεία και η αποκατάσταση. Αυτά κρύβετε. Κι εδώ σας θέ-
σαµε και συγκεκριµένο θέµα για το τµήµα στο Νοσοκοµείο Αλε-
ξάνδρα που δεν έχει προσωπικό, δεν έχει τον µόνιµο γιατρό για
να λειτουργήσει. 

Αυτές όµως είναι οι αντιδραστικές κατευθύνσεις της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Μάλιστα, πήρατε και το πακετάκι που σας κέρασαν
από το Ταµείο Ανάκαµψης, τα πρώτα απογευµατινά χειρουργεία
για να µονιµοποιήσουν τα επί πληρωµή απογευµατινά χειρουρ-
γεία. Αυτή είναι η άθλια κατεύθυνση που οδηγεί ακόµα και η
υγεία να λογαριάζεται ως εµπόρευµα, οι ανάγκες όλων στη ζωή,
στα δικαιώµατα, στην υγεία να αποτελούν πεδίο κερδοφορίας.
Μ’ αυτήν την κανονικότητα το ΚΚΕ δεν συµβιβάζεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έχω
πει πολλές φορές, κύριε Πρόεδρε, ότι απολαµβάνω τη διαλογική
συζήτηση µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος. Την απολαµ-
βάνω µε την έννοια ότι βλέπω ανθρώπους που αρνούνται να δουν
την πραγµατικότητα. Τι είπατε; Το εχθρικό στον λαό καθεστώς.
Το δικό µας καθεστώς; Η αστική κοινοβουλευτική δηµοκρατία
είναι το εχθρικό στον λαό καθεστώς; Καλά, και στις εκλογές που
γίνονται κάθε τέσσερα χρόνια αυτός ο λαός γιατί δεν κατακρη-
µνίζει τους εχθρούς του;

Άρα, προφανώς, κάτι δεν πάει καλά. Αν εµείς είµαστε οι εχθροί
του λαού και εσείς οι φίλοι του και σε µας δίνει 40% και σε εσάς
6%, ή ο λαός έχει κάποιο πρόβληµα ή εσείς. Επειδή πιστεύω πως
µάλλον ο λαός πάει καλά, το πρόβληµα το έχετε εσείς.

Πάµε να το κάνουµε και πιο συγκεκριµένο. Λέτε: Πρώτον, οι
µαστογραφίες που δίνετε πάνε στον ιδιωτικό τοµέα και δεύτε-
ρον, είναι από τους φόρους του ελληνικού λαού. Πρώτον, αν κά-
ποια κυρία έχει πρώιµο καρκίνο και βρούµε, µέσω της ψηφιακής
µαστογραφίας, αυτόν τον πρώιµο καρκίνο και της σώσουµε τη
ζωή, πιστεύετε ότι την ενδιαφέρει ιδιαίτερα αν η ψηφιακή µαστο-
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γραφία έχει γίνει στο «Αττικόν» ή στο «Αλεξάνδρα» ή αν έχει γίνει
στη «ΒΙΟΙΑΤΡΙΚΗ» ή στην «AFFIDEA» ή στο «ΙΑΤΡΟΠΟΛΙΣ»; Το
πιστεύετε αυτό; Ή το ότι της έχουµε σώσει τη ζωή; Αφού οι ψη-
φιακές µαστογραφίες που δίνουµε µέσω του προγράµµατος
«Σπύρος Δοξιάδης» και του προγράµµατος «Φώφη Γεννηµατά»
είναι δωρεάν τι την ενδιαφέρει, πραγµατικά, την κυρία που θα
σώσει τη ζωή της, αν θα πάει να την κάνει σε δηµόσια ή σε ιδιω-
τική δοµή; Αυτήν την ενδιαφέρει να σώσει τη ζωή της και εµείς
της δίνουµε δωρεάν τη δυνατότητα να σώσει τη ζωή της.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Και τη θεραπεία;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και

τη θεραπεία! Τα πάντα. Στο δηµόσιο σύστηµα όλα καλύπτονται.
Τα πάντα, το 100%.

Πάµε τώρα στο δεύτερο. Από τους φόρους του ελληνικού
λαού. Αµ, δε! Το πρόγραµµα «Σπύρος Δοξιάδης» χρηµατοδοτεί-
ται κατά 100% από το Ταµείο Ανάκαµψης. Το Ταµείο Ανάκαµψης
είναι χρήµατα των Ευρωπαίων φορολογουµένων. Της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Η Ελλάδα είναι χώρα που παίρνει χρήµατα από την
Ευρώπη, δεν δίνει χρήµατα στην Ευρώπη.

Άρα, δεν είναι οι φόροι των Ελλήνων φορολογουµένων, εκεί.
Πιθανόν να είναι οι φόροι των Σουηδών φορολογουµένων, των
Γερµανών φορολογουµένων, των Δανών φορολογουµένων. Των
Ελλήνων φορολογουµένων δεν είναι. Είναι ευρωπαϊκά τα χρή-
µατα. Αυτή η «κακιά» Ευρώπη, η «αντιδραστική» και «φοβερή»
και «κακιά» Ευρώπη, αυτή είναι που πληρώνει τις δωρεάν ψηφια-
κές µαστογραφίες και όχι οι φόροι του ελληνικού λαού. Άρα, και
σε αυτό είστε τελείως εκτός.

Τέταρτον, για να µη φανεί ότι δεν σας απαντώ συγκεκριµένα.
Λέτε για τα χιλιάδες ρεπό που τους χρωστάµε. Πράγµατι. Χρω-
στούµε χιλιάδες ρεπό.

Γιατί; Είναι λόγω της έλλειψης προσωπικού, όπως ισχυρίζεστε;
Όχι, γιατί επί δυόµισι χρόνια, επί COVID, είχαν ανασταλεί τα ρεπό
και έχουν κρατηθεί τα ρεπό δυόµισι ετών για να µοιραστούν στα
επόµενα χρόνια. Και µοιράζονται. Το καλοκαίρι κλείσαµε αναγ-
καστικά κρεβάτια, για να δώσουµε σε περισσότερο προσωπικό
άδεια, για να καλύψουµε αυτό τα ρεπό. Άρα, τα ρεπό δεν είναι
αποτέλεσµα της παρούσης συγκυρίας. Είναι αποτέλεσµα µιας
εποχής παγκόσµιας πανδηµίας, που οδήγησε ως ένα από τα
αποτελέσµατά της, να συσσωρευθούν και πάρα πολλά ρεπό στο
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. 

Πέµπτον, ράντζα. Θέλω να τοποθετηθώ σε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, µήπως µπορέσουµε κάποτε και συνεννοηθούµε. Έχει ράν-
τζα στη µεγάλη εφηµερία του Νοσοκοµείου «Αττικόν»; Ναι, είναι
η απάντηση. Έχει. Άλλοτε περισσότερα, άλλοτε λιγότερα. Γιατί
έχει ράντζα τώρα; Η απάντηση είναι πάρα πολύ απλή: Γιατί πάει
πάρα πολύς κόσµος σε αυτό το νοσοκοµείο. Υπάρχει τρόπος αν
ξαφνικά όλοι οι Έλληνες θέλουν να πάνε σε ένα νοσοκοµείο εκεί
να µην έχει ράντζα;

Το Νοσοκοµείο «Αττικόν» σχεδιάστηκε για να έχει τον χρόνο
εξήντα χιλιάδες εισαγωγές. Ξέρετε πόσες εισαγωγές έκανε πέ-
ρυσι; Εκατόν πενήντα χιλιάδες. Είναι δυνατόν ποτέ µια δοµή, µια
υποδοµή, ένας χώρος, ένα δωµάτιο που το έφτιαξες για να χω-
ράει εξήντα χιλιάδες και πάνε εκατόν πενήντα χιλιάδες να µην
έχει ουρά;

Η Αττική Οδός, ο καλύτερος δρόµος στην Ελλάδα -πέντε λω-
ρίδες από τη µια και πέντε λωρίδες από την άλλη, όλα ανισό-
πεδα, πουθενά φανάρι- έχει µποτιλιάρισµα; Πολλές φορές, είναι
η απάντηση. Όταν φεύγουν από την παραλία  και γυρνάνε όλοι
µαζί ταυτόχρονα στο σπίτι, «κολλάει» η Αττική Οδός, έχει µποτι-
λιάρισµα και ας είναι και πέντε, έξι, επτά λωρίδες ανοιχτές χωρίς
φανάρι και ανισόπεδες. Γιατί και η καλύτερη υποδοµή, η τέλεια
υποδοµή του ανθρώπου υπόκειται στις δυνάµεις της φυσικής.
Έχει κάποια όρια χώρου. 

Το Νοσοκοµείο «Αττικόν» έχει ράντζα. Για ποιον λόγο; Γιατί
πάρα πολλοί άνθρωποι επιλέγουν να πάνε σε αυτό το νοσοκοµείο
αντί σε ένα διπλανό. Αν πάνε σε ένα διπλανό δεν θα βρουν ράν-
τζο στην εφηµερία. Αν πάνε στο «Αττικόν», θα έχουν ράντζο. Πι-
στεύουν, όµως, ότι είναι καλύτερο το «Αττικόν» και θέλουν να
πάνε εκεί. 

Με συγχωρείτε, αλλά το επιλέγουν. Το 50% των εισαγωγών
στο «Αττικόν» είναι από περιπατητικούς ασθενείς. Δεν είναι από

το ΕΚΑΒ, δηλαδή δεν είναι επείγοντα. Πηγαίνουν εκεί µόνοι τους
και είναι το 50%.

Άρα, καταλαβαίνετε ότι κάποια στιγµή κάποια νοσοκοµεία πλη-
ρώνουν και το τίµηµα της επιτυχίας τους. Και να σας πω και κάτι;
Γιατί υπάρχει κάποιο σύστηµα στον κόσµο που τα µεγάλα νοσο-
κοµεία δεν έχουν ποτέ ράντζα; Εγώ πήγα σε όλα. Σουηδία έχω
πάει, Δανία έχω πάει, Αγγλία έχω πάει. Ναι, υπάρχουν ράντζα στις
εφηµερίες. Παντού υπάρχουν ράντζα. Ποιος είπε ότι δεν υπάρ-
χουν ράντζα; Δεν υπάρχει σύστηµα χωρίς ράντζα κανένα στην
εφηµερία, γιατί αν πάνε ταυτόχρονα πολλοί άνθρωποι οι νόµοι της
φυσικής ισχύουν όσο πλούσιο και να είναι ένα κράτος. Τόσο απλά. 

Πάρα ταύτα η Κυβέρνηση, πράγµατι, και µε τα νέα ΤΕΠ και µε
όλο τον σχεδιασµό που κάνει στην εφηµερία θα προσπαθήσει στο
µέτρο του εφικτού να αντιµετωπίσει και αυτό το ζήτηµα.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Θα µου επιτρέψετε να πω ένα
µόνο πράγµα, επειδή είναι η πρώτη µου παρέµβαση κοινοβουλευ-
τική µετά τη χθεσινή εξέλιξη της οικονοµικής εισαγγελίας να αρθεί
το καθεστώς προστασίας των δύο συκοφαντών της σκευωρίας
«NOVARTIS». Ξέρουµε σήµερα ότι είναι πλέον ο κ. Φιλίστωρ Δε-
στεµπασίδης και η κ. Μαρία Μαραγγέλη, οι οποίοι µάλιστα είχαν
έρθει εδώ στη Βουλή των Ελλήνων και είχαν ορκιστεί στο ευαγγέ-
λιο ότι δεν είναι αυτοί οι µάρτυρες και ότι δεν γνωρίζουν τίποτα
εναντίον µου ούτε των υπολοίπων εννέα, για τέτοιους ψεύτες µι-
λάµε. 

Θέλω να δηλώσω ενώπιον της Βουλής ότι θα προχωρήσω
άµεσα σε όλες τις νοµικές ενέργειες, που µου δίνει ο νόµος, τόσο
για να τιµωρηθούν αυτοί οι δύο συκοφάντες όσο και,, κυρίως για
να αποκαλυφθεί ενώπιον του ελληνικού λαού ποιοι τους έβαλαν.
Γιατί, κύριε Πρόεδρε, είναι αδύνατον να πιστέψω -και δεν πιστεύει
κανένας µας- ότι δύο τέτοια ανθρωπάκια ξαφνικά ξύπνησαν και
είπαν αυτά τα τερατώδη ψεύδη. Είναι προφανές ότι κάποιοι τους
έβαλαν. Και από σήµερα ξεκινά η προσπάθεια να αποκαλύψουµε
στον ελληνικό λαό ποιοι είναι αυτοί που τους έβγαλαν και για ποι-
ους πολιτικούς σκοπούς. Και αυτοί πρέπει να οδηγηθούν ενώπιον
της δικαιοσύνης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 86/21-10-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Σερρών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Πλη-
ρωµή κοινοτικών ενισχύσεων έτους 2023 από τον Οργανισµό Πλη-
ρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισµού και
Εγγυήσεων (Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.)».

Ορίστε, κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που είστε σήµερα εδώ για να απαντή-

σετε στο µείζον ζήτηµα των πληρωµών του ΟΠΕΚΕΠΕ, που ως
γνωστόν απασχολεί και γεµίζει αβεβαιότητα από τον Οκτώβριο
του 2023 και εντεύθεν τον αγροτικό κόσµο της χώρας. Και χαίρο-
µαι, κύριε Υπουργέ, γιατί αναλαµβάνετε ευθύνες που δεν σας ανα-
λογούν σίγουρα και εύχοµαι, πραγµατικά, επί θητείας σας να
αποκαταστήσετε την τάξη στο θολό τοπίο των πληρωµών, να απο-
καταστήσετε το κύρος του πιστοποιηµένου οργανισµού πληρω-
µών και να αποκαταστήσουµε, κύριε Υπουργέ, το κύρος της Νέας
Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης στον αγροτικό κόσµο.

Γιατί είναι, πραγµατικά, άδικο ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, να έχει καταφέρει να εξασφαλί-
σει την περίοδο της διαπραγµάτευσης της νέας Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής σχεδόν ακέραια τα χρήµατα της προγραµ- µατικής πε-
ριόδου -19,3 δισεκατοµµύρια θυµίζω εξασφάλισε, 19,6 δισεκατοµ-
µύρια ήταν η προηγούµενη περίοδος- τη στιγµή µάλιστα που
χώρες µεγάλες, όπως η Γερµανία, η Γαλλία υπέστησαν σοβαρό-
τατες µειώσεις και να πανηγυρίζουµε και ορθώς τότε για αυτό το
αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης, αλλά οι αγρότες µας από τον
Οκτώβρη του 2023 και εντεύθεν να µη γνωρίζουν ούτε τι εισπράτ-
τουν ούτε τι αναµένουν να εισπράξουν και στο διά ταύτα να πλη-
ρώνονται λιγότερα από τα δικαιούµενα των κοινοτικών ενι-
σχύσεων. 
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Δεν φταίει, λοιπόν, τίποτα σε αυτό ο αγροτικός κόσµος της
χώρας, κύριε Υπουργέ. Δεν φταίει ούτε η Νέα Δηµοκρατία. Και
επειδή µου αρέσουν οι καθαρές κουβέντες δεν φταίει η Νέα Δη-
µοκρατία ούτε ο αγροτικός κόσµος να πληρώνει τους µοιραίους
χειρισµούς του προκατόχου σας, του κ. Αυγενάκη, ο οποίος και
ορθώς µε απόφαση του Πρωθυπουργού διεγράφη για ανάρµο-
στη συµπεριφορά. 

Τελευταίο παράδειγµα, απότοκος αυτών των παλινωδιών, η
εξόφληση - εκκαθάριση έτους 2023, κύριε Υπουργέ, όπου ο
ΟΠΕΚΕΠΕ µας λέει απολογιστικά ότι πλήρωσε 754 εκατοµµύρια
της βασικής ενίσχυσης από τον πρώτο πυλώνα τη στιγµή που µε
έγγραφα πάλι του ΟΠΕΚΕΠΕ το ΣΣΚΑΠ, το στρατηγικό σχέδιο
της ΚΑΠ, λέει ότι έχουµε να δώσουµε 829 εκατοµµύρια για τη
βασική ενίσχυση του Πυλώνα Ι. Δίνει, λοιπόν, µόνο 14 εκατοµµύ-
ρια στην προηγούµενη πληρωµή. Ακούµε ότι υπήρχε η διαβεβαί-
ωση και προς εσάς για 51 εκατοµµύρια εξόφληση στις 14 του
µηνός. Υπολείπονται περίπου, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, περί τα 80
εκατοµµύρια αν αφαιρέσουµε αυτά τα οποία θα πάνε πίσω για
το βαµβάκι γιατί δεν καλλιεργήθηκαν όλα τα στρέµµατα.

Πού είναι, λοιπόν, αυτά τα υπόλοιπα χρήµατα; Πότε θα υπάρ-
ξει νέα πληρωµή γι’ αυτά τα χρήµατα; Και πώς σκοπεύετε αυτά
τα απλήρωτα να τα διαθέσετε, κύριε Υπουργέ, ανά είδος άµεσων
ενισχύσεων, δηλαδή, ο κάθε τοµέας, υποτοµέας του Πυλώνα Ι
της βασικής ενίσχυσης τι πρόκειται να λάβει και πότε;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στην επίκαιρη ερώ-

τηση, θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, θέλω, πραγµατικά, να σας ευχαριστήσω,

γιατί µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου φέρνετε προς συζή-
τηση ένα θέµα το οποίο έχει απασχολήσει την κοινή γνώµη, έχει
πάρει µια δηµοσιότητα. Και, βεβαίως, εκτιµώ ότι µέσα από αυτήν
µας ακριβώς τη δυνατότητα θα υπάρξει ευκαιρία να απαντηθούν
όλα αυτά τα ζητήµατα τα οποία έχουν προβληµατίσει και τον
αγροτικό κόσµο και την επικαιρότητα, θα έλεγα, τουλάχιστον, να
µπει µια γραµµή στο τι ακριβώς συµβαίνει και ποια είναι η πραγ-
µατικότητα. 

Δεν θα έχω άλλη άποψη µε εσάς σε ό,τι αφορά τον ΟΠΕΚΕΠΕ
και το λέω µε την έννοια ότι όλοι γνωρίζουµε πως ένας πιστοποι-
ηµένος ανεξάρτητος οργανισµός που έχει ως ρόλο την κατανοµή
και τη διανοµή των κοινοτικών ενισχύσεων, πρέπει να λειτουργεί
µέσα από όρους διαφάνειας, πρέπει να λειτουργεί µέσα από
όρους δικαιοσύνης και πρέπει να λειτουργεί µε τέτοιο τρόπο,
ώστε να µη δηµιουργεί καµµία απολύτως αµφισβήτηση στον τε-
λικό αποδέκτη, τον δικαιούχο των όποιων κοινοτικών πόρων.

Γι’ αυτόν τον λόγο, άλλωστε, φαντάζοµαι σας είναι γνωστό, ότι
από τις 11 Σεπτεµβρίου ο ΟΠΕΚΕΠΕ έχει τεθεί υπό επιτήρηση
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ακριβώς,
για να µπορέσουµε να υλοποιήσουµε ένα σχέδιο δράσης και να
αντιµετωπίσουµε όλα τα προβλήµατα και όλες τις παθογένειες
οι οποίες έρχονται από το παρελθόν. 

Και αυτό φαντάζοµαι ότι είναι η ελάχιστη υποχρέωση µας. Το
οφείλουµε όχι απλά και µόνο στην ίδια τη διαδικασία λειτουργίας
της πολιτείας, πρώτα από όλα το οφείλουµε στους ίδιους τους
ανθρώπους, τους παραγωγούς, τους αγρότες, τους κτηνοτρό-
φους, τους πραγµατικούς δικαιούχους των κοινοτικών πόρων,
µιας και νοµίζω ότι εκεί πρέπει να είναι στραµµένο και το βλέµµα
µας αλλά και η προσοχή µας. 

Αν πρέπει να δούµε, όµως, το συγκεκριµένο ζήτηµα σε σχέση
µε τα ποσά τα οποία αναφέρονται, θέλω να κάνω γνωστά κάποια
θέµατα, τα οποία ενδεχοµένως δεν έχουν ουσιαστικά καταγρα-
φεί µέσα από την γενικότερη δηµοσιοποίηση του συγκεκριµένου
ζητήµατος. Θα σας πω, λοιπόν, ότι ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι
η βασική ενίσχυση χορηγείται σε ενεργούς αγρότες µετά την
ενεργοποίηση των δικαιωµάτων που κατέχουν και, βεβαίως, για
να γίνει αυτό υποβάλλεται κάθε χρόνο -εδώ είναι ακριβώς ουσια-
στικά το κλειδί της υπόθεσης- η ενιαία αίτηση ενίσχυσης και, βε-
βαίως, ο αρµόδιος φορέας για τον υπολογισµό της αξίας των

δικαιωµάτων για την πληρωµή φυσικά του ποσού, είναι ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ.

Όντως, στις 15 Οκτωβρίου έγινε η πίστωση του ποσού των 14
εκατοµµυρίων -δεν θα πω τα υπόλοιπα νούµερα θα τα προσεγ-
γίζουµε για να µη µακρηγορώ κάθε φορά- σε λογαριασµούς πε-
νήντα τεσσάρων χιλιάδων περίπου µοναδικών δικαιούχων για τη
συνολική εκκαθάριση του οικονοµικού έτους των ενισχύσεων του
2023. Είναι στην πραγµατικότητα µια λογιστική τακτοποίηση είναι
µικρά ποσά αυτά, διότι τόσο η προκαταβολή όσο,, βεβαίως και η
εξόφληση είχε ήδη πραγµατοποιηθεί νωρίτερα. Όντως, υπάρ-
χουν χρήµατα, τα οποία έχουν δοθεί, δηλαδή, συνολικά δόθηκαν
1.799.000.000 από τα 1.886.000.000, τα οποία, ουσιαστικά, είχαν
προβλεφθεί για τον Πυλώνα Ι, πολύ σωστά το λέτε και στην ερώ-
τησή σας.

Πρέπει να δούµε, όµως, γιατί υπήρξε αυτή η απόκλιση. Εδώ
είναι το κρίσιµο το οποίο πρέπει να απαντηθεί, να γίνει γνωστό
στην κοινή γνώµη και βεβαίως, να απαντήσει στα όποια ερωτή-
µατα µπορεί να αφορούν γενικότερα και τον παραγωγικό κόσµο. 

Τα 11 εκατοµµύρια αφορούσαν συνδεδεµένα καθεστώτα. Γι’
αυτόν τον λόγο, είτε δεν υπήρξε εκδήλωση ενδιαφέροντος από
τους παραγωγούς είτε οι παραγωγοί που τα αιτήθηκαν δεν πλη-
ρούσαν τα κριτήρια επιλεξιµότητας είτε προσδιορίστηκαν ποσά
για πληρωµή µικρότερα των αιτηθέντων που ήταν συνέπεια των
διοικητικών επιτόπιων και άλλων ελέγχων. 

Για τη βασική ενίσχυση -σε αυτό, όµως, θα επανέλθω, γιατί
θέλω να σας πω περισσότερα στη δευτερολογία µου- δεν πλη-
ρώθηκαν περίπου 43 εκατοµµύρια, ενώ τα 14 περίπου εκατοµ-
µύρια δεν καταβλήθηκαν, είτε λόγω µη ενεργοποίησης του
συνόλου των δικαιωµάτων των αιτηθέντων παραγωγών είτε ως
συνέπεια της επιβολής κυρώσεων ή ποινών µετά τη διενέργεια
των απαραίτητων διοικητικών επιτόπιων και µηχανογραφικών
διασταυρωτικών ελέγχων. 

Τυχόν -εδώ είναι το κρίσιµο και νοµίζω ότι θέλετε να το γνωρί-
ζετε αυτό- διορθώσεις ή συµπληρωµατικές πληρωµές που ενδε-
χοµένως θα προκύψουν µετά από ενστάσεις παραγωγών και
µετά την ολοκλήρωση του ελέγχου, προφανώς θα γίνουν απο-
δεκτές και, βεβαίως, θα πληρωθούν από αυτό το ποσό. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. 

Ωστόσο, είναι σαφές από όλα αυτά ότι η διαδικασία πληρωµής
των ενιαίων αιτήσεων ενισχύσεων για το 2023 έχει ολοκληρωθεί.
Η απόκλιση αυτή στην οποία αναφέρεστε των 87 περίπου εκα-
τοµµυρίων δεν είναι υπολειπόµενο ποσό που µένει να καταβληθεί
στους Έλληνες παραγωγούς και είναι µια διαδικασία η οποία,
όπως θα σας εξηγήσω και µετά, επαναλαµβάνεται κάθε χρόνο
πανοµοιότυπα µε τον ίδιο τρόπο. 

Θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το είπα και στην πρωτολογία µου ότι αναφέ-

ρεστε σε αυτά τα 87 εκατοµµύρια. Αν αφαιρέσουµε όσα από τον
φάκελο του βάµβακος δεν καλλιεργήθηκαν -επειδή δεν καλλιερ-
γήθηκαν δεν δηλώθηκαν τα αντίστοιχα στρέµµατα του ταβανιού
του φακέλου του βαµβακιού- έχουµε µείον 14 δηλαδή περί τα 73
εκατοµµύρια. Υπάρχουν αυτά ως χρήµατα προς διάθεση. Αυτό
καταλαβαίνω ότι µου λέτε και ότι θα δοθούν σε νέα πληρωµή.
Θα σας ακούσω µε πολλή προσοχή στη δευτερολογία.

Πέραν αυτού του υπολοίπου, κύριε Υπουργέ, που καθόλου ευ-
καταφρόνητο δεν είναι, επαναλαµβάνω ότι αν δεν ήταν να πλη-
ρωθεί, δεν θα γραφόταν ότι περιµένουµε να πληρωθούν 51
εκατοµµύρια. Αυτό γράφτηκε. Οι διαβεβαιώσεις αυτές ήταν της
διοίκησης του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Να πω, βέβαια, εδώ ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ ήταν και είναι ο οργανι-
σµός ο εποπτευόµενος από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
ο οποίος πληρώνει τόσα χρόνια χωρίς προβλήµατα κατά το µάλ-
λον ή ήττον τις κοινοτικές ενισχύσεις. 

Πάµε τώρα, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το οποίο είναι επί θύραις.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι παραδοσιακά περί τα τέλη Οκτωβρίου
πιστώνεται το τσεκ, η προκαταβολή των κοινοτικών ενισχύσεων.
Αντιλαµβάνεστε ότι η αγωνία των αγροτών κορυφώνεται επειδή
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έχουν µεσολαβήσει και οι πληρωµές οι οποίες έγιναν από τον
Οκτώβριο και εντεύθεν. Τα είπα νοµίζω πολύ συγκεκριµένα και
µε ονοµατεπώνυµο. Πότε προγραµµατίζετε να γίνει η πληρωµή
και πόσα χρήµατα σκοπεύετε να δώσετε στην προκαταβολή; 

Και το ρωτάω γιατί σύµφωνα µε το τελευταίο συµβούλιο των
Υπουργών Γεωργίας και Αλιείας στις 15 Ιουλίου του 2024, τα
κράτη-µέλη ζητήσατε από την επιτροπή µια παρέκκλιση του κα-
νονισµού λόγω των ιδιαίτερα δυσµενών συνθηκών που έχουν
προκύψει -του εξαιρετικού συνδυασµού δυσµενών συνθηκών,
όπως είναι η συνεχιζόµενη ουκρανική κρίση, η κρίση στη Μέση
Ανατολή, τα ακραία καιρικά φαινόµενα- και ο εκτελεστικός κανο-
νισµός που εξεδόθη στις 11 Σεπτεµβρίου του 2024 λέει ουσια-
στικά, δίνει τη δυνατότητα σε όλα τα κράτη-µέλη να πληρώσετε
το 70% όχι της βασικής ενίσχυσης αλλά του συνόλου των άµε-
σων ενισχύσεων. 

Εποµένως, σας ρωτάω: Πότε σκοπεύετε να πληρώσετε το
τσεκ και αν θα πληρώσετε το 70% των άµεσων ενισχύσεων, που
είναι ένα 1.320.000.000, ή αν θα πληρώσετε το 70% παραδο-
σιακά της βασικής, που είναι 580 εκατοµµύρια. 

Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει µε τις πλη-
ρωµές των παρελθόντων ετών. Έχω εδώ µια απάντηση από τον
προκάτοχό σας που λέει µε διαβιβαστικό έγγραφο ο κ. Μπαµπα-
σίδης του ΟΠΕΚΕΠΕ ότι από πριν το Πάσχα, λέει, του 2024 θα
ξεκινούσε η καταβολή των δικαιωµένων παραγωγών, που τότε
το 2020, όταν προέκυψε το ζήτηµα των ενστάσεων, ο ΟΠΕΚΕΠΕ
έκανε fast track διαδικασίες και δικαίωσε πολλές προσφυγές των
αγροτών. Δεν έχει ξεκινήσει καµµία πληρωµή παρελθόντων ετών. 

Και κλείνω, κύριε Υπουργέ, ρωτώντας το εξής: Όσον αφορά
τα αχρεωστήτως καταβληθέντα, τα 63 που τα κάνατε 52,3, κα-
ταλαβαίνετε ότι αυτά τα λεφτά τα οποία θα αναζητηθούν ως
αχρεωστήτως, πρακτικά πηγαίνουν από τον χ δικαιούχο που δεν
τα δικαιούται -τα πήρε ως αχρεώστητα µε βάση τα όσα λέει ο
ΟΠΕΚΕΠΕ- προφανώς σε έναν ψ δικαιούχο. Κατ’ αρχάς, πηγαί-
νουν πίσω στον φάκελο της ΚΑΠ. Άρα, θα πρέπει να πάνε σε
ποιον ψ δικαιούχο; Άρα, έχουµε 52,3 εκατοµµύρια ευρώ, τα
αχρεώστητα που επιστρέφουν, συν τα 70 πόσα εκατοµµύρια που
υπολείπονται φτάνουµε τα 130. 

Αναµένω µε πολύ ενδιαφέρον τις απαντήσεις σας.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, είναι προφανές ότι έχετε τη
γνώση του Υπουργείου, έχετε θητεύσει στο Υπουργείο. Άρα, ξέ-
ρετε πολλές από τις διαδικασίες οι οποίες αφορούν όχι µόνο στη
λειτουργία του ίδιου του βασικού οργανισµού αλλά και των επο-
πτευόµενων φορέων. 

Είναι η πρώτη φορά που παρατηρείται απόκλιση µεταξύ των
καταβαλλόµενων και προσδιορισµένων ποσών που πρέπει να κα-
ταβληθούν από τον ΟΠΕΚΕΠΕ; Προφανώς και όχι και γι’ αυτό
θέλω µέσω αυτής της διαδικασίας να σας ενηµερώσω ότι το
2018 είχαµε µια απόκλιση 83 εκατοµµυρίων, το 2019 είχαµε µια
απόκλιση 68 εκατοµµυρίων, το 2020 είχαµε µια απόκλιση περί-
που 60 εκατοµµυρίων, το 2021 είχαµε µια απόκλιση 85 εκατοµ-
µυρίων, το 2022 είχαµε µια απόκλιση 30 εκατοµµυρίων. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν δόθηκαν τα χρήµατα στους Έλληνες
παραγωγούς. Όπως σας εξήγησα και νωρίτερα, είναι δικαιώµατα
που δεν ενεργοποιήθηκαν, είναι φάκελοι που εξετάστηκαν και
βρέθηκε ότι υπήρχε κάποιο πρόβληµα, είναι υποθέσεις οι οποίες,
είτε σε διοικητικό είτε σε ελεγκτικό επίπεδο, διαπιστώθηκε ότι
δεν µπορούσαν να καταβληθούν αυτά τα ποσά, µε αποτέλεσµα
να υπάρχει αυτή η διαφορά η οποία οµολογουµένως παρατηρεί-
ται κάθε χρόνο. Άρα, δεν τίθεται τέτοιο ζήτηµα. Άλλα είναι τα ζη-
τήµατα τα οποία πρέπει να δούµε στον ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Και επειδή σας οφείλω µια ουσιαστικά εξήγηση για το κενό
που αφορούσε στη βασική εισοδηµατική στήριξη, ξέρετε ότι η
συγκεκριµένη οικονοµική ενίσχυση δίνεται για τη βιωσιµότητα,
δίνεται µάλλον ως ενιαία ετήσια αποσυνδεδεµένη εισοδηµατική
στήριξη στο γεωργικό εισόδηµα και, βεβαίως, είναι η κύρια πηγή
των κοινωνικών επιχορηγήσεων στους Έλληνες αγρότες και
στους Έλληνες παραγωγούς. Είναι ετήσια γιατί δίνεται κάθε

χρόνο, είναι ενιαία γιατί αφορά το σύνολο της πρωτογενούς δρα-
στηριότητας και, βεβαίως, είναι αποδεσµευµένη γιατί καταβάλ-
λεται ανεξάρτητα από το είδος της πρωτογενούς παραγωγικής
δραστηριότητας.

Βεβαίως, από εκεί και πέρα, είναι σηµαντικό ότι οι δικαιούχοι
είναι αυτοί οι οποίοι έχουν αποκτήσει δικαιώµατα ενίσχυσης
µέσω χορήγησης δικαιωµάτων στο έτος αναφοράς, το 2015,
µέσω χορήγησης δικαιωµάτων ενίσχυσης από το εθνικό απόθεµα
µε µεταβίβαση δικαιωµάτων ενίσχυσης και, βεβαίως, αποκτούν
δικαίωµα ενίσχυσης από το 2023 και µετά είτε από το απόθεµα
είτε µέσω µεταβιβάσεων δικαιωµάτων ενίσχυσης. 

Προσέξτε. Δεν χορηγούνται άµεσες ενισχύσεις σε γεωργούς,
όταν το συνολικό ποσό για την καταβολή των άµεσων ενισχύ-
σεων πριν την ανάκτηση των αχρεωστήτως καταβληθέντων
ποσών και της εφαρµογής διοικητικών κυρώσεων για το συγκε-
κριµένο ηµερολογιακό έτος δεν υπερβαίνει τα 150 ευρώ και αυτό
είναι ο ευρωπαϊκός κανονισµός. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, όπως σας είπα νωρίτερα, τα 43 περίπου
εκατοµµύρια, τα οποία αφορούν στη βασική ενίσχυση για τη βιω-
σιµότητα, δεν δόθηκαν µε την εξής λογική: Περίπου οι 850.000
δεν δόθηκαν εξαιτίας του γεγονότος ότι εκατόν εβδοµήντα επτά
παραγωγοί δεν πληρούσαν το κριτήριο του ενεργού γεωργού,
έξι εκατοµµύρια τριακόσιες ογδόντα τέσσερις χιλιάδες γιατί το
δικαιούµενο ποσό ήταν µικρότερο από 150 ευρώ, όπως σας είπα
νωρίτερα. Βεβαίως, τα 18.575.000 δεν δόθηκαν εξαιτίας του γε-
γονότος ότι τριάντα έξι χιλιάδες εννιακόσοι πενήντα τέσσερις
παραγωγοί κάτοχοι δικαιωµάτων δεν υπέβαλαν ενιαία αίτηση ενί-
σχυσης για το 2023 για να τα ενεργοποιήσουν.

Είναι παρατηρηµένο ότι κάθε χρόνο υπάρχει διαφορετικός
αριθµός αιτήσεων ενίσχυσης. Και αυτή είναι µια πραγµατικότητα.
Εν προκειµένω, γι’ αυτή τη χρονιά στην οποία αναφερόµαστε πε-
ρίπου τριάντα επτά χιλιάδες παραγωγοί δεν υπέβαλαν ενιαία αί-
τηση ενίσχυσης. Και τα 17.207.000 αφορούν σε παραγωγούς µε
δικαιώµατα βοσκοτόπων, οι οποίοι υπέβαλαν µεν αίτηση ενιαίας
ενίσχυσης για το 2023, αλλά δεν διαθέτουν ζωικό κεφάλαιο. 

Άρα, λοιπόν, όπως αντιλαµβάνεστε, αυτά τα ποσά δικαιολογη-
µένα δεν αποδόθηκαν. Βεβαίως, αυτά τα ποσά αναµένεται να κα-
ταβληθούν µε βάση τις προϋποθέσεις που υπάρχουν, τους
διασταυρωτικούς ελέγχους και όλα αυτά. Οτιδήποτε άλλο
αφορά σε απάντηση ενστάσεων ή διαφορών που µπορεί να προ-
κύψουν από εκεί και πέρα. 

Σε ό,τι αφορά την καταβολή ουσιαστικά των κοινοτικών ενισχύ-
σεων για τον τρέχοντα χρόνο, υπάρχει όντως ένα εθιµικό δίκαιο
µέσα στον Οκτώβριο να πληρώνεται η προκαταβολή. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι ένα από τα προβλήµατα που είχε
ο ΟΠΕΚΕΠΕ τα προηγούµενα χρόνια ήταν να µην έχει ένα στα-
θερό πληροφοριακό σύστηµα, οι τεχνικοί σύµβουλοι να εναλλάσ-
σονται, να υπάρχουν ζητήµατα και προβλήµατα που αφορούσαν
συνολικά στη λειτουργία του ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Με µεγάλη προσπάθεια, αυτό που µπορώ να σας πω -πιθανόν
είναι και η είδηση της µεταξύ µας συζήτησης- είναι ότι υπάρχει
η διαβεβαίωση ότι η προκαταβολή µέχρι το τέλος του µήνα θα
καταβληθεί. Γίνεται επίσης µια µεγάλη προσπάθεια µέσα στο
επόµενο χρονικό διάστηµα, και φυσικά πριν ολοκληρωθεί ο χρό-
νος, να πληρωθούν και άλλα ποσά που αφορούν σε εκκαθαρίσεις
από το 2015 και µετά εκκρεµών υποθέσεων, σε οικολογικά σχή-
µατα, όλα αυτά τα οποία κατά βάσιν οφείλει ο ΟΠΕΚΕΠΕ να πλη-
ρώνει µε βάση διαδικασίες οι οποίες ενισχύουν τον µέσο Έλληνα
παραγωγό. 

Δεν σας κρύβω ότι η προσπάθεια που γίνεται και από το
Υπουργείο µέσα από τη διαδικασία της επιτήρησης, η οποία
όπως σας είπα υφίσταται εδώ και περίπου ενάµιση-δύο µήνες,
είναι ακριβώς ο ΟΠΕΚΕΠΕ να κάνει τα βήµατα στην κατεύθυνση
ουσιαστικά της ψηφιοποίησης, στην κατεύθυνση της στελέχω-
σης, στην κατεύθυνση της αποτελεσµατικότητας, στην κατεύ-
θυνση της διαφάνειας και της δικαιοσύνης. Είναι αυτό που
ζητούν όλοι οι Έλληνες παραγωγοί. 

Εκτιµώ ότι το επόµενο χρονικό διάστηµα, µέσα από όλα αυτά
τα οποία έχουµε λάβει ως πρόνοια, µέσα από την προσπάθεια η
οποία γίνεται συστηµατικά, και από το Υπουργείο και από τον
ίδιο τον ΟΠΕΚΕΠΕ, να καταφέρει να ανταποκριθεί ως οργανι-
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σµός στον πραγµατικό του ρόλο, µην αφήνοντας καµµιά αµφι-
βολία και καµµία ανησυχία στους Έλληνες παραγωγούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Πριν προχωρήσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, θα

υπενθυµίσω -όλοι το ξέρετε-, και στους συναδέλφους ερωτώντες
αλλά και στους Υπουργούς που απαντούν, ότι πάντα υπάρχει µία
µικρή ανοχή, αλλά όχι υπερβολή. Ήδη έχουµε περάσει παρα-
πάνω από µία ώρα συνεδρίασης και έχουµε συζητήσει µόνο τρεις
επίκαιρες ερωτήσεις και το σύνολο είναι έντεκα. Και ο Προ-
εδρεύων θα είναι ένας µέχρι το τέλος. Δηλαδή, θα υπερβώ προ-
εδρεύοντας τις τρεισήµισι µε τέσσερις ώρες. 

Το γνωρίζετε εκ των προτέρων και το υπενθυµίζω ότι η πρω-
τολογία για τον Βουλευτή είναι δύο λεπτά και η δευτερολογία
τρία λεπτά. Και η πρωτολογία και η δευτερολογία για τον
Υπουργό είναι τρία λεπτά. Βεβαίως υπάρχει κάποια λελογισµένη
ανοχή.

Παράκληση θερµή, να προσεγγίζουµε τους πραγµατικούς
χρόνους. Θα διακόπτω από εδώ και πέρα και θα το υπενθυµίζω
όταν βεβαίως ξεφεύγουµε πάρα πολύ. 

Προχωράµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, στην οποία θα
απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, ο κ. Γιάννης Βρούτσης. 

Είναι η τέταρτη µε αριθµό 82/21-10-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικόλαου Έξαρχου
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Για την κατάσταση των αθλητικών εγκαταστάσεων στα
Ιωάννινα». 

Κύριε Έξαρχε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για δύο
λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε αυτή την ερώτηση σχεδόν τέσσερις

µήνες απ’ όταν κατατέθηκε, για διάφορους λόγους βέβαια. Όχι
ότι άλλαξε κάτι όσον αφορά αυτά που θα συζητήσουµε. Για να
µην σας αδικώ, ελάχιστα άλλαξαν. 

Σε κάθε περίπτωση, στις 26 Ιουνίου αναδείχθηκε για ακόµη µια
φορά το σοβαρό πρόβληµα που υπάρχει µε τη συντήρηση, λει-
τουργία και ασφάλεια των αθλητικών εγκαταστάσεων στην πόλη
των Ιωαννίνων. 

Μεταλλικό πάνελ αποκολλήθηκε από το στέγαστρο του κλει-
στού κολυµβητηρίου της Λιµνοπούλας και αιωρούνταν πάνω από
την πισίνα. Ευτυχώς εκείνη την ώρα δεν κολυµπούσαν παιδιά.
Επίσης, σκουριές αποκολλούνται και πέφτουν στην πισίνα καθ’
όλη τη διάρκεια του έτους, ενώ ρωγµές προκαλούν συστηµατική
εισροή βρόχινων υδάτων. 

Η εικόνα εγκατάλειψης και µαρασµού και επικινδυνότητας των
χώρων είναι παρόµοια σε όλες τις εγκαταστάσεις που διαχειρί-
ζεται η διοίκηση του ΠΕΑΚΙ µε ευθύνη του Υπουργείου σας. 

Το Πανηπειρωτικό Στάδιο βρίσκεται σε πλήρη εγκατάλειψη.
Στο γήπεδο στίβου, το µοναδικό ολυµπιακών προδιαγραφών
στην πόλη, το ταρτάν είναι διαλυµένο. Δεν υπάρχει κανένας στε-
γασµένος χώρος που να επιτρέπει την άθληση στον στίβο σε
µέρες µε δυσµενείς καιρικές συνθήκες. Και µιλάµε για τα Γιάν-
νενα. 

Ο χώρος κάτω από τις κερκίδες φιλοξενεί αθλήµατα ενόργα-
νης, ρυθµικής τραµπολίνο, τζούντο και άλλα. Ωστόσο, η µη επαρ-
κής συντήρηση του οικοδοµήµατος έχει αποτέλεσµα, ανάµεσα
σε άλλα, και την εισροή υδάτων. Η κεντρική θέρµανση δεν λει-
τουργεί. Οι χώροι που προορίζονται για το κοινό βρίσκονται στο
απόλυτο σκοτάδι. Δεν υπάρχει µέριµνα να ανάβουν οι προβολείς.
Υπάρχουν µπασκέτες κατεστραµµένες, δάπεδα ξεχαρβαλωµένα,
γηπεδάκια ποδοσφαίρου εκτός λειτουργίας. 

Η κατάσταση παντού είναι τραγική. Γι’ αυτό απαιτείται άµεσα
αντικατάσταση του στεγάστρου στο κλειστό κολυµβητήριο.
Ενεργειακή αναβάθµισή του. Ανανέωση του µηχανολογικού του
εξοπλισµού, ώστε να διασφαλιστεί η εύρυθµη λειτουργία του,
χωρίς να διακοπεί η µακροχρόνια πρόσβαση στους αθλούµενους
και τα ερασιτεχνικά σωµατεία. Λειτουργία του φωτισµού στο Πα-
νηπειρωτικό Στάδιο στους χώρους για το κοινό. Αποκατάσταση

των φθορών σε δάπεδα, µπασκέτες, γηπεδάκια και άλλους πα-
ρακείµενους χώρους. Δηµιουργία κλειστού χώρου για τη διεξα-
γωγή αθληµάτων του στίβου. 

Τι µέτρα λοιπόν σκοπεύετε να πάρετε για όλα αυτά τα ζητή-
µατα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Μου δίνετε την ευκαιρία
να απαντήσω για το ΠΕΑΚΙ, για το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Ιωαν-
νίνων. Δέχοµαι καλοπροαίρετα την ερώτησή σας, υποδηλώνον-
τας αυτό το οποίο και εγώ πιστεύω, ότι ο αθλητισµός δεν έχει
κοµµατικό ή ιδεολογικό πρόσηµο. Μας ενδιαφέρει όλους. 

Η πραγµατικότητα, όµως, κύριε συνάδελφε, είναι τελείως δια-
φορετική. Εάν θα κάνατε την ερώτηση τη συγκεκριµένη πριν έναν
χρόνο, θα δικαιολογούσα το περιεχόµενό της και θα συµφω-
νούσα στα περισσότερα. Σήµερα η πραγµατικότητα είναι τελείως
διαφορετική. Δεν ξέρω από πότε έχετε να επισκεφθείτε το ΠΕΑΚΙ
Ιωαννίνων. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Πριν µερικές ώρες!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Εάν το είχατε επισκεφθεί πρό-
σφατα, τότε θα είχατε αποσύρει την ερώτηση, διότι είναι µία τε-
λείως διαφορετική πραγµατικότητα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Σας απάντησα: Πριν µερικές
ώρες! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, πέρσι τον
µήνα Δεκέµβριο έγινε µία δοµική αλλαγή όσον αφορά την αντι-
µετώπιση των εθνικών αθλητικών κέντρων της χώρας που ανή-
κουν στο Υπουργείο Αθλητισµού και στα οποία έχει την εποπτεία. 

Η αλλαγή αυτή εναπόκειται στο γεγονός ότι αυξήσαµε µε πρω-
τοφανή τρόπο όλους τους προϋπολογισµούς, γιατί βάλαµε ως
κυρίαρχο στόχο την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό των εθνι-
κών αθλητικών κέντρων της χώρας, ανάµεσά τους και του ΠΕΑΚΙ. 

Είναι µία λεκτική προσέγγιση του Υπουργού Αθλητισµού; Όχι.
Είναι ένα πραγµατικό γεγονός. 

Τι συνέβη µε το ΠΕΑΚΙ; Αυτό που συνέβη στο ΠΕΑΚΙ, κύριε
Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, είναι ότι αυξήθηκε για πρώτη φορά
µετά από πάρα πολλά χρόνια ο προϋπολογισµός του Εθνικού
Αθλητικού Κέντρου Ιωαννίνων –ακούστε- κατά 81,43%. Η αύξηση
αυτή του προϋπολογισµού δεν ήταν ευκαιριακή µόνο για έναν
χρόνο, ήταν και είναι σταθερή. Δηλαδή, αυτά τα ποσά τα οποία
πήγαν στο Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Ιωαννίνων είναι σε µία µόνιµη
και διαρκή κατάσταση, που σηµαίνει ότι επιπλέον αυτοί οι πόροι,
κύριε συνάδελφε, µπήκαν από τότε και πλέον έχουν επενδυθεί
για τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση του Εθνικού Αθλητι-
κού Κέντρου. 

Τα περισσότερα από αυτά που είπατε, για να είµαι κι εγώ ειλι-
κρινής, βρίσκονται σε εξέλιξη και πολλά θα έχουν παραδοθεί
µέχρι το τέλος του 2024 και κάποια µέσα στο 2025. Μέχρι το
τέλος του 2025 θα έχουν ολοκληρωθεί και το Εθνικό Αθλητικό
Κέντρο Ιωαννίνων θα έχει µεταµορφωθεί στην κυριολεξία. 

Κρατώ µόνο το ζήτηµα του ταρτάν, για το οποίο θα σας πω.
Και όλα τα υπόλοιπα θα τα αναφέρω στη δευτερολογία µου, ένα
προς ένα αυτά που είπατε, την κατάσταση που πράγµατι ήταν
στο παρελθόν και πώς αυτά εξελίσσονται µέσα από τη συνεργα-
σία, µέσα από την υψηλή εποπτεία και το ενδιαφέρον του Υπουρ-
γείου Αθλητισµού και τις εντολές που πήρε η διοίκηση του ΠΕΑΚΙ
Ιωαννίνων και πώς εξελίσσονται όλα τα έργα στο Εθνικό Αθλη-
τικό Κέντρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Κύριε Έξαρχε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Δυστυχώς για σας µερικές

ώρες είναι που έχω επισκεφτεί για τελευταία φορά το ΠΕΑΚΙ. Για
του λόγου το αληθές εδώ είναι και οι φωτογραφίες τις οποίες θα
προσκοµίσω για να τις δείτε µετά µε την ησυχία σας. Όπως, επί-
σης, εδώ είναι και τα υποµνήµατα των ερασιτεχνικών σωµατείων
που στεγάζονται στο ΠΕΑΚΙ για τα διάφορα έργα. Άρα, λοιπόν,
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δεν στέκει το γεγονός ότι δεν γνωρίζουµε το θέµα. Το γνωρί-
ζουµε πάρα πολύ καλά. Επαναλαµβάνω, λίγες ώρες έχω που
πήγα. Χθες το απόγευµα συγκεκριµένα. Σε κάθε περίπτωση
όµως µιλάτε για πολλά εκατοµµύρια τα οποία εµείς δεν βλέ-
πουµε. Και αν κρίνω και από τη δηµόσια δήλωση της διοίκησης
του ΠΕΑΚΙ όταν αποκολλήθηκε το πάνελ, η οποία έλεγε συγκε-
κριµένα και αυτολεξεί «καταβάλλονται προσπάθειες στο µέτρο
των δυνατοτήτων µας», µπορεί κανείς να βγάλει τα συµπερά-
σµατά του. Ποιες είναι αυτές οι δυνατότητες; Ποιο είναι αυτό το
µέτρο; Πού χωράει σε όλες αυτές τις δυνατότητες και τα µέτρα
η ασφάλεια των παιδιών. Γιατί τι θα γινόταν αν αυτό το πάνελ
έπεφτε τη στιγµή που θα κολυµπούσαν τα παιδιά από κάτω; Και
µη µας πείτε τώρα εδώ ότι κινδυνολογούµε. Τι θα λέγατε; Αυτές
είναι οι δυνατότητες; Βέβαια δεν είδα να ενοχλεί και τόσο πολύ
αυτό, γιατί την επόµενη µέρα έγιναν εκεί πανελλήνιοι αγώνες.
Την επόµενη µέρα ακριβώς. Δεν ίδρωσε δηλαδή το αυτί κανενός. 

Τώρα βεβαίως µετά από όλον αυτόν το θόρυβο ανακοινώθηκε
από το Υπουργείο η αντικατάσταση του πάνελ η οποία δεν έχει
ξεκινήσει ακόµη. Αν θα βρεθεί -που είναι το πιο πιθανό- σάπιος ο
σκελετός θα θέλει άλλη µελέτη, άλλο εργολάβο κ.λπ.. Ήδη έχουν
περάσει τέσσερις µήνες. Σ’ αυτούς τους τέσσερις µήνες τα
αθλητικά σωµατεία που είναι εφτά και φιλοξενούνται εκεί, τι θα
κάνουν; Αυτό είναι το λιγότερο σε κάθε περίπτωση γιατί µιλάµε
για χιλιάδες παιδιά τα οποία είναι σε προγράµµατα εκµάθησης,
είτε από το σχολείο είτε τα απογεύµατα. Πάρα πολλοί συνάνθρω-
ποί µας ΑΜΕΑ που χρησιµοποιούσαν το κολυµβητήριο δεν έχουν
πού να πάνε. 

Παρακολουθώ. Απαντήσατε και σε συγκεκριµένη ερώτηση
στον κ. Τσίµαρη και λέτε ότι δώσατε κάποια εκατοµµύρια. Πού
είναι αυτά τα λεφτά; Η µόνη αλλαγή που έχω δει στο ΠΕΑΚΙ τους
τελευταίους µήνες είναι τα διχτάκια στις µπασκέτες, τα οποία µά-
λιστα είναι και κακής ποιότητας, για να είµαστε ακριβείς. 

Βεβαίως σας ευχαρίστησε η διοίκηση του ΠΕΑΚΙ. Είπε συγκε-
κριµένα για 80%. Βεβαίως. Όµως αυτά τα λεφτά, τα δικά µας
λεφτά των φορολογουµένων, δεν τα έχουµε δει πρακτικά που-
θενά. Τώρα στο ΠΕΑΚΙ η µόνη παρέµβαση που κάνατε είναι αυτή.
Θα δούµε τι θα γίνει στο µέλλον. 

Μιλάµε για το µοναδικό ολυµπιακών προδιαγραφών στάδιο
στην Ήπειρο. Το ταρτάν δεν επιδέχεται µπαλώµατα. Ξεχάστε το,
θέλει αλλαγή ολοκληρωτική. Οι εικόνες για τα σκάµµατα του τρι-
πλούν και του µήκους είναι εικόνες ντροπής. Μόνο µε φωτογρα-
φίες µπορούν να αποτυπωθούν. Με λόγια δεν µπορώ να σας το
πω. Θα το δείτε µετά κι εσείς µόνος σας. Όταν βρέχει οι αθλητές
του στίβου ξέρετε που προπονούνται, κύριε Υπουργέ, σε µια
στοά η οποία είναι κάτω από τις κερκίδες, ένα µέτρο µήκος επί
δύο ύψος, εκατό µέτρα µήκος. Εκεί προπονούνται αυτά τα παι-
διά, αυτοί οι αθλητές. Και τι µπορούµε να πούµε γι’ αυτό; Δη-
λαδή, σε µία µεγαλούπολη όπως είναι τα Γιάννενα να µην
υπάρχει ένα κλειστό προπονητήριο; Σε ποια εποχή ζούµε; Τι εκα-
τοµµύρια λέτε. Στα Γιάννενα που βρέχει σχεδόν κάθε µέρα. 

Βεβαίως όταν φέρνουν διακρίσεις οι αθλητές γίνονται ωραίες
τελετές, δαφνοστεφανώµατα, υποσχέσεις κ.λπ.. Όταν όµως σβή-
σουν τα φώτα της δηµοσιότητας µπαίνουν οι αντοχές της οικο-
νοµίας, µπαίνουν διάφοροι κόφτες, ότι θα πάει η χώρα στα
βράχια. Από τα τρία γήπεδα ποδοσφαίρου το ένα είναι της προ-
κοπής και χρησιµοποιείται από την ΠΑΕ. Τα άλλα δύο είναι και
ακατάλληλα και κλειστά. Από τα δύο 5 επί 5, το ένα που είναι σε
καλή κατάσταση είναι κλειδωµένο. Το άλλο που είναι ανοιχτό
είναι στα κακά του τα χάλια. Τα γήπεδα βόλεϊ και τα γήπεδα µπά-
σκετ είναι στην ίδια και χειρότερη κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε όµως.
Έχετε υπερβεί τον χρόνο αρκετά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Γι’ αυτόν τον σχολικό αθλη-
τισµό µιλάµε; Μπορούν να πάνε εκεί τα σχολεία εκδροµή; Μπο-
ρούν εκεί να πάνε να αθληθούν άνθρωποι το απόγευµα,
µεγαλύτεροι; Τρέχουν το βράδυ και χρησιµοποιούν τον φακό
από το κινητό και εσείς µιλάτε για εκατοµµύρια για φως γιατί τα
φώτα είναι σβηστά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε
Έξαρχε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε, χρησιµοποιείται ο χώρος του
ΠΕΑΚΙ για επιχειρηµατικές δραστηριότητες. Σήµερα, για παρά-
δειγµα, ξεκινάει το τσίρκο. Μπορεί και να ταιριάζει εκεί στο συγ-
κεκριµένο περιβάλλον. 

Σας λέµε ότι δεν αξίζει στον Γιαννιώτικο λαό ούτε είµαστε δια-
τεθειµένοι, κύριε Υπουργέ, να ανεχθούµε αυτή την κατάσταση
της απαξίωσης, της εγκατάλειψης των αθλητικών υποδοµών. Δεν
συµβιβαζόµαστε µε τίποτα λιγότερο από τη δηµόσια δέσµευσή
σας ότι χθες -όχι σήµερα- χθες, αυτές οι αθλητικές υποδοµές θα
είναι σύγχρονες, θα είναι ασφαλείς και θα δοθούν στα ερασιτε-
χνικά αθλητικά σωµατεία και στον λαό της πόλης για να χρησι-
µοποιηθούν ανεµπόδιστα και όχι να δεσπόζουν οι πινακίδες
«Απαγορεύεται η είσοδος». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος (Πάκος) Έξαρχος
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αν διπλασιάζουµε τον
χρόνο πρέπει να πάµε µέχρι το απόγευµα. Με συγχωρείτε πάρα
πολύ. Παράκληση να µην µετατρέπονται σε γενικευµένες επερω-
τήσεις. Ο Κανονισµός λέει ότι ρωτώ τον Υπουργό σε δύο ερωτή-
µατα. Αυτό λέει ο Κανονισµός. Τώρα αν αρχίσουµε να ρωτάµε
δεκαπέντε πράγµατα προφανώς και ο Υπουργός θα παραβίασει
τον χρόνο και ο κάθε προεδρεύων θα έχει πρόβληµα. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ευχαριστήσω τον συνάδελφο εκ µέρους του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος για την ερώτησή του διότι αποκαθίσταται η αλήθεια.
Κανείς δεν είπε, κύριε συνάδελφε, ότι τα πάντα είναι, δηµιουρ-
γούνται και λειτουργούν παραδεισένια. Πράγµατι πριν ένα χρόνο
η κατάσταση θα µπορούσε να είναι όπως την περιγράψατε πριν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Τώρα είναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Μετά από ένα χρόνο όµως ξε-
κίνησε να αναβαθµίζεται µε πρωτοφανή τρόπο και ταχύτητα το
ΠΕΑΚΙ Ιωαννίνων. Εγώ δέχοµαι την κριτική σας. Επαναλαµβάνω
όµως ότι η αλήθεια είναι αυτές οι φωτογραφίες. Κοιτάξτε εδώ.
Μιλήσατε για ένα κολυµβητήριο κλειστό. Συµφωνούµε. Γιατί είναι
κλειστό; Είπατε γιατί τρέχει η στέγη, γιατί δεν µπορούσε να λει-
τουργήσει. Βεβαίως. Τι συµβαίνει εδώ και ένα χρόνο; Αναβαθµί-
ζεται πλήρως το κολυµβητήριο του ΠΕΑΚΙ. Μέχρι τέλος του
χρόνου θα είναι ολοκληρωµένο. Αυτές είναι οι φωτογραφίες από
την εργολαβία. Δεν µπορεί  να λειτουργήσει την ώρα που είναι ο
εργολάβος µέσα. Ήµαρτον, κύριε Βουλευτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ήµαρτον. Να το πω εγώ το
«ήµαρτον». 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Πώς θα λειτουργήσει; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Τίποτα δεν έχει γίνει. Μην
τρελαθούµε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Έξαρχε, µε
άνεση διπλασιασµού χρόνου, δεν διακοπήκατε. Αφήστε τον
Υπουργό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Είναι ένα παλιό εθνικό αθλη-
τικό κέντρο. Και πρέπει αυτό να το διαχειριστούµε, να το ανα-
βαθµίσουµε και να το εκσυγχρονίσουµε. Πράγµατι για πρώτη
φορά -ξεκινάω προσέξτε- τον Νοέµβριο του 2023 και επειδή η
στέγη του κολυµβητηρίου είχε επιδεινωθεί, προκαλέσαµε όλες
τις απαιτούµενες διαδικασίες για την αντικατάσταση στέγης του
κολυµβητηρίου αλλά και της ενεργειακής αναβάθµισής του. Στις
12 Δεκεµβρίου του 2023 δώσαµε 150.000 ευρώ για την αντικα-
τάσταση της στέγης η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη. Επειδή υπάρ-
χει έλλειψη τεχνικής υπηρεσίας στο ΠΕΑΚ Ιωαννίνων υπεγράφη
προγραµµατική σύµβαση του φορέα της Περιφέρειας Ηπείρου
για την αντικατάσταση της στέγης µε τις εργασίες και ξεκίνησαν
άµεσα. Άρα, λοιπόν, ένα, κολυµβητήριο και στέγη ολοκληρώνε-
ται.

Δύο, ταυτόχρονα προχωρούµε, για πρώτη φορά πάλι, τις δια-
δικασίες ένταξης του κλειστού κολυµβητηρίου σε χρηµατοδοτικό
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πρόγραµµα και συγκεκριµένα στην πράξη µε τίτλο «ενεργειακή
αναβάθµιση κλειστού κολυµβητηρίου Ιωαννίνων». Στις 22 Δεκεµ-
βρίου 2023 έγινε η πρόσκληση. Για πρώτη φορά αυτό. Πάµε για
πλήρη ενεργειακή αναβάθµιση όλου του εθνικού αθλητικού κέν-
τρου των Ιωαννίνων. 

Έτσι, λοιπόν, µε τα χρήµατα που δώσαµε το τελευταίο αυτό
διάστηµα έχουν συµβεί τα εξής. Ένα, εξασφαλίσαµε την άδεια
στατικότητας του κτηρίου του κολυµβητηρίου που δεν είχε.
Πράγµατι δεν είχε. Ήταν ένα µελανό σηµείο. Την απέκτησε.

Δεύτερον, κατασκευάστηκαν έξι νέες τουαλέτες, πέντε κανο-
νικές και µία για τα ΑΜΕΑ σύµφωνα µε τις απαιτούµενες προδια-
γραφές της Ελληνικής Αρχής Διαφάνειας.

Τρίτον, εξασφαλίσαµε την άδεια στατικότητας του κλειστού
γυµναστηρίου. 

Τέταρτον, έγινε βελτίωση και επανασπορά των αγωνιστικών
χώρων και στα δύο γήπεδα ποδοσφαίρου. Γι’ αυτά που λέτε ότι
δεν λειτουργούν έγινε επανασπορά. Σε λίγο θα είναι σε πλήρη
λειτουργία. 

Πέµπτον, ολική εσωτερική ανακατασκευή του κλειστού γυµνα-
στηρίου το οποίο δεν είχε αναβαθµιστεί από το 1977. Έχετε
δίκιο. Από το 1977 ανακαινίστηκε για πρώτη φορά και δόθηκε και
πάλι σε λειτουργία πλήρως ανακαινισµένο. 

Έκτο, έγινε φωτισµός των διαδρόµων στο γήπεδο της Λιµνο-
πούλας και ανακατασκευή στο εξωτερικό του γηπέδου Χάντµπολ
και εξαγορά εξοπλισµού για το κολυµβητήριο. 

Έβδοµο, στο Εθνικό Στάδιο Ζωσιµάδες έγινε από τη διοίκηση,
που είχε παραλάβει από το 2015, αντικατάσταση του ταρτάν,
όµως, ποτέ δεν έγινε παραλαβή καθώς υπήρχαν προβλήµατα.
Τώρα έγιναν παρεµβάσεις από τη συγκεκριµένη διοίκηση µέσα
στο 2024 µε αντικατάσταση τµήµατος του ταρτάν που παρου-
σίαζε φθορές, σύµφωνα µε τις νέες προδιαγραφές -όπως τις
υπέγραψα εγώ ακούγοντας τον ΣΕΓΑΣ- τις πιο σύγχρονες προ-
διαγραφές, για να τελούνται αγώνες. Επίσης, έγινε αντικατά-
σταση φωτισµού σε όλους τους πυλώνες του Σταδίου στους
Ζωσιµάδες.

Και όγδοο, στις εγκαταστάσεις του Πανηπειρωτικού Σταδίου
από το 2019 µέχρι σήµερα έγιναν τα εξής: Ολοκληρωτική ανα-
κατασκευή των εξωτερικών γηπέδων τένις, νέος ενεργειακός φω-
τισµός led σε όλες τις περιµετρικές χωµάτινες διαδροµές και
διαγράµµιση του εξωτερικού πάρκινγκ. 

Δηλαδή, µε λίγα λόγια, κύριε συνάδελφε, όλα αυτά που είπατε
έχουν ήδη δροµολογηθεί. Το ΠΕΑΚΙ αναβαθµίζεται, εκσυγχρονί-
ζεται, µε µία µεγάλη ταχύτητα, έτσι όπως αξίζει ο λαός και η νε-
ολαία των Ιωαννίνων. Για την εκκρεµότητα του ταρτάν, η οποία
πραγµατικά είναι µία εκκρεµότητα, συνεννοήθηκα µε την διοί-
κηση του ΠΕΑΚΙ και µέχρι τέλος αυτού του έτους θα έρθει η µε-
λέτη. Και επειδή είµαι πολύ προσεκτικός σε ό,τι λέω, περιµένω
τη µελέτη και µετά θα προσπαθήσουµε να βρούµε χρηµατοδο-
τικό εργαλείο για να κάνουµε µία πλήρη αναβάθµιση και στο ταρ-
τάν -που είναι αναγκαία και έχετε δίκιο- και µε την ολοκλήρωση
αυτού του έργου πλέον θα έχει αναβαθµιστεί όλο το Εθνικό
Αθλητικό Κέντρο Ιωαννίνων, έτσι όπως πραγµατικά αξίζει στον
αθλούµενο κόσµο των Ιωαννίνων και στη νεολαία των Ιωαννίνων. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και προχωρούµε στη δεύτερη, µε αριθµό 66/14-10-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η παραβατική συµ-
περιφορά ανηλίκων έχει αυξηθεί 46% και απαιτούνται δράσεις
και συνέργειες Υπουργείων για την ενηµέρωση και ευαισθητο-
ποίηση γονέων, εκπαιδευτικών και µαθητών».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη, κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος.

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρω-
τολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, για ακόµα µία φορά στο πλαίσιο του κοινοβου-

λευτικού ελέγχου συζητάµε για ένα µείζον θέµα, το οποίο έχει
τεράστιες ανησυχητικές διαστάσεις σε ολόκληρη την ελληνική
κοινωνία και σε κάθε ελληνική οικογένεια. Οι διαστάσεις τις
οποίες λαµβάνει η παραβατικότητα των ανηλίκων αποτελεί σή-
µερα µια µάστιγα, κυριολεκτική µάστιγα, στην ελληνική κοινωνία
και νοµίζω ότι τροφοδοτεί πολύ έντονους προβληµατισµούς. Και
πλέον δεν έχετε άλλα περιθώρια απλά παρατήρησης αυτού του
φαινοµένου. 

Την περσινή χρονιά εδώ πέρα, σε αυτή την αίθουσα µέσα, συ-
ζητούσαµε ξανά για το ίδιο θέµα, για το τι συµβαίνει εκεί πέρα
έξω και για το τι πρέπει να κάνουµε. Τι πρέπει να κάνετε ως Κυ-
βέρνηση. Και το ερώτηµα είναι: Τα όσα τελικά ακούσαµε από
εσάς, έχουν κάποιο χειροπιαστό αποτέλεσµα; Νοµίζω πως όχι.
Καθηµερινά παρακολουθούµε από τα δελτία ειδήσεων τα ανη-
συχητικά αυτά φαινόµενα παραβατικότητας, άσκησης νοσηρής
βίας, σύγκρουσης συµµοριών ανηλίκων. 

Και οφείλω να είµαι ξεκάθαρη και δίκαιη από την αρχή ότι,
προφανώς, το θέµα της παραβατικότητας των ανηλίκων δεν
αφορά αποκλειστικά και µόνο το δικό σας Υπουργείο. Είναι ένα
θέµα το οποίο είναι πολυπαραγοντικό και βεβαίως έχει να κάνει
µε τη συνέργεια πολλών Υπουργείων. Είναι σύνθετο κοινωνικό
φαινόµενο, το οποίο µοιάζει να πολλαπλασιάζεται πάνω σε πολ-
λές αιτίες και γι’ αυτό λέµε ότι χρειάζεται συστράτευση της πο-
λιτείας, συστράτευση γονέων, εκπαιδευτικών και ειδικών
επιστηµόνων. 

Φέτος, απλά θα αναφερθώ σε αυτό το περιστατικό, ξεκινήσαµε
τη σχολική χρονιά µε το ασύλληπτο βίντεο το οποίο είδαµε µε
τον ξυλοδαρµό αυτής της δεκατετράχρονης κοπέλας στη Γλυ-
φάδα και µετά υπήρξαν ένα κάρο άλλα ακόµη τέτοιου είδους
φαινόµενα. Και ξέρετε, δεν µιλάω απλά και µόνο ως Βουλευτής,
µιλάω και ως µητέρα τριών ανήλικων κοριτσιών και µεταφέρω
ακριβώς αυτόν τον προβληµατισµό. 

Το µεγάλο λοιπόν ερώτηµα, προκειµένου να µην αισθάνονται,
τα παιδιά µας πρώτα απ’ όλα, οι γονείς, οι εκπαιδευτικοί ότι κιν-
δυνεύουν ανά πάσα ώρα και στιγµή να πέσουν θύµατα βίας, σε
χώρους που δεν θα έπρεπε καν να το συζητάµε και µε βάση όλα
τα στοιχεία τα οποία ανακοίνωσε η ΕΛ.ΑΣ. πριν από ένα χρονικό
διάστηµα, είναι: Κατά πόσο έχετε προβεί στη λεπτοµερή ανά-
λυση των στατιστικών, τα οποία έχουν προκύψει από τις συλλή-
ψεις ανηλίκων, προκειµένου να βγάλετε ακριβή συµπεράσµατα
για συγκεκριµένους παράγοντες, όπως η ηλικία, η περιοχή, η οι-
κογενειακή κατάσταση, που θα βοηθήσουν την καταπολέµηση
και την πρόληψη της παραβατικότητας.

Και δεύτερον, κατά πόσο σκοπεύετε άµεσα να προβείτε, σε
συνεργασία µε άλλα αρµόδια Υπουργεία όπως είναι το Παιδείας,
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, σε δράσεις µε σκοπό την
ενηµέρωση, πληροφόρηση των γονέων, εκπαιδευτικών και µα-
θητών, για την έξαρση του φαινοµένου της παραβατικότητας των
ανηλίκων και τους τρόπους αντιµετώπισης αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία συνάδελφε, το θέµα που θέτετε είναι, πράγµατι, πολύ
ευαίσθητο. Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό να τίθενται στον κοινο-
βουλευτικό διάλογο τέτοια ζητήµατα. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, κύριε Πρόεδρε και κυρία συνά-
δελφε, πριν µπω σε αυτό το θέµα, να κάνω µια πολύ σύντοµη
αναφορά λίγων δευτερολέπτων στη σηµερινή ηµέρα. Η σηµερινή
ηµέρα είναι αφιερωµένη στη γυναίκα, στην πρόληψη, την ευαι-
σθητοποίηση, την ενηµέρωση, για µία ασθένεια, τον καρκίνο του
µαστού, η οποία πλέον σήµερα είναι ιάσιµη, αρκεί να προληφθεί
έγκαιρα. 

Να θυµίσω το πρόγραµµα «Φώφη Γεννηµατά», το οποίο, πρό-
σφατα, µε εντολή του Πρωθυπουργού, επεκτάθηκε και στις ηλι-
κίες «σαράντα πέντε - σαράντα εννέα» και «εβδοµήντα –
εβδοµήντα τέσσερα» και να περάσουµε το µήνυµα ότι «η πρό-
ληψη σώζει ζωές». 

Έρχοµαι στο θέµα αυτό να σας πω ότι, πράγµατι, όπως λέτε
και εσείς και θέτετε στο πρώτο ερώτηµα, το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη αναλύει τα στατιστικά στοιχεία, όλα αυτά τα
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οποία προκύπτουν. Κάνει εγκληµατολογική ανάλυση των στοι-
χείων και στη συνέχεια λαµβάνει προληπτικά και κατασταλτικά
µέτρα, τα οποία βέβαια πάντοτε αναπροσαρµόζονται, επικαιρο-
ποιούνται και εντείνονται κατά περίπτωση, για να είναι αποτελε-
σµατικά.

Τα συµπεράσµατα που βγαίνουν -και µπορούµε να πούµε- είναι
ότι έχουµε ανήλικους, οι οποίοι φαίνεται ότι κάποιοι προβαίνουν
σε κάποιο αδίκηµα συµπτωµατικά και κατ’ εξαίρεση και είναι η
πρώτη φορά που έρχονται σε επαφή µε διωκτικές αρχές και το
σύστηµα της δικαιοσύνης και µετά δεν εκδηλώνουν ξανά τέτοια
συµπεριφορά. 

Υπάρχουν ανήλικοι, οι οποίοι διαπράττουν περιοδικά αδική-
µατα και υπάρχουν κάποιοι που δίνουν µια συστηµατική παρα-
βατική συµπεριφορά. Η εκδήλωση αυτών των παραβατικών
συµπεριφορών εδράζεται κυρίως στην υποτίµηση του κινδύνου,
τον πειραµατισµό, την έλλειψη συνειδητής αντίστασης, κοινωνι-
κής εµπειρίας, στην ανάγκη πολλές φορές επίδειξης, επιβεβαί-
ωσης, καθώς και στην έλλειψη σεβασµού ή άγνοιας των κανόνων
δικαίου. 

Βλέπουµε ότι διαπράττονται µε µεγαλύτερη συχνότητα από
ανηλίκους αδικήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε ληστείες, κλο-
πές, νοµοθεσία περί ναρκωτικών, παραβατικότητα του νόµου
περί εισόδου και διαµονής ανήλικων αλλοδαπών, ενδοσχολική
βία, παράβαση του κώδικα οδικής κυκλοφορίας. 

Σε σχέση τώρα µε την παραβατικότητα των ανηλίκων στο δια-
δίκτυο, που επίσης είναι ένα πολύ ευαίσθητο θέµα, έχουν προ-
κύψει τα ακόλουθα συµπεράσµατα: Έχουµε αύξηση των
υποθέσεων της εκδικητικής πορνογραφίας µεταξύ ανηλίκων, µε
διαµοιρασµό υλικού µεταξύ ανηλίκων, αλλά και µε ενηλίκους. Αύ-
ξηση της εγκληµατικότητας των ανηλίκων κάτω των είκοσι πέντε
ετών. Το έτος 2023 από τα στοιχεία φαίνεται ότι σχηµατίστηκαν
δικογραφίες µε περισσότερους από τριάντα ανήλικους. Στο µε-
γαλύτερο µέρος οι δράστες ήταν γνωστοί µε τα θύµατα. 

Έχουµε, επίσης, εντείνει την εµφανή αστυνόµευση και αυτό
έχει ένα αποτέλεσµα ως προς τον αριθµό των συλλήψεων. Θα
σας πω µόνο ότι την εβδοµάδα 14 µε 20 Οκτωβρίου του 2024
είχαν πραγµατοποιηθεί έξι χιλιάδες τετρακόσιοι είκοσι οκτώ
έλεγχοι ατόµων, είχαµε τρακόσιες εξήντα οκτώ προσαγωγές,
εκατόν ενενήντα τέσσερις συλλήψεις και βεβαιώθηκαν τρακόσιες
δώδεκα παραβάσεις. Το πρώτο εννεάµηνο του 2024 έχουµε δέκα
χιλιάδες τετρακόσιους ογδόντα πέντε ανήλικους δράστες ενώ
πέρσι την ίδια περίοδο ήταν επτά χιλιάδες τετρακόσιοι είκοσι
δύο, γεγονός που δείχνει ότι πολλά περιστατικά ήταν κρυµµένα
και πλέον οι ανήλικοι µιλάνε, βγαίνουν στο φως.

Προστατεύτηκαν από την Ελληνική Αστυνοµία αυτό το διά-
στηµα τρεις χιλιάδες εξακόσια πενήντα έξι ανήλικα θύµατα εγκλη-
µατικών ενεργειών. Σε αυτό συνετέλεσε κατά πολύ η λειτουργία
της είκοσι τετράωρης τηλεφωνικής γραµµής του πενταψήφιου τη-
λεφωνικό αριθµό «10201», το κέντρο της οποίας εδράζεται στην
Υποδιεύθυνση Προστασίας Ανηλίκων της Διεύθυνσης Ασφάλειας
Αττικής, η οποία καταγράφει, υποδέχεται, όλες τις καταγγελίες
που έχουν να κάνουν µε την προστασία, την κακοποίηση, την πα-
ραβατικότητα ανηλίκων και βέβαια ενηµερώνει µε σχετικές πλη-
ροφορίες.

Ταυτόχρονα έχουµε και την υπό δηµιουργία ιστοσελίδα Safe
Youth. Η ρύθµιση ψηφίστηκε την Τρίτη στις 22 του µήνα και στη
Βουλή. Είναι µία εφαρµογή η οποία θα ενηµερώνει από τη µία,
αλλά ταυτόχρονα θα δίνει και τη δυνατότητα υποβολής καταγ-
γελίας. Υπάρχει βέβαια και η λειτουργία του emergency button
για χρήση από ανηλίκους που βρίσκονται σε κίνδυνο. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι η Ελληνική Αστυνοµία πράγµατι δρα-
στηριοποιείται στο θέµα αυτό απέναντι σε οποιονδήποτε κίνδυνο
ή εγκληµατική συµπεριφορά σε σχέση µε τους ανηλίκους. Είναι,
όµως, όπως είπατε και εσείς, ένα θέµα πολυσύνθετο, πολυπαρα-
γοντικό και χρειάζεται η σύνθεση περισσότερων ενεργειών. 

Και να θυµίσω εδώ πέρα ότι υπάρχει ήδη µια απόφαση του
Πρωθυπουργού, µε την οποία συγκροτήθηκε η Επιτροπή Εµπει-
ρογνωµόνων για την πρόληψη και αντιµετώπιση των φαινοµένων
βίας και παραβατικότητας των ανηλίκων µε σκοπό ακριβώς να
αντιµετωπίσει τα φαινόµενα αυτά, τη συνολική επισκόπηση των
µέτρων- δράσεων, την αποτύπωση του ισχύοντος θεσµικού πλαι-

σίου και µέτρων πρόληψης και αντιµετώπισης, την καταγραφή
βέλτιστων πρακτικών σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο και την
υποβοήθηση διϋπουργικών οµάδων που σχετίζονται µε αυτή την
εθνική στρατηγική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Γιαν-
νακοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Επιτρέψτε
µου να κάνω κι εγώ µια αναφορά γιατί είναι πολύ σηµαντική η
σηµερινή ηµέρα ως παγκόσµια ηµέρα για την αντιµετώπιση του
καρκίνου του µαστού και νοµίζω ότι όλοι πρέπει να ενώσουµε τη
φωνή µας για το πόσο σηµαντική είναι η πρόληψη. Η πρόληψη
σώζει ζωές. 

Σε αυτό το σηµείο δεν µπορώ να µην αναφερθώ στην αείµνη-
στη Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ Φώφη Γεννηµατά, η οποία είχε πρω-
ταγωνιστήσει κυριολεκτικά σε όλον αυτόν τον αγώνα για το θέµα
της έγκαιρης πρόληψης στην αντιµετώπιση του καρκίνου του µα-
στού. 

Τώρα, σε σχέση µε το σηµερινό θέµα και µε την απάντηση την
οποία δώσατε, κύριε Υπουργέ, εγώ θα επαναλάβω για µία ακόµη
φορά ότι η παραβατική συµπεριφορά των ανηλίκων είναι σίγουρα
ένα πολυσύνθετο πρόβληµα, το οποίο έχει και πολλούς παρά-
γοντες και πάρα πολλές αιτίες. Στα γενεσιουργά αίτια της παρα-
βατικότητας σίγουρα συµπεριλαµβάνονται η έκθεση σε κακο-
ποιητική συµπεριφορά, οι δυσλειτουργίες στο οικογενειακό πε-
ριβάλλον, οι τεταµένες γονεϊκές σχέσεις, τα πρότυπα επιθετικής
συµπεριφοράς, η κακή χρήση του διαδικτύου και η έκθεση σε
αυτό και βεβαίως η επιρροή των µέσων κοινωνικής δικτύωσης. 

Νοµίζω ότι αυτά είναι πράγµατα τα οποία τα γνωρίζουµε όλοι
και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο επιµένω ότι η ΕΛ.ΑΣ. όχι απλά µε
τη µορφή της κοινής πάταξης εγκληµάτων ή κακοποιών, αλλά
µέσω ενός πολύ ολοκληρωµένου και οργανωµένου σχεδίου, ει-
δικά διαµορφωµένου για ανηλίκους, µπορεί και πρέπει να δια-
δραµατίσει καταλυτικό ρόλο στην αντιµετώπιση αυτού του
φαινοµένου. Γι’ αυτό θα πρέπει να στρέψουµε τα βλέµµατά µας
τόσο στα θύµατα, όσο και στους θύτες. Και πιστέψτε µε, ειλι-
κρινά σφίγγεται η καρδιά µου όταν µιλάω για θύτες, γιατί και
αυτοί είναι ανήλικοι. Είναι µικρά παιδιά. Γι’ αυτό το τονίζω και
λέω ότι ο σχεδιασµός σας και η προσοχή σας πρέπει να αφορά
ένα συνολικό κυβερνητικό, διατοµεακό, διϋπουργικό σχέδιο, για
να δούµε εν τέλει τι κάνουµε λάθος και πώς µπορεί να αντιµετω-
πιστεί αυτό το ζήτηµα και να µη µιλάµε για θύτες ανήλικους. 

Όλοι πρέπει να µπορέσουµε να κατανοήσουµε το µέγεθος του
προβλήµατος και να µην κάνουµε το λάθος να µιλούµε για επι-
κίνδυνα παιδιά, αλλά απλά για παιδιά τα οποία βρίσκονται σε κίν-
δυνο. Αυτό υπάρχει µόνο, δηλαδή παιδιά που βρίσκονται σε
κίνδυνο. Οπότε νοµίζω ότι η προσπάθειά µας ως πολιτεία θα θε-
ωρείται επιτυχής, µόνο όταν καταφέρουµε να σώσουµε κάθε
παιδί από το να πέσει θύµα αλλά και  όταν αποτρέψουµε κάθε
παιδί από το να γίνει θύτης. Αυτός πρέπει να είναι ο στόχος µας
και γι’ αυτό νοµίζω ότι πρέπει να παλέψουµε µε ένα πολύ συγκε-
κριµένο σχέδιο. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ για

τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός για την απάντησή του για τρία

λεπτά.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Είναι ένα πολύ σηµαντικό, σύνθετο, πολυπαραγον-
τικό και ευαίσθητο θέµα και σε αυτό κάθε πρόταση, κάθε συνερ-
γασία, κάθε ενότητα είναι επιζητούµενα. Χρειάζονται συνεργασίες
πάνω στο θέµα αυτό και νοµίζω ότι δεν χωρά στείρα πολιτική αν-
τιπαράθεση σε ένα πρόβληµα το οποίο έρχεται και από το παρελ-
θόν και είναι διαχρονικό. 

Νοµίζω ότι και το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας αναδει-
κνύει αυτό το θέµα των συνεργασιών και µε Υπουργεία και µε άλ-
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λους φορείς, επιστηµονικούς ή κοινωνικούς. Στο θέµα αυτό
πράγµατι έχει αναπτυχθεί πολύ σηµαντική συνεργασία και θέλω
να µιλήσω λίγο και µε στοιχεία. Αυτές τις συνεργασίες πρέπει να
τις εντείνουµε και να τις συνεχίσουµε. 

Κατ’ αρχάς γίνονται συχνές επισκέψεις σε σχολεία από εξειδι-
κευµένους αστυνοµικούς. Πραγµατοποιούνται ηµερίδες, διαλέ-
ξεις σε γονείς, εκπαιδευτικούς µαθητές, παιδιά, πάνω στα
θέµατα αυτά. Έλαβαν χώρα το σχολικό έτος 2023 - 2024 ενε-
νήντα επτά τέτοιες δράσεις από την Υποδιεύθυνση Προστασίας
Ανηλίκων, ενώ στελέχη της συµµετείχαν και σε είκοσι οκτώ εκ-
δηλώσεις που διοργανώθηκαν από διάφορους φορείς. Είχαµε
διοργανώσεις δράσεων για την πρόληψη και καταπολέµηση του
εγκλήµατος στον κυβερνοχώρο. Σε αυτό το εκπαιδευτικό έτος
2023 - 2024 είχαµε επτακόσιες σαράντα τρεις δράσεις από τη Δι-
εύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος σε σχολικές µονάδες
και φορείς, µε σκοπό να αυξηθεί το γενικότερο επίπεδο πληρο-
φόρησης σχετικά µε επισφαλείς διαδικτυακές συµπεριφορές. 

Υπάρχει άµεση ανταπόκριση της Ελληνικής Αστυνοµίας σε
κάθε πρόσκληση διευθυντή σχολείου για ενηµέρωση. Να θυµίσω
και την πρωτοβουλία που έρχεται από παλιά του Συµβουλίου της
Ευρώπης που συµµετέχουµε, την πρωτοβουλία «Ένα στα Πέντε»
για την παιδική κακοποίηση. 

Να σας πω, επίσης, ότι υπάρχει -σε συνεργασία, µάλιστα, µε
την «ΕΛΙΖΑ- Εταιρεία κατά της κακοποίησης του παιδιού»- η Δι-
εύθυνση Δηµόσιας Ασφάλειας. Εκτός από την πραγµατοποίηση
ενηµερωτικών εκπαιδεύσεων του αστυνοµικού προσωπικού, εκ-
πόνησε και το πρωτόκολλο οδηγιών διαχείρισης περιστατικών
κακοποίησης ανηλίκου, µε σκοπό την υποστήριξη του αστυνοµι-
κού υπαλλήλου της πρώτης γραµµής ο οποίος θα είναι αυτός
που θα έρθει σε πρώτη επαφή µε τον ανήλικο ο οποίος έχει υπο-
στεί ή κινδυνεύει να υποστεί κακοποίηση, παραµέληση και κατά
την εκτέλεση των προανακριτικών του καθηκόντων. 

Θα ήθελα να σας πω, επίσης, τη συνεργασία που υπάρχει µε
το «Χαµόγελο του Παιδιού» και έχει υπογραφεί και σύµφωνο συ-
νεργασίας µε το Υπουργείο. 

Να σας πω ότι επεκτάθηκε και στο έτος 2025 το Πρωτόκολλο
Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου και του Οργανισµού κατά
των ναρκωτικών, του ΟΚΑΝΑ, το οποίο περιλαµβάνει συνεργασία
µε τις µονάδες άµεσης κοινωνικής παρέµβασης του ΟΚΑΝΑ σε
Αθήνα και Θεσσαλονίκη που απευθύνεται σε ανήλικους οι οποίοι
είναι χρήστες παράνοµων ουσιών, µε σκοπό την έγκαιρη παρέµ-
βαση κατά τη σύλληψη και την πρώτη επαφή τους µε τις διωκτι-
κές αρχές. Έχουµε συνεργασία και µε τα κέντρα πρόληψης του
ΟΚΑΝΑ. Και εκεί υπάρχει σηµαντική συνεργασία για την ευαισθη-
τοποίηση σε θέµατα πρόληψης και προαγωγής της ψυχοκοινω-
νικής υγείας, αλλά και την υλοποίηση εκπαιδεύσεων του
αστυνοµικού προσωπικού πάνω σε αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Να σας πω ότι στο πλαίσιο του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για
την προστασία των παιδιών από τη σεξουαλική κακοποίηση και
εκµετάλλευση 2022 - 2027 εντάχθηκε και η διεύρυνση της συ-
νεργασίας της Διεύθυνσης Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος
και του Πανεπιστηµίου του Πειραιά, µε την υπογραφή µάλιστα
µνηµονίου συνεργασίας για την ανάπτυξη καινοτόµων εργαλείων
στην προστασία των ανηλίκων και την αντιµετώπιση του φαινο-
µένου της σεξουαλικής κακοποίησης στο διαδίκτυο. Και αυτό
είναι πολύ σηµαντικό. 

Επίσης, υπάρχει συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, στο πλαίσιο της οποίας εγκρίθηκε
από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής εκπαιδευτικό υλικό
που αφορά την πρόληψη των ναρκωτικών και την αντιµετώπιση
του σχολικού εκφοβισµού.

Να σας πω, λοιπόν, ότι έχει οριστεί από τη Διεύθυνση Δηµό-
σιας Ασφάλειας και εκπρόσωπος ως σύνδεσµος στο Εθνικό Κέν-
τρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης του Υπουργείου Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας που αποτελεί και τον εθνικό συντονιστή
για την εγγύηση και το παιδί.

Θα ήθελα να σας πω επίσης -και µε αυτό να ολοκληρώσω- ότι
έχουν πραγµατοποιηθεί δεκατρείς σειρές εκπαιδευτικών δρά-
σεων επιµόρφωσης σε συνολικά χίλια πεντακόσια πενήντα στε-

λέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας από εξειδικευµένους εισηγητές
της ευρύτερης ακαδηµαϊκής και επιστηµονικής κοινότητας µε
θέµα τη διαχείριση περιστατικών παιδιών που έχουν υπάρξει θύ-
µατα κακοποίησης. 

Όµως, η προσπάθεια αυτή συνεχίζεται και είναι ένα θέµα που
πρέπει να µας ενώνει. Με κοινές προτάσεις και όχι στείρα πολι-
τική αντιπαράθεση, όπως γίνεται πραγµατικά, νοµίζω ότι µπο-
ρούµε να οδηγηθούµε σε µια καλύτερη και πιο αποτελεσµατική
αντιµετώπιση αυτού του φαινοµένου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 70/15-10-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ιλχάν Αχµέτ
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Εκτεταµένη ζηµιά στην καλλιέργεια καπνού στην Περιφερειακή
Ενότητα Ροδόπης λόγω των παρατεταµένα πολύ υψηλών θερ-
µοκρασιών και της ανοµβρίας κατά τη διάρκεια του θέρους του
2024».

Στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιος Σταµενίτης.

Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σας, κύριε Υπουργέ. Όπως γνωρίζετε, διότι για δεύ-

τερη φορά το θέµα το φέρνω στη Βουλή, κατά τη φετινή χρονιά
και στη Ροδόπη είχαµε ελάχιστες βροχοπτώσεις τη φθινοπωρινή
και τη χειµερινή περίοδο. Μαζί βέβαια µε τους παρατεταµένους
καύσωνες και την ανοµβρία που επικράτησαν σε όλη τη διάρκεια
του καλοκαιριού είχαµε µεγάλη επικράτηση ξηρασίας, µε αντί-
τυπο οι ξηρικές καλλιέργειες και οι ποτιστικές να δηµιουργήσουν
µεγάλα προβλήµατα.

Στην πρώτη µου επίκαιρη ερώτηση που είχαµε καταθέσει, εί-
χατε πει -και συµφώνησα µαζί σας- ότι πρέπει να τελειώσει η καλ-
λιεργητική περίοδος και να εκδοθεί και το πόρισµα από τη ΔΑΟΚ.
Τελικά αυτό το πόρισµα εκδόθηκε από τη ΔΑΟΚ Ροδόπης, έγινε
δηλαδή αυτοψία από τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Αγροτικής
Ανάπτυξης και κατέληξαν στο συµπέρασµα -το οποίο θα το κα-
ταθέσω και στα Πρακτικά για να το δείτε, αλλά πιστεύω θα το
έχετε- ότι η έλλειψη νερού κατ’ αρχάς και η ξηρασία, αλλά και η
ανάπτυξη διαφόρων ασθενειών, όπως το πράσινο σκουλήκι κ.λπ.
είχε µια µείωση στην παραγωγή τουλάχιστον 30%. Όλη η επιστη-
µονική οµάδα της ΔΑΟΠ Περιφερειακής Ενότητας Ροδόπης οµο-
φώνως κατέληξαν σ’ αυτό το συµπέρασµα, δηλαδή ότι αυτά
είχαν ως αποτέλεσµα στη µείωση της ποιότητας ενός µέρους της
παραγωγής που αντιστοιχούσε στο τρίτο µε τέταρτο χέρι συγ-
κοµιδής, όπου είναι το τελικό µάζεµα και το στάδιο µε την ανώ-
τερη σε ποιότητα παραγωγή στον καπνό που πιάνει και κάποια
λεφτά. Επίσης γνωρίζετε ότι η επιδότηση έχει τερµατιστεί.
Αφορά είκοσι δύο χιλιάδες στρέµµατα καπνού.

Η καπνοπαραγωγή είναι πάρα πολύ φτωχή, κύριε Υπουργέ.
Εγκαταλείπουν σιγά-σιγά τον καπνό. Αυτοί οι άνθρωποι, όµως -
πέντε, έξι χιλιάδες άνθρωποι, ιδίως από τη µειονότητα 99%- ζουν
από τον καπνό. Προσφέρουν στην εθνική βιοµηχανία καπνοπα-
ραγωγών στην Ελλάδα, συµβάλλουν στην ανάπτυξη του ΑΕΠ.

Πρέπει -θα επεκταθώ και στη δευτερολογία µου- να µας πείτε
πώς θα τους στηρίξετε, µε ποια χρηµατοδοτικά εργαλεία. Εµείς
πιστεύουµε ότι µόνο µε de minimis µπορούµε. Θα σας ακού-
σουµε τι θέλετε να κάνετε µε αυτούς τους ανθρώπους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιλχάν Αχµέτ καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας

για τρία λεπτά. Να υπενθυµίσω ξανά ότι για την τήρηση των χρό-
νων η Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης -επειδή τα ακούνε οι
συνεργάτες σας- επανειληµµένως έχει κάνει σύσταση ότι οι πρω-
τολογίες είναι τρία λεπτά και οι δευτερολογίες είναι πάλι τρία
λεπτά για τους Υπουργούς, ενώ για τους Βουλευτές δύο και τρία
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λεπτά αντίστοιχα, µε µια ανοχή προφανώς. Αλλά ήδη κοντεύουµε
να συµπληρώσουµε δύο ώρες και είµαστε στην πέµπτη ερώτηση
για σήµερα από τις έντεκα. Παράκληση θερµή να είστε εντός του
χρόνου και εντός των ερωτηµάτων.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Προτού µπω στην απάντηση, να συνεισφέρω και εγώ σε αυτό

που ειπώθηκε από τον συνάδελφό µου στην Κυβέρνηση, αλλά
και από τη συνάδελφό µου στη Βουλή σχετικά µε την Παγκόσµια
Μέρα Πρόληψης κατά του Καρκίνου του Μαστού, ότι η Ελλάδα
διαθέτει ένα πολύ σηµαντικό και οργανωµένο πρόγραµµα πρό-
ληψης, µε ναυαρχίδα αυτό το πρόγραµµα «Φώφη Γεννηµατά» για
την πρόληψη του καρκίνου του µαστού. Είναι εντυπωσιακό ότι
έχουν γίνει µέχρι σήµερα τετρακόσιες χιλιάδες µαστογραφίες
δωρεάν και έχουν ενηµερωθεί ότι περίπου είκοσι χιλιάδες γυναί-
κες νοσούν. Αυτό και µόνο το στατιστικό µας επιβεβαιώνει ότι η
πρόληψη πρέπει να γίνει µέρος του τρόπου ζωής µας.

Τώρα στην απάντηση, κύριε συνάδελφε, την αξία του καπνού
για τη Ροδόπη τη γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης. Πάνω, όµως, από τριάντα χρόνια η Ευρω-
παϊκή Ένωση αποφάσισε και υλοποίησε στρατηγική περιορισµού
της καλλιέργειας του καπνού, η οποία εντάθηκε έτι περαιτέρω
µετά το 2000 µε το πρωτόκολλο του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας για προφανείς λόγους. Αυτό οδήγησε στην αναδιάρ-
θρωση της καλλιέργειας και στην πολύ σηµαντική µείωση των
εκτάσεων µε καπνό σε όλη την Ευρώπη, αλλά και στη χώρα µας
ειδικότερα. Ωστόσο δεν παύει -και σωστά το λέτε- να είναι καλ-
λιέργεια σηµαντική για εµάς αλλά και για τη Ροδόπη, γιατί είναι
καλλιέργεια που αξιοποιεί άγονα και επικλινή εδάφη σε µειονε-
κτικές περιοχές, όπου δεν υπάρχουν εναλλακτικές καλλιέργειες,
ενισχύοντας έτσι την οικονοµική και κοινωνική σταθερότητα
αυτών των περιοχών. Άλλωστε αποτελεί στρατηγικό πλεονέ-
κτηµα της περιοχής η ισχυρή παράδοση και η τεχνογνωσία της
καλλιέργειας, παράγοντες απαραίτητοι για ένα ποιοτικό προϊόν
και το έχετε αυτό.

Δεν είναι τυχαίο ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΣΔΕ του ‘23
από τα έξι χιλιάδες πενήντα δύο εκτάρια καπνού που καλλιερ-
γούνται στη χώρα µας, τα δύο χιλιάδες τριακόσια ογδόντα πέντε
είναι στη Ροδόπη, δηλαδή το 40% της εγχώριας παραγωγής.
Εποµένως, είναι αυτονόητο ότι µας ενδιαφέρει έντονα η διαχεί-
ριση της καλλιέργειας, αλλά και η απόδοση της ανά έτος.

Ως εκ τούτου ο ΕΛΓΑ παρακολούθησε την εξέλιξη για το ‘24
και πράγµατι παρατηρήθηκε µειωµένη παραγωγή λόγω ξηρασίας
και λειψυδρίας, αλλά και φυτολογικές και εντοµολογικές προ-
σβολές. Γνωρίζετε βέβαια ότι σύµφωνα µε τον ισχύοντα κανονι-
σµό του ΕΛΓΑ καλύπτονται µόνο οι άµεσες ζηµιές παραγωγής
που οφείλονται σε ασφαλιστικά καλυπτόµενα έτη. Εποµένως,
από τον ΕΛΓΑ αυτές οι ζηµιές δεν µπορούν να αποζηµιωθούν,
ούτε η µειωµένη παραγωγή λόγω ξηρασίας ούτε οι ασθένειες.

Τι κάνουµε ως Υπουργείο; Κατ’ αρχάς παρεµβαίνουµε µε ένα
σχέδιο σηµαντικό για την αντιµετώπιση της αρχικής αιτίας του
προβλήµατος που είναι η λειψυδρία, που είναι η αιτία της µει-
ωµένης παραγωγής όχι µόνο σε εσάς, αλλά σε πολλές καλλιέρ-
γειες στη χώρα. Χρησιµοποιούµε όλα τα διαθέσιµα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία προς την κατεύθυνση για να αποφύγουµε στο
µέτρο του δυνατού φαινόµενα µειωµένης παραγωγής στο µέλ-
λον. Ενδεικτικά αναφέρω τη δράση 4.3.1 υποδοµές εγγείων βελ-
τιώσεων του ΠΑΑ 2014 - 2020, το Ταµειακό Πρόγραµµα
Ανάπτυξης του ΠΑΑ 2021 - 2025 και το «Ύδωρ 2.0», το µεγαλύ-
τερο πρόγραµµα αρδευτικών έργων των τελευταίων πενήντα
ετών µε έργα που χρηµατοδοτούνται µέσω ΣΔΙΤ, δηλαδή από τον
κρατικό προϋπολογισµό και από το Ταµείο Ανάκαµψης και την
παρέµβαση Π3.73.1.1, έργα υποδοµών εγγείων βελτιώσεων του
στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ µε προϋπολογισµό 350 εκατοµ-
µύρια για τη χρηµατοδότηση νέων έργων εξοικονόµησης νερού.
Αναµένεται η πρόσκληση σύντοµα και ελπίζω η περιφέρεια σας
να υποβάλει συγκεκριµένα έργα. Έγινε και µια σύσκεψη προχθές
στο Υπουργείο Υποδοµών όπου συζητήσαµε λεπτοµέρειες για
την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης ώστε να
µπουν τα έργα. Δεν είναι όλη η απάντησή µου αυτή. Στη δευτε-

ρολογία µου θα απαντήσω επί του συγκεκριµένου.
Αλλά το ζήτηµα και τη χώρα µας είναι να µπορέσουµε να αντι-

µετωπίσουµε συγκεκριµένα τα φαινόµενα λειψυδρίας, ώστε να
λύσουµε την αρχική αιτία του προβλήµατος, να τη θεραπεύ-
σουµε και προφανώς πρέπει και εµείς όπου µπορούµε και µε
χρηµατοδοτικά εργαλεία ετήσια να µπορούµε να παρεµβαί-
νουµε.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Αχµέτ, ο λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία σας, για

τρία λεπτά.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Πρόεδρε και εγώ θα ήθελα -πριν µπω-

να πω για την παγκόσµια ηµέρα του καρκίνου µε κάποια λόγια
της Φώφης. Είχε πει η αείµνηστη: «Αν ζεις µε τον φόβο, αυτή δεν
είναι ζωή. Έχεις νικηθεί στην πραγµατικότητα και στην καθηµε-
ρινότητά σου. Εγώ δεν έζησα ποτέ έτσι».

Αυτή η γενναία γυναίκα µάς έδωσε το µήνυµα µε αυτά της τα
λόγια και, βέβαια, και εµείς ως ΠΑΣΟΚ χαιρετίζουµε το πρό-
γραµµα «ΦΩΦΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ» που, όντως, βοηθάει χιλιάδες γυ-
ναίκες σήµερα προς αυτή την κατεύθυνση.

Τώρα, κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέ-
ρον. Αυτά που είπατε για το θέµα της λειψυδρίας, όντως, έτσι
είναι. Έχουµε πει και εµείς την άποψή µας σε αυτή την Αίθουσα,
ότι µάλλον πρέπει να γίνει -όπως στη Θεσσαλία, µε κάποιες δια-
φορετικές προσεγγίσεις ίσως- µια γενική γραµµατεία ή ένα συν-
τονιστικό περιφερειακό -και για την Ανατολική Μακεδονία και
Θράκη- αντιµετώπισης της λειψυδρίας. Πρέπει να γίνουν αποτα-
µιευτικά έργα κ.λπ.. Αυτά µπορούµε να τα συζητήσουµε και σε
άλλη ερώτηση.

Είπατε πολύ σωστά και θέλω να τονίσω το εξής, οι καπνοπα-
ραγωγοί στη Ροδόπη µειώνονται. Όµως ο τύπος του καπνού που
παράγουν στη Ροδόπη είναι τύπος µπασµά. Ο µπασµάς είναι
απαραίτητος για κάθε τσιγάρο. Σαφώς και λέµε στους ανθρώ-
πους να µην καπνίζουν, αλλά είναι µια πραγµατικότητα αυτή.
Χωρίς τον µπασµά δεν µπορούν οι καπνοβιοµηχανίες -και οι εν-
τόπιες που προσφέρουν οικονοµικά στην οικονοµία της χώρας-
να κάνουν το τσιγάρο τους.

Άρα πρέπει και λόγω των µικρών εκτάσεων, επειδή δεν υπάρ-
χουν αναδασµοί ακόµη σε αυτές τις περιοχές και δεν µπορούν
να υπάρξουν άλλες εναλλακτικές καλλιέργειες, αυτούς τους αν-
θρώπους να τους στηρίζουµε και µε αυτόν τον τρόπο.

Και βέβαια, εδώ θα ήθελα για ακόµη µια φορά να ευχαριστήσω
την προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
στην προηγούµενη κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό, βεβαίως,
και δεν έχω πρόβληµα να το πω και δηµόσια, διότι δύο φορές αν-
τιµετωπίστηκαν και βοηθήθηκαν οι καπνοπαραγωγοί, µια φορά
επί COVID-19 µε 90 ευρώ και µια φορά µε 80 ευρώ. Αν δεν είχαν
πάρει οι καπνοπαραγωγοί αυτή τη βοήθεια στην προηγούµενη
διακυβέρνηση, ίσως σήµερα να µην είχε µείνει ούτε ένας στη Ρο-
δόπη για να καλλιεργεί.

Θέλω, κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία σας και πιστεύω θα
το πείτε, να δεσµευτείτε πολιτικά ότι θα βρεθούν χρηµατοδοτικά
εργαλεία, να αποζηµιωθούν αυτοί οι άνθρωποι. Δεν είναι πολλά
τα λεφτά. Πιστέψτε µε µειώθηκαν. Αλλά έχει µεγάλη σηµασία για
την Θράκη, για τη Ροδόπη, για τη µειονότητα και νοµίζω και για
τις καπνοκαλλιέργειες, τη βιοµηχανία και την εθνική οικονοµία.
Δεν έχουµε άλλο τρόπο. Δεν ζητάµε τζάµπα λεφτά. Όντως
υπήρξε αυτή η µείωση, όντως είναι πάνω από 30%. Σαφώς και
υπάρχουν κι άλλες καλλιέργειες, κηπευτικά, κ.λπ., τα οποία εν-
τάχθηκαν στο πρόγραµµα του ΕΛΓΑ. Εκεί θα πάρει τον δρόµο
του. Αλλά για τους καπνοκαλλιεργητές µας χρειαζόµαστε µια δέ-
σµευση από εσάς σήµερα, ότι η Κυβέρνηση και αυτή τη φορά θα
βοηθήσει αυτούς τους ανθρώπους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε για τρία

λεπτά. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Αγαπητέ συνάδελφε, κρίνω σκόπιµο να αναφερθώ λίγο ακόµα
στη συνολικότερη προσέγγισή µας στο φαινόµενο της µειωµένης
παραγωγής και των ασθενειών. Γιατί δεν αφορά µόνο τον καπνό
στη Ροδόπη για το 2024. Δυστυχώς, τα αντιµετωπίζουµε πλέον
πολύ συχνά σε όλη τη χώρα, σε διάφορες καλλιέργειες, λόγω
των κλιµατικών συνθηκών και αφορά όλους τους παραγωγούς.

Άρα, λοιπόν, το πρώτο σηµείο ήταν αυτό που σας ανέπτυξα
στην πρωτολογία µου. Το δεύτερο είναι ότι θα προχωρήσουµε
στην αναµόρφωση του γεωργοασφαλιστικού συστήµατος, για να
ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες του παραγωγού, όπως
διαµορφώνεται από την κλιµατική αλλαγή. Οπότε στον κανονισµό
ασφάλισης θα συµπεριληφθούν, όπως σχεδιάζουµε, νέες, πιο
ευέλικτες µορφές ασφάλισης και ίσως και νέοι ασφαλιστικοί κίν-
δυνοι. Αξιοποιούµε µάλιστα, για τον σκοπό αυτό και τα εργαλεία
διαχείρισης κινδύνου του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ, για την
κάλυψη ζηµιών στην αγροτική παραγωγή από κινδύνους υψηλού
ρίσκου σε επιπλέον εθελοντικές κατηγορίες ασφάλισης, µε ενω-
σιακούς πόρους της τάξης των 200 εκατοµµυρίων ευρώ. Τρίτον,
φροντίζουµε για την ταχύτερη όσο το δυνατόν αποζηµίωση των
δικαιούχων για τις ασφαλιστικά καλυπτόµενες ζηµιές. Πλέον
µπορούµε να λέµε ότι έχουµε καταστήσει στην πραγµατικότητα
τις γρήγορες πληρωµές των δικαιούχων για τον ΕΛΓΑ. Οι πλη-
ρωµές ξεκινούν πλέον την ίδια χρονιά µε το ζηµιογόνο αίτιο και
ολοκληρώνονται µέχρι την άνοιξη του επόµενου έτους. Και µά-
λιστα σε µία δόση στο 100% της υπολογιζόµενης αποζηµίωσης
βάσει πορίσµατος. Ενώ πριν το 2019 αυτή ολοκληρώνονταν σε
δεκαεπτά µήνες µετά από τρεις δόσεις 70%, 20% και 10%. Δεν
είναι τυχαίο άλλωστε ότι τον Απρίλιο του 2024 είχε ολοκληρωθεί
ήδη το 90% των αποζηµιώσεων του 2023 και τον Ιούλιο του 2024
σχεδόν το σύνολο, µε το ποσό της η Ροδόπη να φτάνει το
1.814.000. Ενηµερωτικά για το 2024 στη Ροδόπη έχουν γίνει πε-
νήντα πέντε αναγγελίες ζηµιάς και έχουν υποβληθεί δύο χιλιάδες
ογδόντα δύο δηλώσεις ζηµιάς. Οι εκτιµήσεις έχουν ολοκληρωθεί
και θα ακολουθηθεί η προβλεπόµενη διαδικασία κοινοποίησης
των πορισµάτων και καταβολή των αποζηµιώσεων στους ασφα-
λιστικά ενήµερους δικαιούχους παραγωγής. Φυσικά µετά τον
απαραίτητο διασταυρωτικό έλεγχο µε το αρχείο ΟΣΔΕ του 2024.

Έκρινα σκόπιµο να αναφερθώ στις ενέργειές µας επειδή η µει-
ωµένη παραγωγή και οι ασθένειες δεν είναι µεµονωµένο περι-
στατικό του 2024 για τον καπνό. Δυστυχώς το αντιµετωπίζουµε
πλέον πολύ συχνά σε όλη τη χώρα, σε διάφορες καλλιέργειες.
Άρα, λοιπόν, εκτιµώ ότι ενδιαφέρει τους παραγωγούς η συνολι-
κότερη προσέγγιση.

Και επανέρχοµαι στο συγκεκριµένο θέµα του καπνού στη Ρο-
δόπη. Όπως σας είπα και πριν στην πρωτολογία µου, παρακο-
λουθούµε την καλλιέργεια µέσα από τη συνεργασία του ΕΛΓΑ µε
την ΔΑΟΚ. Και πράγµατι, υπάρχει µειωµένη παραγωγή του 2024
λόγω παρατεταµένης ξηρασίας. Το συγκεκριµένο είδος ζηµιάς
θα µπορούσε µέσω των κρατικών ενισχύσεων να στηριχθεί, εφό-
σον βέβαια πληρούνται οι προϋποθέσεις που θέτει το ενωσιακό
και κατ’ επέκταση το εθνικό θεσµικό πλαίσιο. Αλλά για να µπο-
ρούµε να συζητάµε για το ετήσιο πρόγραµµα θα πρέπει να προ-
ηγηθεί αίτηµα ένταξης της περιφερειακής επιτροπής προς την
κεντρική επιτροπή του ΕΛΓΑ, τεκµηριωµένο µε στοιχεία. Τέτοιο
αίτηµα ακόµα δεν έχει αποσταλεί προς το παρόν και από την
πληροφόρηση που έχουµε η περιφερειακή επιτροπή θα συνε-
δριάσει το επόµενο χρονικό διάστηµα πριν το τέλος του έτους
και στη συνέχεια θα στείλει το πόρισµά της. Κατόπιν αυτού θα
κληθεί να αξιολογήσει όλα τα αιτήµατα της χώρας η κεντρική επι-
τροπή του ΕΛΓΑ. Εφόσον υπάρχει αίτηµα ένταξης του καπνού
Ροδόπης στο ετήσιο πρόγραµµα του 2024 και εφόσον αυτό υπο-
στηρίζεται από τα στοιχεία τιµών, αποδόσεων και µετεωρολογι-
κών συνθηκών µπορεί να συµπεριληφθεί στις προτεινόµενες
προς ένταξη καλλιέργειες.

Μένουµε σε αυτό και θα δούµε τα υπόλοιπα.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί, τώρα, η τρίτη µε αριθµό 64/14-10-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νι-

κολαΐδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Έντονος προβληµατισµός και µεγάλη αναστάτωση από
την επικάλυψη από άδειες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας ήδη
παραχωρηµένων εκτάσεων». 

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
κ. Σδούκου.

Ορίστε, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, είναι πραγµατικά ανησυχητικό το γεγονός
εκτάσεις που το ίδιο το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων τις έχει παραχωρήσει για χρονικό διάστηµα σαράντα ετών
µε δυνατότητα παράτασης για είκοσι έτη να δεσµεύονται και για
άδεια παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. Μάλιστα, στην περιφε-
ρειακή ενότητα Δράµας υπάρχει περίπτωση παραχώρησης έκτα-
σης, µε σκοπό την κατασκευή υποδοµής για τον πρωτογενή
τοµέα, η οποία έχει αρχίσει ήδη να κατασκευάζεται. Για την ίδια
έκταση υπάρχει επικάλυψη µε άδεια παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας και παρ’ όλο που έχει υπάρξει σχετική ενηµέρωση
προς την ρυθµιστική αρχή αποβλήτων ενέργειας και υδάτων, δεν
έχει γίνει άρση της επικάλυψης.

Σε αυτό το πλαίσιο αναµένουµε να ενηµερωθούµε για τις ενέρ-
γειες που θα γίνουν από το Υπουργείο σας και κυρίως, πώς θα
διαφυλαχθεί ότι αντίστοιχα φαινόµενα δεν θα επαναληφθούν στο
µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο τώρα για την απάντηση της έχει η κυρία Υπουργός.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Να τηρήσω και εγώ το
τρίλεπτο.

Ευχαριστώ, κύριε Νικολαΐδη για την ερώτηση. Να κάνω ένα
σχόλιο επί της αρχής. Είναι η αλήθεια οµολογουµένως ότι
έχουµε ένα υψηλό επενδυτικό ενδιαφέρον σήµερα, τα τελευταία
χρόνια, στην Ελλάδα και σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και
αυτό δηµιουργεί πράγµατι διάφορα ζητήµατα, διάφορες προκλή-
σεις τα οποία τα κοιτάζουµε διαρκώς. Η δουλειά της Κυβέρνη-
σης, του Υπουργείου είναι να βλέπουµε που χρειάζεται να
ρυθµιστεί κάτι, τι χρειάζεται να αντιµετωπιστεί και το βλέπουµε
αυτό στο πεδίο.

Αυτό τώρα το ερώτηµα που θέτετε, δηµιουργείται ως εξής.
Είναι αλήθεια ότι όταν εκκινείται η διαδικασία για να γίνει ένα
έργο ΑΠΕ στη χώρα µπορεί να παρατηρηθούν αλληλοεπικαλύ-
ψεις. Γιατί; Διότι, ο επενδυτής στο ξεκίνηµα ακολουθεί µια διαδι-
κασία, έχοντας την προσδοκία ότι θα υλοποιήσει το έργο του.
Έχει την προσδοκία στο ξεκίνηµα ότι θα υλοποιήσει ένα έργο
ΑΠΕ. Πηγαίνει, λοιπόν, σε ένα πρώιµο στάδιο στην Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας, στη ΡΑΕ και παίρνει µια πρώτη άδεια. Λέει κάτι
αυτό για τη δηµιουργία του έργου; Δεν λέει κάτι το ότι παίρνεις
µια πρώτη άδεια όπου πήγες και εκδήλωσες την πρόθεσή σου
να υλοποιήσεις. Πηγαίνουν και άλλοι µε την πρόθεσή τους να
υλοποιήσουν ένα έργο ΑΠΕ. Και αυτό που συµβαίνει πολλές
φορές είναι πάνω στην ίδια περιοχή που εγώ θέλω να κάνω ένα
έργο ΑΠΕ, οπότε πηγαίνω και κάνω την αίτησή µου στη ΡΑΕ, να
συµβαίνει και εσείς αντίστοιχα να θέλετε για την ίδια περιοχή να
κάνετε επίσης ένα έργο ΑΠΕ. Πηγαίνουµε, λοιπόν, και οι δύο, δε-
σµεύουµε έναν χώρο και δηµιουργείται αυτό το πρόβληµα της
αλληλοεπικάλυψης. Ποιος, όµως, εν τέλει είναι αυτός που µπορεί
να προχωρήσει τελικά στο έργο; Αφότου προχωρήσει και πάρει
τα περιβαλλοντικά, αφότου προχωρήσει και ελεγχθεί το χωρο-
ταξικό, οι χρήσεις γης, αυτός που τελικά θα έχει στα χέρια του
τη νόµιµη χρήση γης, το λεγόµενο ιδιοκτησιακό. 

Oπότε σ’ ένα επόµενο στάδιο ένας παραγωγός ΑΠΕ, εγώ κι
εσείς για παράδειγµα που θέλουµε και οι δύο να κάνουµε ένα
φωτοβολταϊκό, αυτός που στο τέλος θα υλοποιήσει το έργο είναι
αυτός που θα αποδείξει και θα προσκοµίσει στην διεύθυνση του
Υπουργείου ότι έχει εν τέλει τη νόµιµη χρήση γης. Γι’ αυτό δηµι-
ουργείται, λοιπόν, αυτή η στρέβλωση αυτή τη στιγµή χωρίς,
όµως, αυτό να σηµαίνει ότι στο τέλος της ηµέρας δεν θα προ-
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χωρήσει αυτός που πραγµατικά έχει στα χέρια του τα νοµιµοποι-
ητικά έγγραφα του ιδιοκτησιακού καθεστώτος.

Και ξέρετε αυτό δηµιουργεί και µία όντως ψευδαίσθηση, µία
εντύπωση ότι σε κάθε γωνιά της χώρας θα κατακλυστούµε από
φωτοβολταϊκά και από ανεµογεννήτριες επειδή κάποιος έχει την
πρόθεση να υλοποιήσει ένα έργο, κάτι που δεν ισχύει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Νικολαΐδη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, λέµε ακριβώς τα ίδια πράγµατα, απλά ποια
είναι η διαφορά; Δεν µιλάµε για µια ελεύθερη γη, λέµε ότι κάποια
στρέµµατα ανήκουν σε µένα, είναι ιδιοκτησία µου κι έρχεστε
εσείς και καταθέτετε ένα αίτηµα και παίρνετε άδεια παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας. Εγώ εκεί δεν µπορώ να πάρω. Δεν µπορώ
στη δικιά µου γη. Αυτό θέλουµε να λύσετε. Αυτό θέλουµε να κα-
ταλάβετε.

Άλλο παράδειγµα, εγώ µπορώ σήµερα να κάνω αίτηση στην
Ακρόπολη για φωτοβολταϊκό. Μπορώ, δεν µου το απαγορεύει
κανένας. Μπορώ ή δεν µπορώ; Μπορώ. Μπορώ να το κατα-
σκευάσω; Όχι. Άρα τη δεσµεύω. Αν έρθει µετά το ελληνικό δη-
µόσιο και πει ότι θέλει για τις ανάγκες της πατρίδας να βάλει ένα
φωτοβολταϊκό πάνελ, δεν µπορεί να το βάλει το κράτος γιατί έχω
εγώ την έκταση. Αυτό προσπαθούµε να σας δώσουµε να κατα-
λάβετε. Στη δική µου έκταση, στην ιδιοκτησία µου κανένας επι-
τήδειος δεν µπορεί να παίξει παιχνίδια. Κανένας. Είναι δική µου
ιδιοκτησία. Άλλο λέτε εσείς, άλλο λέω εγώ.

Όσο γι’ αυτά που είπατε για τις δεσµεύσεις γης, εντάξει έχει
γίνει, δεν θέλω να το χαρακτηρίσω. Σε όλη την Ελλάδα έχουµε
αιτήµατα για φωτοβολταϊκά πάρκα. Στη Δράµα οι αιτήσεις για τα
φωτοβολταϊκά πάρκα πνίγουν τους αµπελώνες, όταν δεν δίνονται
για αµπελώνες. Το γνωρίζετε. Ζητάνε επενδυτές, ζητάνε µικρο-
αγρότες να πάρουν εκτάσεις γης για να επενδύσουν στον τόπο
τους και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν δίνει τις εκτά-
σεις γιατί είναι µικρότερα τµήµατα των εκατό στρεµµάτων σε
εκτάσεις γης άνω των εκατό στρεµµάτων, το οποίο δεν σας εν-
διαφέρει, αλλά για έργα φωτοβολταϊκών πάρκων δεν µιλάει κα-
νένας.

Δεν είµαστε απέναντι στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, προς
Θεού! Όµως, αυτό που πρέπει να καταλάβει το κράτος κι εσείς
προσωπικά και το Υπουργείο σας είναι ότι πρέπει να χωροθετή-
σουµε τι γίνεται και πού, να µην µπλέκει η µία δραστηριότητα µε
την άλλη. Πότε θα το κάνουµε; Είµαστε στο 2024.

Στη Μικρόπολη σήµερα, σε ένα χωριό της Δράµας, έγιναν δύο
γενικές συνελεύσεις γιατί στο Μενοίκιο Όρος έχει γίνει αίτηση
για φωτοβολταϊκό πάρκο.

Λίγα ερωτήµατα, κυρία Υπουργέ, αν µπορείτε να τα απαντή-
σετε, αν µπορούµε να τα απαντήσουµε όλοι µας: Τι θα γίνει µε
τους κτηνοτρόφους, όταν δεν θα υπάρχουν βοσκοτόπια; Τι θα
γίνει µε τους γεωργούς όταν θα µειωθούν οι υδάτινοι πόροι; Πώς
θα σταµατήσει η διαρροή των νέων προς τη µετανάστευση;
Ποιος θα µείνει στον τόπο µου, κυρία Σδούκου, και όταν θα γε-
µίσει µε φωτοβολταϊκά πάρκα; Σίγουρα όχι εσείς. Σίγουρα εγώ
και τα παιδιά µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και πάλι σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας για τρία

λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Νικολαΐδη, οφείλουµε να υλοποιήσουµε την
πράσινη µετάβαση που είναι αναγκαία για τη χώρα µας χωρίς,
όµως, αυτό να γίνεται µε έναν ανέλεγκτο και ανεξέλεγκτο τρόπο.
Κι εκεί, λοιπόν, είναι η δουλειά της πολιτείας να έρθει και να έχει
ένα αυστηρό αδειοδοτικό πλαίσιο µε διαφάνεια µε αυστηρότητα,
όπου σε κάθε στάδιο της αδειοδότησης θα ελέγχονται διάφορα
ζητήµατα, όπως αυτό που θέτετε, χωρίς φυσικά να σηµαίνει αυτή
η πράσινη µετάβαση ότι µπορεί να λειτουργήσει και σε βάρος
άλλων κλάδων της οικονοµίας. Το έχω πει πάρα πολλές φορές.
Είχαµε την ευκαιρία να το συζητήσουµε και όταν ήρθα στη
Δράµα για το ζήτηµα των αµπελουργών. Προφανώς όταν µιλάµε

για ανάπτυξη των ΑΠΕ πρέπει την ίδια στιγµή να έχουµε υπ’ όψιν
µας ότι αυτό πρέπει να γίνεται µε όρους ισορροπίας και χωρίς
να επηρεάζει άλλους κλάδους της οικονοµίας, που ξέρετε πόσο
πολύ τις σέβοµαι και ειδικά στην περιοχή σας.

Εσείς ήρθατε σήµερα για ένα πολύ συγκεκριµένο θέµα όπου
ένας επενδυτής στη Δράµα ο οποίος φτιάχνει ένα θερµοκήπιο
έχει…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Δεν είναι µόνο ένας.
Είναι πολλοί.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Το ερώτηµα αφορά σε αυτή την περίπτωση.

Έχει, λοιπόν, στα χέρια του παραχώρηση µιας έκτασης από
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για σαράντα έτη και σε µια
έκταση αυτής της περιοχής ένας άλλος επενδυτής έχει εκδηλώ-
σει ενδιαφέρον για να κάνει ένα φωτοβολταϊκό και έχει πάρει στα
χέρια του το πρώτο χαρτί της βεβαίωσης από τη Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας και έτσι δηµιουργείται, λοιπόν, αυτή η στρέ-
βλωση.

Δεν µπορώ να τοποθετηθώ σήµερα συγκεκριµένα γιατί έχω
ενηµερωθεί ότι έχει προσφύγει στο Συµβούλιο της Επικρατείας
ο επενδυτής του φωτοβολταϊκού, από όσο γνωρίζω, για την πα-
ραχώρηση από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Όµως, σας
διαβεβαιώ ότι έχω όλη την πρόθεση και τη διάθεση να ελέγξω
πού υπάρχει στρέβλωση σε όλη την αλυσίδα της αδειοδότησης,
πού υπάρχει στρέβλωση που εµποδίζει σήµερα τον έχοντα στα
χέρια του τη νόµιµη χρήση γης, όπως µου λέτε ότι είναι ο εν
λόγω επενδυτής, πού εµποδίζεται, λοιπόν, έχοντας στα χέρια του
τη νόµιµη χρήση γης να προχωρήσει για να πάρει την άδεια λει-
τουργίας της µονάδας του επηρεαζόµενος από το γεγονός ότι
κάποιος άλλος κρατάει στα χέρια του µια βεβαίωση και αυτή η
βεβαίωση τον εµποδίζει.

Θα το εξετάσω στο Υπουργείο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν, όµως,
ότι υπάρχει και ένα δικαστήριο σε εκκρεµότητα. Φυσικά θα το
συζητήσουµε από κοντά και στο γραφείο µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, για την συνέπεια στον χρόνο. 
Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει η Υφυ-

πουργός Ανάπτυξης κ. Άννα Μάνη-Παπαδηµητρίου. 
Ξεκινάµε µε την ένατη, µε αριθµό 89/21-10-2024, επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αιτωλοακαρ-
νανίας κ. Μάριου Σαλµά, προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, µε θέµα:
«Απουσία του κράτους από την προστασία των καταναλωτών στα
πρατήρια υγρών καυσίµων».

Κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε προχθεσινό -της προηγούµενης Κυριακής- πρωτοσέλιδο

δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» δηµοσιεύθηκε
έρευνα του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου για τη λαθρεµπο-
ρία στα καύσιµα στα πρατήρια του Νοµού Αττικής. Η έρευνα
αυτή έλεγε ότι το 27%, περισσότερο από ένα στα τέσσερα πρα-
τήρια στην Αττική, κλέβει τον κόσµο είτε µε πειραγµένες αντλίες,
που κλέβουν την ποσότητα του πραγµατικού καυσίµου είτε βά-
ζοντας νοθευµένο καύσιµο» Το 2024 στην Αττική αυτά.

Οι ελλειµµατικές παραδόσεις καυσίµων είδαν µια τεράστια αύ-
ξηση κατά 30% τα τελευταία τρία χρόνια. Η παραβατικότητα, για
να καταλάβει κανείς πόσο εκτοξεύτηκε, από 4% που ήταν το
2011 πήγε στο 19% το 2019, στο 20% το 2021 και µέσα σε τρία
χρόνια αυξήθηκε επτά µονάδες, δηλαδή 27%.

Το πιο τραγικό, το πιο εξοργιστικό: Ενώ όσα βενζινάδικα
έπιασε η ΑΑΔΕ να κάνουν αυτή την κλοπή -δεκαοκτώ τον αριθµό-
και τα σφράγισε, σφραγίστηκαν µόνο για δύο ηµέρες. Ωστόσο,
το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο τα βρήκε να λειτουργούν κα-
νονικότατα σαν να µη συνέβη τίποτα.

Κυρία Υφυπουργέ, για να καταλάβετε, όταν πάει ένας φουκα-
ράς, µεροκαµατιάρης -έχετε πολλούς στην περιφέρειά σας και
πρέπει να τους εξηγήσετε τι συµβαίνει, γιατί το ίδιο θα συµβαίνει
και σε όλη την Ελλάδα- το πρωί να βάλει 100 ευρώ βενζίνη στο
αυτοκίνητό του για να βγάλει την εβδοµάδα ή τις δέκα µέρες,
αµέσως τον κλέβουν 24 ευρώ.

Ξεκινάει την ηµέρα του µε κλοπή από πρατήρια λιανικής πώ-
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λησης καυσίµων, που έχει την ευθύνη το Υπουργείο σας να προ-
στατεύει τον καταναλωτή και το Υπουργείο Οικονοµικών και η
ΑΑΔΕ να τους πιάνει και να δηµιουργεί συνθήκες ασφάλειας.
Γιατί συµβαίνει αυτό, κυρία Υπουργέ, επί των ηµερών σας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντηση σας.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε εκτός χρόνου, απλά να κάνω και εγώ µια

αναφορά στη σηµερινή ηµέρα.
Όλος ο µήνας ο Οκτώβριος είναι ένας µήνας αφιερωµένος

στην πρόληψη κατά του καρκίνου του µαστού, ειδικότερα, όµως,
η σηµερινή µέρα είναι η παγκόσµια ηµέρα και θα ήθελα να ανα-
φέρω το πρόγραµµα πρόληψης «ΦΩΦΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ», που
ισχύει εδώ και κάποια χρόνια και αναφέροµαι σε µία γυναίκα,
σύµβολο της Ελλάδας. Άρα, λοιπόν, να στείλουµε και το µήνυµα
από εδώ ότι η πρόληψη σώζει.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ κατ’ αρχάς για την
ερώτηση, γιατί µας δίνεται η δυνατότητα να αναδείξουµε το
εύρος των ελέγχων που γίνονται σε αυτό το ευαίσθητο θέµα των
καυσίµων, έλεγχοι, οι οποίοι γινόντουσαν και γίνονται και θα γί-
νονται καθ’ όλη τη διάρκεια της διακυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Είναι ένα θέµα πράγµατι που αγγίζει την καθηµερι-
νότητα των συµπολιτών µας, την προστασία των καταναλωτών
και φυσικά αγγίζει και το ευρύτερο δηµόσιο συµφέρον.

Όπως και εσείς ξέρετε και αναφέρατε και νωρίτερα, υπάρχει
µια µεγάλη µερίδα ελεγκτικών αρχών, Υπουργείων συναρµόδιων
και υπηρεσιών που ασκούν τους ελέγχους. Δεν περιµέναµε φυ-
σικά κανένα δηµοσίευµα, καµµία καταγγελία, καµµία αναφορά
για να διενεργήσουµε αυτούς τους ελέγχους. Αυτό, βέβαια, δεν
σηµαίνει ότι δεν λαµβάνουµε υπ’ όψιν καταγγελίες, αναφορές
και οτιδήποτε άλλο έχει να κάνει µε αυτό το τόσο ευαίσθητο
θέµα.

Έτσι, λοιπόν, σχετικά µε τα ζητήµατα που αφορούν φαινόµενα
νοθείας και λαθρεµπορίας στα πρατήρια υγρών καυσίµων, η
ΑΑΔΕ προβαίνει στη διενέργεια φορολογικών, τελωνειακών και
χηµικών ελέγχων σε όλη την επικράτεια.

Συγκεκριµένα, το χρονικό διάστηµα από τον Ιανουάριο έως τον
Σεπτέµβριο του 2024, διενεργήθηκαν από τους ελεγκτές της
ΑΑΔΕ σε όλη την εφοδιαστική αλυσίδα δεκατρείς χιλιάδες σα-
ράντα έξι έλεγχοι, ενώ για το ίδιο διάστηµα οι Θαλάσσιες Οµά-
δες Ελέγχου των Τελωνείων πραγµατοποίησαν διακόσιους
ογδόντα τρεις ελέγχους.

Ειδικότερα, το χρονικό διάστηµα Ιουνίου έως Σεπτεµβρίου
2024 οι τελωνειακές υπηρεσίες της ΑΑΔΕ, εντόπισαν και σφρά-
γισαν τέσσερα πρατήρια καυσίµων για νοθεία, καθώς και δύο
πρατήρια καυσίµων για άλλες αιτίες, για παρέµβαση ίσως σε µη-
χανισµούς. Από τον Αύγουστο έως σήµερα έχουν πραγµατοποι-
ηθεί έλεγχοι σε τριάντα τέσσερα πρατήρια καυσίµων που
αφορούν τη συµµόρφωσή τους µε τις διατάξεις για την τήρηση
των µέτρων δέουσας επιµέλειας. Από αυτούς τους ελέγχους δια-
πιστώθηκε ότι συµµορφώθηκαν τα δεκαπέντε πρατήρια, έχει δια-
κοπεί η προµήθεια καυσίµου σε επτά, ενώ είναι σε εξέλιξη οι
έλεγχοι για τα υπόλοιπα δώδεκα πρατήρια καυσίµων Και πέραν
αυτών, η ΑΑΔΕ, έχει προχωρήσει και σε φορολογική σήµανση
των πετρελαίων καυσίµων θέρµανσης µε εθνικούς ιχνηλάτες τε-
λευταίας τεχνολογίας.

Επίσης, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους οι ελεγκτές του
ΣΔΟΕ, διενήργησαν πλήθος ελέγχων και διαπιστώθηκαν παρα-
βάσεις λαθρεµπορίας καυσίµων, συνολικού ύψους 3,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ και λοιποί φόροι 7 εκατοµµυρίων ευρώ.

Σε έρευνες και ελέγχους που ξεκίνησαν το 2021 και ολοκλη-
ρώθηκαν εντός του 2023 σε µεγάλο κύκλωµα εταιρειών εµπορίας
και πρατηρίων λιανικής πώλησης καυσίµων κατόπιν επεξεργα-
σίας µεγάλου όγκου παραστατικών και είχαν κατασχεθεί, κατα-
λογίστηκε ειδικός φόρος κατανάλωσης ύψους 22 εκατοµµυρίων
ευρώ πλέον πολλαπλών τελών ύψους 66 εκατοµµυρίων ευρώ,
δηλαδή, σύνολο 88 εκατοµµύρια ευρώ προστίµων.

Επιπλέον, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους τα ΚΕΔΑΚ, που

υπάγονται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, διενήρ-
γησαν το 2023 τρεις χιλιάδες επτακόσιους δεκατρείς ελέγχους
πρατηρίων και εγκαταστάσεων και σε συνέχεια αυτών των ελέγ-
χων επιβλήθηκαν υψηλά πρόστιµα σε πρατήρια υγρών καυσίµων
και εταιρείες εµπορίας πετρελαιοειδών, συνολικού ύψους άνω
των 4,5 εκατοµµυρίων ευρώ.

Και τέλος το Τµήµα Μετρολογίας του Υπουργείου Ανάπτυξης,
καθώς και οι αρµόδιες περιφερειακές διευθύνσεις έχουν τις αρ-
µοδιότητες µεταξύ άλλων για τον έλεγχο των συστηµάτων µέ-
τρησης ποσότητας καυσίµων. Σε αυτό το πλαίσιο το έτος 2023
διενεργήθηκαν δύο χιλιάδες τετρακόσιοι εξήντα επτά έλεγχοι συ-
στηµάτων µέτρησης ποσότητας καυσίµων. Βρέθηκαν ενενήντα
δύο παραβάσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. Βλέπω ότι έχει πολλές σελίδες. Συγγνώµη, αλλά οι
απαντήσεις πρέπει να είναι στον χρόνο που γνωρίζετε. Και κάνω
παρατήρηση πάλι στους συνεργάτες σας, που πρέπει να σας δί-
νουν τις απαντήσεις για τον σωστό χρόνο. Τα υπόλοιπα θα τα
πείτε στη δευτερολογία, κυρία Υπουργέ.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ βλέπω το πακέτο
των σελίδων.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης): Επιβλήθηκαν πρόστιµα, κύριε συνάδελφε, ύψους 1.374.000
ευρώ.

Καλά κάνετε και ρωτάτε, αλλά όπως βλέπετε η Κυβέρνηση αν-
τιµετωπίζει σοβαρά το πρόβληµα των καυσίµων και της εντατι-
κοποίησης των ελέγχων προς όφελος πάντα των καταναλωτών
και του ευρύτερου δηµόσιου συµφέροντος και το κάνει µάλιστα
συντονισµένα και βάσει επιχειρησιακού σχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Σαλµά,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Το πρόβληµα µε την Κυβέρνησή σας, κυρία
Υφυπουργέ, είναι ότι δεν καταλαβαίνετε τι ρωτάµε και τι συµβαί-
νει. Ήρθατε εδώ να µου πείτε ότι έχετε κάνει δεκάδες χιλιάδες
ελέγχους, έχετε πιάσει τα πάντα. Σας ξαναλέω, όµως, ότι η λα-
θρεµπορία στα καύσιµα έχει εκτοξευτεί επί Κυβέρνησης Κυριά-
κου Μητσοτάκη και επί των ηµερών σας.

Τι δεν καταλαβαίνετε; Ήρθατε να µας πείτε, λοιπόν, πόσους
πολλούς ελέγχους κάνετε. Τι καταλαβαίνει ο πολίτης; Ότι οι
έλεγχοι που κάνετε είναι αναποτελεσµατικοί. Ελέγξτε τους ελεγ-
κτικούς σας µηχανισµούς για να δείτε ότι δεν αποδίδουν εκτός
και αν αµφισβητείτε το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο. 

Ακούστε, όµως, τώρα για να µην τα κάνετε έτσι εύκολα. Ήσα-
σταν στην Κοινοβουλευτική Οµάδα µετά τις ευρωεκλογές; Ήσα-
σταν. Είπα µπροστά στον Πρωθυπουργό και παρουσία εσάς και
του προϊσταµένου σας Υπουργού, του κ. Θεοδωρικάκου, ότι δεν
ξέρετε ότι αλυσίδες βενζινάδικων στην Αθήνα κλέβουν µε τουρ-
κικές αντλίες καύσιµα, κλέβουν τον κόσµο και φόρους από το
κράτος. Τα ακούσατε από εµένα, από έναν τότε συνάδελφό σας
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα; Ήρθε ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μη-
τσοτάκης ή εσείς ή ο προϊστάµενος σας να µε ρωτήσουν στο
τέλος: «Μάριε, τι εννοείς; Είναι σοβαρό αυτό που είπες. Δεν µας
λες τι να κάνουµε». Δεν ήρθατε. 

Συνεπώς όλο αυτό που συµβαίνει είναι εν γνώσει σας. Και θι-
χτήκατε κιόλας, γιατί διέρρευσε το βράδυ ότι επειδή έκανα αυτήν
την ερώτηση είµαι ξένο σώµα στη Νέα Δηµοκρατία. Ο κόσµος,
όµως, εξακολουθεί, παρά τους χιλιάδες ελέγχους που εσείς ήρ-
θατε επιδεικτικότατα να µας πείτε, να ξεκινάει το πρωί και να
αφαιρεί από την τσέπη του 20 ευρώ, 15 ευρώ, 30 ευρώ όταν
βάζει τη βενζίνη για να πάει στη δουλειά του και παίρνει 800
ευρώ το µήνα. Αυτό δεν καταλάβατε. 

Ας ανακεφαλαιώσω τώρα. Αµφισβητείτε την έρευνα του Εθνι-
κού Μετσόβιου Πολυτεχνείου; Ευτυχώς δεν είναι ανεξάρτητης
αρχής για να ορίζετε εσείς µέσω της Διάσκεψης των Προέδρων
τους Προέδρους των ανεξάρτητων αρχών. Γιατί αν ήταν ανεξάρ-
τητης αρχής πιθανόν να µην βλέπαµε το φως της δηµοσιότητας
σε αυτό το πόρισµα από πολλές ανεξάρτητες αρχές. Είναι το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο που ήρθε και σας λέει ότι το ‘23
είχαµε παραπάνω κλοπές. Ένα στα τέσσερα πρατήρια που θα
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βγούµε έξω στην Αττική κλέβουν τον κόσµο. Για ποιους χιλιάδες
ελέγχους µου λέτε εσείς τώρα και περηφανεύεστε; Εν γνώσει
σας, γιατί σας τα είπα στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, συντελείται
πρωτοφανώς αυτή η τεράστια κλοπή των πολιτών. 

Γι’ αυτό σας είπα ότι ο κ. Μητσοτάκης είναι Πρωθυπουργός
για τους λίγους. Δηµιουργούνται αυτές της ολιγαρχίας, τα ολι-
γοπώλια που εκµεταλλεύονται και αποµυζούν τους πολλούς. Και
εσείς κάθεστε και παρατηρείτε σαν παρατηρητές και ήρθατε να
µας πείτε εδώ τώρα ότι συµβαίνουν, όλα καλά. Δεν συµβαίνουν,
όλα καλά. Συµβαίνουν όλα λάθος. Σας ξαναλέω. Γιατί δεν είναι
µόνο ότι κλέβουν 120 εκατοµµύρια είπε το Εθνικό Μετσόβιο Πο-
λυτεχνείο και είναι η ζηµία του κόσµου, είναι και ότι κλέβουν το
κράτος από φόρους για να έρχεστε µετά να λέτε ότι είχαµε αυ-
ξηµένους φόρους ή δεν είχαµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προφανώς, κύριε συνάδελφε, δεν ακούσατε τίποτα από τις

επίσηµες αναφορές που κάνουν τα Υπουργεία και µάλιστα απο-
τελέσµατα, πρόστιµα, παραβάσεις και έλεγχοι που είναι αναρτη-
µένοι και στις ιστοσελίδες των αρµοδίων Υπουργείων και
υπηρεσιών αναφορικά τώρα µε τα αποτελέσµατα έρευνας που
διεξήγαγε το Μετσόβιο Πολυτεχνείο. Σεβαστό και αυτό.

Εδώ, όµως, κύριε συνάδελφε, η Ελλάδα αποτελεί ένα κράτος
δικαίου µε θεσµούς, νοµοθετικό πλαίσιο και διαδικασίες. Η
έρευνα στην οποία αναφέρεστε θα µπορούσε να απευθυνθεί στα
συναρµόδια Υπουργεία, µεταξύ άλλων και στο Υπουργείο Ανά-
πτυξης και στο Υπουργείο Οικονοµικών και να τεθεί υπ’ όψιν µας
σε θεσµικό επίπεδο. 

Ωστόσο, σας ανακοινώνω ότι η εν λόγω έρευνα ουδέποτε απε-
στάλη στην αρµόδια Γενική Γραµµατεία Βιοµηχανίας και, απ’ όσο
γνωρίζω, δεν απεστάλη και σε άλλα συναρµόδια Υπουργεία, µε
αποτέλεσµα να µην είµαστε σε θέση να λάβουµε γνώση ούτε το
πότε ούτε το πώς διενεργήθηκε ούτε ποια είναι τα ευρήµατα
αυτής της έρευνας ούτε φυσικά εάν η µεθοδολογία ελέγχου και
ο εξοπλισµός που χρησιµοποιήθηκε πληρούν τις απαιτήσεις
ακρίβειας και αξιοπιστίας των αποτελεσµάτων.

Εξ αντιδιαστολής επισηµαίνεται ότι οι ελεγκτικές υπηρεσίες
τόσο της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας όσο και των αρµό-
διων υπηρεσιών και των περιφερειών όσο και της ΑΑΔΕ και της
ΔΟΕ και του ΚΕΔΑΠ χρησιµοποιούν διακριβωµένα µετρητικά όρ-
γανα για τη διενέργεια των σχετικών ελέγχων των αντλιών υγρών
καυσίµων ως προς τη νόµιµη παράδοση ποσότητας.

Φυσικά, θα ήθελα να αναφέρω και ένα άλλο µέτρο, γιατί πρέπει
να την πάµε και εκεί τη συζήτηση, καθώς έχει να κάνει το ζήτηµα
µε την προστασία των συµπολιτών µας και των καταναλωτών. Να
σταθούµε στο µέτρο της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη,
αυτό της θέσπισης επιβολής προσωρινής εισφοράς αλληλεγγύης
στις εταιρείες διύλισης στα πλεονάζοντα κέρδη φορολογικού
έτους 2023, έξοδα - έσοδα τα οποία θα διατεθούν προς τα ευά-
λωτα νοικοκυριά και κυρίως τους συνταξιούχους µας.

Επίσης, να σας ενηµερώσω ότι ως αποτέλεσµα εργασίας αρ-
κετών ετών από µελέτες, από εργασίες που καταρτίστηκαν από
επιστήµονες, από µελέτες ασφάλειας της υπηρεσίας υποστήρι-
ξης διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
εξετάστηκαν µε επιστηµονικά κριτήρια σηµεία που έχρηζαν βελ-
τίωσης και σύντοµα θα βγουν στη δηµοσιότητα ΚΥΑ, κοινές
υπουργικές αποφάσεις, µε τις οποίες προβλέπεται περαιτέρω
αυστηροποίηση του πλαισίου των κυρώσεων, της σφράγισης των
καταστηµάτων που παρουσιάζουν παραβιάσεις, αλλά και φυσικά
όλου του κοινοτικού πλαισίου. 

Να είστε βέβαιος, κύριε συνάδελφε, ότι η Κυβέρνηση αυτή
λαµβάνει διαρκώς, συνεχώς και αδιαλείπτως τα µέτρα που είναι
απαραίτητα για την προστασία των καταναλωτών και έχουµε
κάνει σαφές προς όλες τις κατευθύνσεις -και αυτά τα λένε τα
νούµερα και όσα είναι δηµοσιευµένα στις επίσηµες σελίδες- ότι
δεν θα επιδείξει καµµία ανοχή απέναντι σε παράνοµες πρακτικές.
Απεναντίας, όπως προκύπτει, θα επιβάλλονται άµεσα επιβαλλό-
µενες κυρώσεις. 

Και αυτό, κύριε συνάδελφε, θα συνεχίσει να το κάνει µε αµεί-
ωτη ένταση και αποφασιστικότητα. Να είστε βέβαιος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 78/18-10-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου
Νικητιάδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Καθυστερή-
σεις στην υλοποίηση του αναπτυξιακού νόµου».

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, υποθέτω αντιλαµβάνεστε ότι οι επενδυτικοί

νόµοι αποτελούν πια το µοναδικό εργαλείο που θεωρητικώς
έχουν στη διάθεσή τους οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, προκειµέ-
νου να ανακαινιστούν, να επεκταθούν, να γίνουν πιο ανταγωνι-
στικές, πολλές φορές ακόµη και να γίνουν βιώσιµες και σε
πολλές περιπτώσεις για να χτίσουν ένα επιχειρηµατικό όνειρο,
να οραµατιστούν ένα καλύτερο µέλλον. Δεν ξέρω αν έχετε υπ’
όψιν σας τα στοιχεία. Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι πάνω
από οχτακόσιες χιλιάδες στην Ελλάδα και είναι το 99,9% του συ-
νόλου των επιχειρήσεων. 

Οι αναπτυξιακοί νόµοι, κυρία Υπουργέ, είναι τα µοναδικά ερ-
γαλεία, καθότι ελπίζω να γνωρίζετε και να καταλαβαίνετε ότι οι
τράπεζες είναι κλειστές για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Υπάρ-
χει τείχος. Δεν µπορούν ούτε καν να πλησιάσουν. 

Η Κυβέρνησή σας γνωρίζοντας όλα αυτά δεν κάνει απολύτως
τίποτα για το πρόβληµα -για τις τράπεζες εννοώ-, άλλα έχει επι-
δείξει ένα απίστευτο επικοινωνιακό κρεσέντο για τρία και πλέον
χρόνια τώρα να επαίρεται, να διαφηµίζει τους αναπτυξιακούς νό-
µους και το Ταµείο Ανάκαµψης, που δήθεν εκτοξεύουν τις επεν-
δύσεις. Τόσο οι προηγούµενοι Υπουργοί στο Υπουργείο σας όσο
και η σηµερινή ηγεσία αυτό κάνει. Παρά ταύτα ούτε ένας επεν-
δυτής που θέλει να υπαχθεί σε έναν αναπτυξιακό νόµο έχει δει
µέχρι σήµερα την υπαγωγή του µε τον τελευταίο νόµο. 

Πιο συγκεκριµένα θα πω ένα παράδειγµα. Με τον ν.4887/2022
που εσείς διαφηµίσατε, εσείς ψηφίσατε, στον πρώτο και δεύτερο
κύκλο για τον τουρισµό υποβλήθηκαν οχτακόσιες πενήντα τρεις
αιτήσεις. Το σύνολο του αιτούµενου ποσού επιχορήγησης ήταν
1.180.000.000. Εσείς εγκρίνατε ποσό επιχορήγησης 750 εκατοµ-
µύρια, καθότι οι αιτήσεις είχαν πληρότητα, ήταν σοβαρές αιτή-
σεις.

Θεωρητικώς, όµως, γιατί η δηµόσια δαπάνη τελικώς που θα
διατεθεί είναι 350 εκατοµµύρια και από αυτά τα 350 τα µισά είναι
φοροαπαλλαγές. Άρα, «ζεστό» χρήµα θα είναι µόνο τα µισά χρή-
µατα. Αυτές που εγκρίθηκαν βρίσκονται ακόµη στους προσωρι-
νούς πίνακες. Υπαγωγή δεν υπάρχει ακόµη σε αναπτυξιακό νόµο
δύο χρόνια τώρα ούτε υπαγωγή στον αναπτυξιακό. Και έχετε,
δηλαδή, µόνο για αυτό το καθεστώς που ανέφερα αιτήµατα για
1.180.000.000. Κρίνατε ότι θα επιχορηγηθούν µε 750 εκατοµµύ-
ρια, που, όπως σας είπα, τα µισά είναι φοροαπαλλαγές, αν ποτέ
αυτές οι επιχειρήσεις λάβουν χρήµατα, ενώ ζήτησαν και εγκρί-
θηκαν 750 εκατοµµύρια. Δηλαδή, θα πάρουν το 20% από αυτό
που αιτούνται. 

Τα ίδια συµβαίνουν και στο καθεστώς της µεταποίησης όπως
παραπάνω. Στο καθεστώς της αγροδιατροφής ακόµη δεν άνοι-
ξαν για να δουν τους φακέλους. Δύο χρόνια τώρα δεν άνοιξαν
να δουν τι λένε οι αιτήσεις αυτές. Τα χειρίζεστε και κάποια από
αυτά εσείς προσωπικώς, γιατί στην έξυπνη µεταποίηση το 50%
των ενισχύσεων έχει µείνει εκτός και προφανώς έχει µείνει εκτός,
επειδή δεν υπάρχει χρήµα και προφανώς δεν υπάρχει χρήµα
γιατί το χρήµα πάει στους µεγάλους, δεν πάει στους µικροµεσαί-
ους, που είναι το 99,9%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας. Έχετε υπερβεί
πολύ τον χρόνο. Παράκληση θερµή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ερωτάσθε, λοιπόν, γιατί καθυστε-
ρείτε, γιατί έχετε µείνει στους προσωρινούς πίνακες, πόσα είναι
τα επενδυτικά σχέδια που έχουν υποβληθεί για τον τουρισµό, τι
γίνεται µε όσα είπε ο κ. Παπαθανάσης για τις περιφέρειες, δε-
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δοµένου ότι στο νότιο Αιγαίο έχουµε εκατόν τριάντα αιτήσεις και,
από ότι φαίνεται, µόνο οι δέκα θα επιχορηγηθούν, ενώ οι υπό-
λοιπες εκατόν είκοσι θα µείνουν εκτός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης): Κύριε συνάδελφε, πράγµατι έχουµε ένα κοινό όραµα για
µια καλύτερη Ελλάδα. Αυτό είναι κοινή παραδοχή, απ’ ότι βλέπω. 

Με αφορµή ακριβώς αυτό, αλλά και την ερώτησή σας, θα µου
επιτρέψετε να αναφερθώ στη µεταστροφή του παραγωγικού
µοντέλου της πατρίδας µας, το οποίο παρουσιάστηκε και εκτε-
νώς πριν από λίγες µέρες παρουσία του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού από τον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Θεοδωρικάκο. Στόχος µας
είναι η επίτευξη του εθνικού παραγωγικού µετασχηµατισµού και,
όπως τόνισε ο Υπουργός, η έµφαση στη βιοµηχανία, η οποία ναι
µεν είναι µία από τις προτεραιότητες, δεν σηµαίνει ότι δεν στη-
ρίζουµε και δεν είναι προτεραιότητά µας και άλλοι κλάδοι, όπως
είναι ο τουρισµός. Εργαζόµαστε και θα συνεχίσουµε να εργαζό-
µαστε και για την ενδυνάµωση του τουρισµού µας.

Στο πλαίσιο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ στην υλοποίηση δρά-
σεων αναφορικά µε τον ν.4887/2022 υπενθυµίζοντας πως και
στους προηγούµενους αναπτυξιακούς νόµους το 50% των επι-
χορηγήσεων αφορούσε τον τουρισµό.

Συγκεκριµένα, ο ν.4887/2022 έχει ενεργοποιηθεί µε την έκ-
δοση σειράς υπουργικών αποφάσεων. Βασικός λόγος των καθυ-
στερήσεων, όπως αναφέρεται, που έχει υπάρξει συνιστά ο
ιδιαίτερα µεγάλος αριθµός των αιτηµάτων, απόρροια του αυξη-
µένου ενδιαφέροντος της επιχειρηµατικής κοινότητας. 

Και αυτό, κύριε συνάδελφε, το αυξηµένο επενδυτικό ενδιαφέ-
ρον επιτρέψτε µου να πω ότι συνιστά ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτή
την Κυβέρνηση και στην πολιτική µας. Και φυσικά, όπως ίσως και
εσείς γνωρίζετε, θα πρέπει να τονιστεί ότι υπάρχει η δυνατότητα
που έχουν οι φορείς των επενδυτικών σχεδίων να πραγµατοποιούν
επενδυτικές δαπάνες πριν από την ολοκλήρωση της διαδικασίας
αξιολόγησης, καθώς, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, δαπά-
νες που πραγµατοποιούνται από τον χρόνο υποβολής της αίτησης
υπαγωγής στον νόµο και εντεύθεν θεωρούνται επιλέξιµες, εφόσον
βέβαια πληρούν και τις λοιπές προϋποθέσεις και όρους του θε-
σµικού πλαισίου του αναπτυξιακού νόµου. 

Παρ’ όλα αυτά, να είστε βέβαιος ότι το Υπουργείο Ανάπτυξης,
µε πλήρη επίγνωση των πολλαπλών ωφελειών από την ταχεία
ενεργοποίηση των καθεστώτων ενίσχυσης του αναπτυξιακού
νόµου, καταβάλλει συνεχείς και εργώδεις προσπάθειες τόσο για
την επεξεργασία και ολοκλήρωση του αναγκαίου κανονιστικού
πλαισίου όσο και την περαιτέρω βελτίωση του πληροφοριακού
συστήµατος. 

Ήδη έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες αξιολόγησης του πρώ-
του και δεύτερου κύκλου των καθεστώτων Ενίσχυσης Μεταποί-
ηση - Εφοδιαστική Αλυσίδα και Ενίσχυση Τουριστικών
Επενδύσεων. Στο αµέσως επόµενο διάστηµα θα εκκινήσει η δια-
δικασία αξιολόγησης για τα λοιπά καθεστώτα, ήτοι Αγροδια-
τροφή, Πρωτογενής Παραγωγή και Μεταποίηση Γεωργικών
Προϊόντων και Επιχειρηµατικότητα 360. Επίσης, η έκδοση των
αποφάσεων υπαγωγής για τις επενδύσεις των δύο κύκλων του
καθεστώτος ενίσχυσης τουριστικών επενδύσεων αναµένεται έως
το τέλος του 2024. 

Επιπρόσθετα -το ξέρετε και εσείς-, παρέχεται η δυνατότητα
για τα επενδυτικά σχέδια που θα υπαχθούν στον ν. 4887/2022 να
δανειοδοτηθούν µε δάνεια που είναι εγγυηµένα από την Ελλη-
νική Αναπτυξιακή Τράπεζα. 

Επίσης, θα ήθελα να κάνω και µια αναφορά, παρ’ όλο που δεν
είναι αρµοδιότητά µας, και στο πρόγραµµα που «τρέχει» -εντός
εισαγωγικών, επιτρέψτε µου την έκφραση- το Υπουργείο Τουρι-
σµού, το οποίο υλοποιεί στο πλαίσιο του Εθνικού Προγράµµατος
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας έργα συνολικού προϋπολογι-
σµού 387 εκατοµµυρίων ευρώ, δηµιουργώντας τις συνθήκες για
έναν νέο κύκλο ανάπτυξης, µε στόχο τη βιωσιµότητα, την ανθε-
κτικότητα και την ανταγωνιστικότητα των προορισµών και του
τουριστικού προϊόντος της πατρίδας µας. 

Για τα άλλα θέµατα θα απαντήσω στη δευτερολογία, για να
µην καταχραστώ τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ. 

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχουµε κοινό όραµα. Γιατί αν εί-

χαµε κοινό όραµα, θα ρίχνατε βάρος στις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, που αποτελεί το δικό µας όραµα. Εσείς αντιθέτως κάνετε
διαφορετικά πράγµατα. 

Μου αναφέρατε ότι «το επόµενο διάστηµα…». Πότε θα πάρουν
χρήµατα αυτοί οι άνθρωποι; Δύο χρόνια περιµένουν. Νοµίζετε
ότι µπορεί να κάνει προγραµµατισµό µια επιχείρηση όταν της
είναι άγνωστο πότε θα λάβει κάποια επιχορήγηση και όταν ξέρει
ότι από τράπεζες δεν υπάρχει φράγκο να πάρει; 

Κυρία Υπουργέ, δεν πειθόµαστε. Και κυρίως, δεν πιστεύει πια
κανένας ούτε από τους επενδυτές. Έχω επικοινωνήσει µε δεκά-
δες από τους ανθρώπους αυτούς που έχουν υποβάλει αιτήµατα
και έχουν απογοητευτεί. Δεν περιµένουν ότι θα πάρουν κάποια
χρήµατα κάποτε. 

Εσείς εδώ αδυνατείτε να µου πείτε «σε έναν χρόνο». Αν µπο-
ρούσατε να µου πείτε «σε ένα χρόνο από τώρα», θα ήξεραν αυτοί
οι άνθρωποι τι τους γίνεται, θα ήξεραν για να κάνουν έναν προ-
γραµµατισµό. Δεν µπορείτε να το πείτε. Και αν το πείτε, φοβάµαι
ότι θα διαψευστείτε. 

Για να γίνει κατανοητό αυτό που σας λέω, θα σας διαβάσω
πολύ γρήγορα ένα άρθρο από το έγκριτο «CAPITAL», όπου ο
συγγραφέας είναι εξέχον στέλεχος στην αγορά και δηλώνει νε-
οδηµοκράτης. Δεν είναι δηλαδή άρθρο κάποιου που αντιπολι-
τεύεται. 

Λέει ότι οι επιχειρήσεις που υπέβαλαν τις προτάσεις τους στην
παραπάνω προκήρυξη θα περιµένουν περισσότερο από είκοσι
δύο µήνες για να πληροφορηθούν τα αποτελέσµατα της αξιολό-
γησής τους. Τα λέει ο δικός σας άνθρωπος αυτά. 

Επίσης, ο οριστικός πίνακας κατάταξης των επενδύσεων που
εγκρίθηκαν στην προαναφερόµενη προκήρυξη εκδόθηκε την 17η

Μαΐου 2024 µε διπλασιασµό του αρχικού προϋπολογισµού στα
300 εκατοµµύρια. Και η περιπέτεια των επενδυτών δεν τελειώνει
εδώ. Για την ολοκλήρωση των διαδικασιών θα πρέπει να εκδο-
θούν ατοµικές αποφάσεις υπαγωγής, για τις οποίες θα χρει-
αστούν επιπλέον άλλοι τρεις µήνες. 

Αυτή την εξαιρετικά δυσµενή εικόνα των καθυστερήσεων υπο-
τίθεται ότι ήθελε να ανατρέψει η παρούσα Κυβέρνηση µε τον
αναπτυξιακό νόµο που έφερε. Ο κ. Παπαθανάσης δήλωνε χαρα-
κτηριστικά στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ότι µε τη νέα νοµοθετική πρω-
τοβουλία στόχος είναι να µειωθεί σε εξήντα ηµέρες η διαδικασία
εκκαθάρισης των αιτήσεων, έτσι ώστε συνολικά σε εκατό µέρες
να έχουν προχωρήσει και να έχουν πάρει χρήµατα. Δυστυχώς,
δεν φτάνουν ούτε δυόµισι χρόνια. Οι εκατό ηµέρες που είπε ο κ.
Παπαθανάσης είναι επτακόσιες ηµέρες. Τα ίδια υποστήριζε βέ-
βαια και ο ΣΥΡΙΖΑ όταν είχε φέρει τον δικό του αναπτυξιακό
νόµο.

Ψηφίζετε νόµους χωρίς προγραµµατισµό, για να διαφηµίσετε
µε «πανηγύρια» -αυτό κάνετε κάθε φορά- τους αναπτυξιακούς
νόµους. Φέρνετε δεκατρία καθεστώτα και µέχρι σήµερα µόνο τα
τέσσερα έχετε προκηρύξει. Σας υποβάλλονται εκατοντάδες αι-
τήσεις, διότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις δεν έχουν άλλο δρόµο.
Και ξανά πανηγυρίζετε. Συνέχεια πανηγυρίζετε: «Πολλές επεν-
δύσεις», «πολλά αιτήµατα». 

Φοβάµαι ότι από τους πολλούς πανηγυρισµούς θα σας χαρα-
κτηρίσουµε ότι είσαστε «για τα πανηγύρια». Δεν το κάνω, αλλά
φοβάµαι ότι εκεί µας σπρώχνετε.

Σήµερα, δύο χρόνια µετά, καµµία είδηση! Πώς θα λειτουργή-
σει ο επιχειρηµατίας; Πώς θα κάνει προγραµµατισµό, όπως σας
είπα και πριν; 

Κυρία Υπουργέ, δεν θα χαρακτηρίσω ανίκανη την Κυβέρνησή
σας. Θα πω όµως ότι δεν είστε ικανοί. Ούτε θα σας πω «άχρη-
στους». Αλλά, φοβάµαι ότι δεν είστε πια χρήσιµοι µε τον τρόπο
που λειτουργείτε. 

Στην προχθεσινή έκθεσή του ο κ. Παπαθανάσης για το Ταµείο
Ανάκαµψης δήλωσε ότι 12,5 δισεκατοµµύρια θα λάβουν οι µεγά-
λοι και µόλις 2,09 δισεκατοµµύρια οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Η κ. Λοΐζου σε σχετική ερώτηση που θα κάνει στο Υπουργείο
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σας µου είχε απαντήσει στις 21 Δεκεµβρίου 2023 ότι από τις χί-
λιες τετρακόσιες δεκατέσσερις αιτήσεις οι χίλιες διακόσιες δώ-
δεκα ήταν από µικροµεσαίες επιχειρήσεις, το 86%. Ήταν
µικροµεσαίες επιχειρήσεις που υπέβαλαν αιτήµατα. Και εσείς
µου λέτε τώρα «στο επόµενο διάστηµα». 

Πιστεύετε πραγµατικά ότι θα πειστούν οι επιχειρηµατίες, αυτοί
οι άνθρωποι που περιµένουν µε τόση αγωνία πότε θα υπαχθούν
και πότε θα πάρουν χρήµατα; Πιστεύετε ότι θα πειστούν µε την
µέχρι σήµερα πορεία σας, που έχετε κάνει τις εκατό ηµέρες
επτακόσιες; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι η πορεία της ελληνικής οικο-
νοµίας και οι ρυθµοί ανάπτυξης είναι αδιαµφισβήτητοι και αυτοί
καταγράφονται. Η οικονοµία µας καταγράφει εντυπωσιακή πρό-
οδο, η οποία αποτυπώνεται στους δείκτες ανάπτυξης και επεν-
δύσεων. 

Το ΑΕΠ αυξήθηκε κατά 2,3% Το δεύτερο τρίµηνο του 2024,
ενώ η ανεργία για πρώτη φορά έχει πέσει κάτω από διψήφιο νού-
µερο, έχει πέσει κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες από το 2019.
Και η πατρίδα µας βρίσκεται σήµερα ανάµεσα στις ταχύτερα
αναπτυσσόµενες οικονοµίες της Ευρωζώνης. Αυτό είναι το απο-
τέλεσµα των στοχευµένων πολιτικών της Κυβέρνησης του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, που προωθούν την προσέλκυση επενδύσεων και
την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας. Και όπως ξέρετε και εσείς
-το είπαµε και στην πρωτολογία-, γι’ αυτόν τον λόγο είναι τόσο
αυξηµένο το επενδυτικό ενδιαφέρον. 

Επίσης, λαµβάνεται ειδική µέριµνα και για τις λιγότερες ευνοη-
µένες περιοχές, ούτως ώστε να υπάρχει και µια ισόρροπη ανά-
πτυξη από τη µια άκρη της πατρίδας µας ως την άλλη, καθώς και
για τις περιοχές του Σχεδίου Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης. 

Στοχεύουµε στην περιφερειακή ανάπτυξη και την ενίσχυση της
ανταγωνιστικότητας σε τοµείς υψηλής προστιθέµενης αξίας. Προ-
ωθούµε ειδικό καθεστώς γενικής επιχειρηµατικότητας παραµεθό-
ριων περιοχών και της Θεσσαλίας ύψους 150 εκατοµµυρίων ευρώ
για επενδύσεις που θα αναπτυχθούν στις παραµεθόριες περιοχές. 

Επίσης, πριν από λίγες ηµέρες ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από
την Ορεστιάδα, από τα σύνορα της πατρίδας µας, ανακοίνωσε
το Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης και Ανασυγκρότησης του
Έβρου συνολικού προϋπολογισµού 2,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Πέραν αυτού, θα αναφερθώ σε άλλα προγράµµατα στα οποία
και εσείς κάνατε µια σύντοµη αναφορά, κύριε συνάδελφε. Είναι
προγράµµατα τα οποία προέρχονται από ένα χρηµατοδοτικό ερ-
γαλείο της Ευρώπης, το Ταµείο Ανάκαµψης, στο οποίο -θα πρέ-
πει να το λέµε- πρωτοστάτησε ο Έλληνας Πρωθυπουργός, µε
αποτέλεσµα σήµερα να γίνονται δηµόσιες επενδύσεις, να γίνον-
ται δηµόσια έργα και να ωφελούνται και οι ιδιωτικές επενδύσεις
και όχι µόνο, όπως διαρκώς λέτε, οι µεγάλες επιχειρήσεις. Ωφε-
λούνται, κύριε συνάδελφοι, και οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Θα κάνω αναφορά στο πρόγραµµα της «Έξυπνης Μεταποί-
ησης», που είναι στο πλαίσιο των δικών µου αρµοδιοτήτων. Είναι
πολύ σωστά δοµηµένο το πρόγραµµα αυτό που απευθυνόταν
στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και στην πραγµατική παραγωγική
Ελλάδα. Έγιναν πάρα πολλές αιτήσεις, γι’ αυτόν τον λόγο είχαµε
και δύο συνεχόµενες αυξήσεις του ποσού του προϋπολογισµού. 

Αποτέλεσµα είναι να έχουµε φτάσει σε ένα ικανοποιητικό επί-
πεδο προϋπολογισµού, µε αποτέλεσµα να ενταχθούν ακόµη πε-
ρισσότερες µικροµεσαίες επιχειρήσεις της πατρίδας µας. 

Με αυτό το πρόγραµµα, το οποίο πλέον έχει φτάσει στα 102
εκατοµµύρια ευρώ, στοχεύουµε στην ενίσχυση της ανταγωνιστι-
κότητας των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, µε ενίσχυση της τεχνο-
λογίας αιχµής, µε αυτοµατοποίηση, µε ροµποτικά µέσα, για να
µπορέσουν να σταθούν οι µικροµεσαίες µας επιχειρήσεις, που
είναι η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας µας, σε ένα παγκόσµιο διε-
θνές ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

Επίσης, υπάρχει και το πρόγραµµα «ΕΡΕΥΝΩ - ΚΑΙΝΟΤΟΜΩ»
της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Καινοτοµίας, πάλι του
Υπουργείου Ανάπτυξης µε χρηµατοδότηση 300 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Κύριε συνάδελφε, αυτή η Κυβέρνηση µε έργα και όχι µε λόγια
προωθεί τη µετάβαση της ελληνικής οικονοµίας σε ένα πιο αν-
θεκτικό, πιο καινοτόµο, πιο βιώσιµο µέλλον. Η Κυβέρνηση έχει
δεσµευθεί να συνεχίσει να ενισχύει την υγιή επιχειρηµατικότητα,
να βελτιώνει το επενδυτικό περιβάλλον, να ενισχύει την ανταγω-
νιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας, να αυξάνει τις θέσεις ερ-
γασίας και πάντα να βρισκόµαστε -όπως και αποδεικνύεται- σε
µια ανοδική τροχιά ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ. 
Πριν προχωρήσουµε στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις

στις οποίες θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μετα-
φορών κ. Νικόλαος Ταχιάος, να ανακοινώσω τις ερωτήσεις που
δεν θα συζητηθούν. 

Η έκτη µε αριθµό 72/15-10-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να
εξισωθούν άµεσα οι αναπληρώτριες εκπαιδευτικοί µε τις µόνιµες
για τις άδειες εγκυµοσύνης και µητρότητας», δεν θα συζητηθεί
κατόπιν συνεννόησης. 

Η πρώτη µε αριθµό 87/21-10-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε
θέµα: «“Κύµατα” παραιτήσεων αναπληρωτών δυσχεραίνουν
ακόµη περισσότερο την κατάσταση στα σχολεία της χώρας και
πλήττουν το λειτούργηµα του εκπαιδευτικού», δεν θα συζητηθεί
κατόπιν συνεννόησης. 

Η πέµπτη µε αριθµό 63/14-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα:
«Επιτακτική η ανάγκη για δηµόσια και δωρεάν µεταφορά των
ΑΜΕΑ µαθητών από και προς τα ειδικά σχολεία της κεντρικής
Μακεδονίας µε συνοδούς εξειδικευµένους στη διαχείριση των
παιδιών µε αναπηρίες», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Θα συζητήσουµε τώρα τη δεύτερη µε αριθµό 74/16-10-2024
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας  «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Συµεών Κεδίκογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών µε θέµα: «Συνεχίζεται η απαράδεκτη εκκρεµότητα στην
έναρξη των εργασιών της οδικής παράκαµψης Χαλκίδας και Ψα-
χνών, ενώ η Κυβέρνηση αρνείται να δεσµευτεί σε σαφές χρονο-
διάγραµµα». 

Ορίστε, κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το ότι η Εύβοια είναι πίσω σε θέµατα υποδοµών είναι γενικά

παραδεκτό. Και νοµίζω ότι έγινε φανερό ακόµα περισσότερο στα
κυβερνητικά κλιµάκια που έσπευσαν να την επισκεφθούν µετά
τις καταστροφικές πυρκαγιές προ τριετίας όπου πραγµατικά
αναρωτιόντουσαν πώς είναι δυνατόν ένα µέρος τόσο κοντά στην
Αθήνα να είναι τόσο πίσω σε επίπεδο οδικών υποδοµών, αφού
ξέρετε πολύ καλά ότι ο οδικός άξονας ο οποίος διατρέχει το νησί
δεν είναι αξιόπιστος. Ήλπισαν πράγµατι οι κάτοικοι ότι µέσα
έστω και από µια τεράστια οικολογική καταστροφή θα έχουµε
ένα θετικό, ότι η Κυβέρνηση θα ενσκήψει στα προβλήµατα και
θέµατα τα οποία είχαν χρονίσει, ότι θα µπορέσουν να µπουν
µπροστά. Άρα, κύριε Υπουργέ, έχω την εντύπωση ότι το επόµενο
διάστηµα θα τα λέµε αρκετά συχνά γιατί είναι θέµατα που ενδια-
φέρουν την τοπική κοινωνία και είµαι σίγουρος ότι θα ενδιαφέ-
ρουν και εσάς. 

Σήµερα, λοιπόν, θέλω να ασχοληθούµε µε το βασικό, το ώριµο
έργο που και πριν τις καταστροφές είχε συζητηθεί. Είχαµε ανα-
µείνει να ξεκινήσει. Αφορά στην παράκαµψη Χαλκίδας. Είναι φα-
νερό ότι σε µια σηµερινή εποχή η Χαλκίδα είναι µια µεγάλη πόλη
που περνάν από µέσα ένα σωρό οχήµατα, πολλά βαρέως τύπου,
που κάθε µέρα για να πάνε στην Αρτάκη και να έρθουν οι εργα-
ζόµενοι περνάνε έναν γολγοθά. Τα δε τριήµερα οι ουρές αγγί-
ζουν τα χιλιόµετρα. Και µάλιστα θα έπρεπε να είµαστε εδώ να
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δούµε τι θα κάνουµε σε δεύτερη φάση µε την Υψηλή Γέφυρα που
πια δεν επαρκεί γιατί θα έχουµε ακόµα και µε την παράκαµψη το
σύνδροµο του µπουκαλιού, όπως λέµε, όπου θα φτάνουµε σε
ένα σηµείο που τα αυτοκίνητα θα έχουν µόνο µια λωρίδα. 

Για το ιστορικό θέλω να πω δυο λόγια γι’ αυτό το έργο. Αφορά
δύο τµήµατα περίπου δέκα επτά χιλιοµέτρων. Το ένα είναι δύο
χιλιόµετρα και το άλλο 14,7 χιλιόµετρα. Η χρηµατοδότηση προ-
βλέπεται να πραγµατοποιηθεί από τους πόρους του ΕΣΠΑ 2021-
2027 και έχει ένα κόστος που έχει εκτιµηθεί µαζί µε το ΦΠΑ στα
210 εκατοµµύρια ευρώ. Η δηµοπράτηση πραγµατοποιήθηκε στις
22 Φεβρουαρίου του 2022 µε την υποβολή φακέλων και τη δια-
δικασία που ακολούθησε. Ανέλαβε το έργο η εταιρεία «ΜΕΤΚΑ»
του κ. Μυτιληναίου. Ελπίζω να µην έχουµε την ταλαιπωρία του
flyover, που ξέρετε καλά εσείς οι Θεσσαλονικείς, όταν µε το καλό
ξεκίνησε στο έργο. Επικράτησε η εταιρεία µε ποσοστό έκπτωσης
7,61%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω τη δευτερολογία µου για
να το ολοκληρώσω. Θα είµαι σύντοµος στη συνέχεια. Αν έχετε
την καλοσύνη. 

Η απόφαση που οριστικοποίησε την αναδοχή έγινε στις 12
Οκτωβρίου από το Υπουργείο σας. Το έργο πέρασε από τη
Βουλή στις 8 Δεκεµβρίου ολοκληρώνοντας την προσυµβατική
περίοδο. Η διάρκεια υλοποίησης του έργου υπολογίζεται στους
σαράντα οκτώ µήνες από την υπογραφή της σύµβασης που έγινε
τον Μάρτιο του 2023 αλλά η έναρξη των εργασιών συνεχίζει να
εκκρεµεί. Και αυτό παρά τις υποσχέσεις που είχαµε τόσο σε ανώ-
τατο επίπεδο από τον Πρωθυπουργό σε όλες τις εκλογικές
µάχες που επισκέφθηκε το νησί και πρόσφατα πριν τις ευρωε-
κλογές, αλλά και εδώ. Όπως καταλαβαίνετε έχουµε κάνει πολλές
ερωτήσεις στο παρελθόν στον Υφυπουργό Υποδοµών τον κ. Κα-
ραγιάννη. Μέσα στο 2022 θα στήνονταν τα πρώτα εργοτάξια ενώ
ως το τέλος του 2023 υποσχόταν να είναι έτοιµες οι µελέτες για
τη δηµοπράτηση του Βόρειου Οδικού Άξονα που σας είπα, που
θα µας απασχολήσει σε άλλη ερώτηση ενδεχοµένως. Νέες υπο-
σχέσεις, λοιπόν, και διαρροές ακόµα και από τον ανάδοχο ότι θα
ξεκινούσαν το Πάσχα του 2024. Και φτάνουµε, λοιπόν, στο ση-
µείο όπου υπάρχει θέµα ακόµα και µε τις απαλλοτριώσεις. 

Δηλαδή, είναι γνωστό ότι το Υπουργείο, όπως είναι λογικό,
προχώρησε σε επίταξη ακινήτων συνολικής έκτασης περίπου χι-
λίων τετρακοσίων στρεµµάτων. Είναι τρία τµήµατα των εκατόν
εννέα στρεµµάτων, των επτακοσίων σαράντα οκτώ στρεµµάτων
και των πεντακοσίων εξήντα έξι στρεµµάτων. Όµως αν εξαιρέ-
σουµε µια οµάδα ιδιοκτητών που είχε υποβάλει αίτηση ενώπιον
του Εφετείου Χαλκίδας για καθορισµό της τιµής µονάδος απο-
ζηµίωσης µε ηµεροµηνία δικάσιµου 10-10-2024 –αν έχετε κάποιο
νέο ίσως µας ενηµερώσετε- από τις ίδιες απαντήσεις του Υπουρ-
γείου που είχαµε λάβει για τα άλλα δύο τµήµατα δεν έχει οριστεί
ακόµη και σήµερα δικάσιµος ηµεροµηνία. Ως εκ τούτου, όπως
καταλαβαίνουµε, δεν µπορεί να πραγµατοποιηθεί η απόδοση των
εκτάσεων αυτών στον ανάδοχο φορέα για τη συντέλεση των
απαλλοτριώσεων και παραµένει αυτή η δικαστική εκκρεµότητα
για τα δύο από τα τρία προς απαλλοτρίωση τµήµατα. Άρα, λοι-
πόν, κύριε Υπουργέ, εγώ θέλω -και γι’ αυτό κάνω αυτή τη συζή-
τηση εδώ- να υπάρξει µια δέσµευση και ενώπιον της Εθνικής
Αντιπροσωπείας για το τι µέλλει γενέσθαι γι’ αυτό το πραγµατικά
κορυφαίο έργο για την Εύβοια. 

Θέλουµε να µας πείτε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.
Πότε επιτέλους ξεκινούν αυτές τις διαδικασίες; Τι σκοπεύετε να
κάνετε; Έχουµε κάποιο νέο κώλυµα από τις δικάσιµους που σας
είπα πριν; 

Σας ευχαριστώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, έχετε δίκιο για την Εύβοια. Η Εύβοια θα

έλεγα ότι είναι όντως ο αδικηµένος γείτονας της Αθήνας. Και
είναι ο αδικηµένος γείτονας της Αθήνας όχι µόνο διαχρονικά σε
ό,τι αφορά στη διαχείριση των δηµοσίων υποδοµών. Θα έλεγα

ότι η ίδια η γεωγραφία την έχει κάνει τον αδικηµένο γείτονα της
Αθήνας. Η Εύβοια είναι εκείνος ο τόπος που κόβει ακόµα και τον
χιονιά που φτάνει στην Αθήνα, ακόµα και το µελτέµι το καλοκαι-
ρινό που δεν καταλήγει τελικά στην Αθήνα. Δυστυχώς, η µετα-
χείριση αυτή και από το ελληνικό κράτος είναι ορατή. Προφανώς
πρέπει επίσης να το ανατάξουµε. Αυτή είναι και η πολιτική της
Κυβέρνησης. 

Δέχοµαι, λοιπόν, ότι υπάρχουν καθυστερήσεις στο έργο της
παράκαµψης Ψαχνών. Ξεκινάω από το έργο της ερώτησή σας.
Υπάρχουν καθυστερήσεις οι οποίες είναι µάλλον αναπόφευκτες.
Καθυστερήσεις µη οφειλόµενες σε λόγους που ανάγονται στο
Υπουργείο Υποδοµών και  Μεταφορών αλλά προέρχονται κυρίως
από το γεγονός των απαλλοτριώσεων, της ανάγκης να γίνουν οι
απαλλοτριώσεις, της ανάγκης να συντηρηθούν µέσα σε συγκε-
κριµένο χρόνο. Δυστυχώς, οι περισσότερες δίκες των απαλλο-
τριώσεων καταλήγουν σε αναβολές µε διάφορους τρόπους. Και
αυτή είναι η τύχη και της µοναδικής δικάσιµου η οποία αυτή τη
στιγµή έχει γίνει για την παράκαµψη των Ψαχνών. Οι άλλες δύο
υποθέσεις, οι άλλοι δυο φάκελοι, όπως ξέρετε, δεν έχουν πάρει
ακόµα δικάσιµο, γιατί πιθανόν να γνωρίζετε ότι πρέπει να µα-
ζεύονται ανά τριακόσιες ιδιοκτησίες, ώστε να υποβάλλονται µετά
την κήρυξη απαλλοτρίωσης για τον προσδιορισµό της προσωρι-
νής τιµής µονάδος. 

Οι άλλες δύο υποθέσεις δεν έχουν προχωρήσει ακόµα. Με δική
µου παρέµβαση αυτή τη στιγµή, µια επιστολή απευθύνεται στην
πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, η οποία δεν
αφορά µόνο στα Ψαχνά, αφορά πολλές άλλες απαλλοτριώσεις οι
οποίες τρέχουν. Ακόµη και απαλλοτριώσεις του flyover το οποίο
µνηµονεύσατε. Θα ζητήσω να προταχθεί η προδικασία η οποία
αφορά συγκεκριµένα έργα τα οποία πραγµατικά αποτελούν έργα
πρώτης προτεραιότητας. Είναι και περίεργο γιατί αυτή η υπόθεση
καθυστερεί τόσο, όταν οι δικαστές γνωρίζουν ότι πρόκειται για
απαλλοτριώσεις οι οποίες έχουν κηρυχθεί µε το άρθρο 7α που ξέ-
ρετε ότι έχουν µία κατά παρέκκλιση διαδικασία.

Εκείνο το οποίο πρέπει να προσθέσω είναι ότι σε ό,τι αφορά
την τρίτη προαίρεση, στην οποία επίσης αναφέρεστε στην ερώ-
τηση σας…

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Θα το αναφέρω στη δευτερολογία
µου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα το πείτε στη δευτερολογία σας; 

Ωραία, ας αφήσουµε χρόνο για τη δευτερολογία, αν και εγώ
θέλω να προσθέσω κάτι και για τον Βόρειο Οδικό Άξονα Ευβοίας
στον οποίο αναφερθήκατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Δυστυχώς οι ανησυχίες µου επιβε-

βαιώθηκαν. Πραγµατικά το λέω. Θα περίµενα και θα ήµουν χα-
ρούµενος να ακούσω πιο συγκεκριµένα και πιο ευχάριστα νέα. 

Αυτό που µας είπατε, δείχνει την κακοδαιµονία του ελληνικού
κράτους. Δηλαδή για ποιες επενδύσεις µιλάµε όταν για ένα έργο
διακηρυγµένο, συµφωνηµένο, δεν µπορούµε εδώ και χρόνια να
προχωρήσουµε σε κάποιες απαλλοτριώσεις. Είναι η δικαιοσύνη
ένας από τους µεγάλους ασθενείς; Είναι. Αλλά, ξέρετε κάτι; Κυ-
βερνάτε και εσείς τώρα έξι χρόνια. Δηλαδή, η αιτιολογία να πας
στους κατοίκους που περιµένουν αυτό το έργο και να πεις ότι
ακόµα δεν έχει οριστεί δικάσιµος για κάποιες απαλλοτριώσεις -
µάλιστα, τη σηµερινή εποχή που γίνονται θαύµατα σε επίπεδο
έργων- δεν είναι βάσιµη. Για δείτε τι γίνεται στο Ελληνικό όταν
υπάρχει βούληση, που µιλάµε για το φιλέτο της Αττικής. Πώς
τρέχουν κάποιες διαδικασίες γρήγορα, όταν θέλουµε για τις ΑΠΕ
στο ίδιο νησί και πώς σε όλα είναι µπροστά η χώρα µας ακόµα
και από τις συµβατικές υποχρεώσεις; Και όταν για τέτοια θέµατα
βλέπει ο πολίτης ότι, ω του θαύµατος, σηκώνουµε τα χέρια ως
πολιτικό σύστηµα;

Λοιπόν, για να επανέλθω τώρα, εκτός από αυτό -που ελπίζω,
εν πάση περιπτώσει, να δείξετε την πρέπουσα προσοχή όπως
διαβεβαιώσατε και σύντοµα να έχουµε νέα, θα επανέλθουµε-
υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα, ότι ενώ όπως είπαµε δεν έχει δια-
τυπωθεί ακόµα το σαφές χρονοδιάγραµµα, πληροφορηθήκαµε
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ότι εγκρίθηκαν από το Υπουργείο σας δύο από τα τρία συµπλη-
ρωµατικά έργα που προβλεπόταν ως προαίρεση για το κύριο
έργο. Δηλαδή, ενώ υπάρχει η έγκριση για τα δύο τµήµατα της
παράκαµψης Ψαχνών και αρτηρίας σύνδεσης Βόρειας - Νότιας
Εύβοιας µε σηµαντικά ποσά περίπου 10 εκατοµµύρια και 8 εκα-
τοµµύρια, αντίστοιχα, η σχετική σύµβαση για τις δύο προαιρέ-
σεις υπογράφηκε στις 19 Σεπτεµβρίου 2024, έµεινε το τµήµα
πριν από τη Νέα Λάµψακο προς Χαλκίδα Υψηλή Γέφυρα -για
όσους ξέρουν και έχουν πάει. Περίπου τέσσερα χιλιόµετρα είναι
το µήκος, αλλά είναι ένα απαραίτητο έργο. Δηλαδή, είναι ουσια-
στικά πώς θα γίνει η σύνδεση. Ένας ο οποίος πάει από την
Υψηλή Γέφυρα, φτάνει εκεί για να πάρει την παράκαµψη. 

Για τις άλλες δύο, λοιπόν, έχουµε την έγκριση. Επειδή ξέρουµε
ότι είναι ένας όρος οικονοµοτεχνικός η προαίρεση, εγώ δεν είµαι
µηχανικός αλλά καταλαβαίνω ότι συνήθως αυτό αφαιρείται όταν
έχουµε θέµα χρηµατοδότησης ή κάποιο άλλο ζήτηµα. Ρωτάω,
γιατί µπορεί πραγµατικά να µη γνωρίζω και να µην υπάρχει θέµα
και τις επόµενες µέρες να το ανακοινώσετε, αλλά αν δεν ισχύει
αυτό, θα πάµε ακόµα πιο πίσω. Και ενώ µάθαµε δε ότι αλλάζει
και η µελέτη, δηλαδή εκεί που ήταν δύο και δύο λωρίδες, θα γίνει
µία και µία γι’ αυτά τα τµήµατα και εκεί που ήταν δύο σήραγγες,
θα γίνει µία σήραγγα -για να µη λέω τώρα ακριβώς τις χιλιοµε-
τρικές θέσεις και να µην κουράσουµε µε αριθµούς, αλλά και στη
σηµερινή εποχή να υπάρχει µια λωρίδα, που δεν µπορεί κανείς
να κάνει µια προσπέραση είναι ένα θέµα- αλλά εν πάση περιπτώ-
σει, δεν συµπεριλαµβάνεται σε αυτό που ξέρουµε το τµήµα αυτό.

Λοιπόν, µε ποιο σκεπτικό λήφθηκε αυτή η απόφαση και αν σκο-
πεύετε τελικά να εντάξετε και αυτό το τµήµα στα έργα προαίρε-
σης του έργου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Κε-

δίκογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα µου επιτρέψετε, σε σχέση µε τα σχόλια που κάνατε στη
δευτερολογία σας, να πω το εξής: Αν κάτι διδάχθηκα το διά-
στηµα -περισσότερο από έναν χρόνο- που είµαι Υπουργός Υπο-
δοµών είναι ότι δεν πρέπει να λέω χρονοδιαγράµµατα παρά µόνο
εκεί που είµαι απολύτως σίγουρος ότι µπορώ να πω χρονοδια-
γράµµατα. Αυτός είναι και ο λόγος για τον οποίον επειδή υπάρ-
χουν εξωγενείς παράγοντες που επηρεάζουν το συγκεκριµένο
έργο, δεν θέλω να σας δώσω χρονοδιαγράµµατα. Το µόνο που
µπορώ να σας υποσχεθώ είναι ότι προσπαθούµε να επισπεύ-
σουµε τις διαδικασίες. 

Και δεν σας κρύβω ότι σε ό,τι αφορά τις απαλλοτριώσεις
έχουµε κάνει και έχουµε πάρει και νοµοθετικές πρωτοβουλίες
ώστε να τις επισπεύσουµε. Για παράδειγµα, έχουµε πάρει µια νο-
µοθετική πρωτοβουλία µε την οποία, σε ό,τι αφορά τη µεταγραφή
της κήρυξης των απαλλοτριώσεων στα γραφεία Κτηµατολογίου,
ακολουθείται η ίδια διαδικασία που ακολουθείτο στα παλιά υπο-
θηκοφυλακεία. Μην µπαίνω τώρα σε λεπτοµέρειες, είναι µια διά-
ταξη νόµου που η Βουλή σας ψήφισε. 

Τώρα, η τρίτη προαίρεση, η οποία έχουµε σκοπό να υπογρα-
φεί το συντοµότερο δυνατό, έχει µία προϋπόθεση. Ποια είναι
αυτή η προϋπόθεση; Να ολοκληρωθεί η µελέτη. Στη µελέτη λοι-
πόν υπάρχουν δύο παράγοντες που επηρεάζουν τα πράγµατα.
Ο πρώτος είναι οι JASPERS. Οι JASPERS δεν έχουν πειστεί για
τη διατοµή και δεν έχουν πειστεί για τη διατοµή γιατί θεωρούν
ότι είναι πολύ εύκολο να δηµιουργηθεί ένα bottle neck, ένας λαι-
µός µπουκαλιού, µία συµφόρηση στην Υψηλή Γέφυρα της Χαλ-
κίδας. 

Αυτό είναι ένα θέµα το οποίο το µελετάµε και δεν σας κρύβω
ότι οι συζητήσεις οι οποίες γίνονται στην υπηρεσία είναι ότι πρέ-
πει πιθανότατα να κάνουµε µια κουβέντα πολύ γρήγορα και για
τη γέφυρα της Χαλκίδας. Όχι για τη συντήρηση, αλλά για την κυ-
κλοφορία στη γέφυρα της Χαλκίδας και πιθανόν για ανάγκες επι-
πρόσθετων παρεµβάσεων που θα βελτιώσουν τις εκεί συνθήκες. 

Το δεύτερο πρόβληµα, δηλαδή η δεύτερη προϋπόθεση για να
προχωρήσει η προαίρεση, είναι ότι πρέπει να ολοκληρωθεί η µε-
λέτη µετά από αυτό. Η ολοκλήρωση της µελέτης εξαρτάται σε
µεγάλο βαθµό από τον ΑΔΜΗΕ γιατί υπάρχουν καλώδια υψηλής

τάσης τα οποία πρέπει να µετακινηθούν και το πώς διαχειριζό-
µαστε αυτό το θέµα, δεν είναι και το πλέον απλό των ζητηµάτων
που έχουν τεθεί µπροστά µας. Πάντως θα υπογραφεί και η τρίτη
προαίρεση γιατί υπάρχουν και οι δεσµευµένες πιστώσεις του
ΕΣΠΑ για τη συγκεκριµένη περίπτωση. 

Σε ό,τι αφορά τον Βόρειο Οδικό Άξονα Εύβοιας, πρέπει και
αυτό να το αναφέρουµε, καθώς είναι περιοχές της Εύβοιας, οι
οποίες πραγµατικά χρήζουν της φροντίδας του κράτους και φυ-
σικά µετά από τη µεγάλη καταστροφή την οποία υπέστησαν.
Αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι µετά την απόρριψη από το
Ελεγκτικό Συνέδριο της ανάθεσης µε το άρθρο 32 της µελέτης
για τον Βόρειο Οδικό Άξονα Εύβοιας, µέχρι τον Δεκέµβριο θα
έχουµε προχωρήσει στην εκ νέου δηµοπράτηση της µελέτης. Θα
γίνει ανοιχτός διαγωνισµός για την ανάθεση της µελέτης, ώστε
στο συντοµότερο δυνατό χρόνο να έχουµε τον µελετητή εκείνον,
ο οποίος µετά την αναγνωριστική µελέτη στην οποία έχουµε κα-
ταλήξει, θα προχωρήσει στην οριστική λύση για τον δρόµο
Ψαχνά - Στροφυλιά. 

Μέχρι τέλος του έτους, λοιπόν, θα έχει βγει στον αέρα αυτός
ο διαγωνισµός, κάτι που νοµίζω ότι θα επιταχύνει τα πράγµατα,
µετά από αυτή την ατελέσφορη διαδικασία της ανάθεσης, που
έχει προηγηθεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην έβδοµη, µε αριθµό 88/21-10-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Το λαθρεµπόριο καυσίµων
στο σιδηροδροµικό δίκτυο της χώρας και η ασφάλεια του επιβα-
τικού κοινού». 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Πριν µπω στην επίκαιρη ερώτησή µου, θα ήθελα να αναφερθώ
στην Εθνική µας Επέτειο, της 28ης Οκτωβρίου, που έρχεται. Γιορ-
τάζουµε µια κορυφαία στιγµή για τον ελληνικό λαό: Το «ΟΧΙ»
στον κατακτητή, την αντίσταση, το φρόνηµα και τη µεγαλειώδη
στάση του λαού µας και εύχοµαι, πραγµατικά, σύντοµα να απο-
κτήσει ο λαός αυτός εκείνη την κυβερνητική εκπροσώπηση που
θα διεκδικήσει τη δικαίωση για τους σφαγιασθέντες, τους εκτε-
λεσθέντες, τους ανθρώπους που αποτέλεσαν τους ήρωες, τους
µάρτυρες, τα θύµατα για την καταστροφή της χώρας µας από
τους Ναζί. 

Είναι λυπηρό, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν προγραµµατίστηκε ούτε
επετειακή αναφορά για την 28η Οκτωβρίου. Είναι λυπηρό ότι
στην επέτειο των ογδόντα ετών από την Απελευθέρωση της Αθή-
νας, δεν υπήρξε καµµία εκπροσώπηση της Κυβέρνησης, της
Βουλής -από πλευράς κυβερνώντος κόµµατος- και του κυβερ-
νώντος κόµµατος! Μας προβληµατίζει, πάρα πολύ, αυτό! 

Μας προβληµατίζει, ακόµη περισσότερο, το γεγονός ότι γι’
αυτόν τον ανείπωτο φόρο αίµατος που πλήρωσε η πατρίδα και ο
λαός µας για την Αντίσταση στους ναζί, στους κατακτητές, που
κατέγραψε η Αντίσταση αυτή την πιο λαµπρή σελίδα στην ιστο-
ρία του ηρωισµού και ταύτισε τους Έλληνες µε τη λέξη «ήρωες»,
δεν έχει ακόµη διεκδικηθεί η αποζηµίωση της πατρίδας µας, για
τις οφειλόµενες αποκαταστάσεις από πλευράς του γερµανικού
κράτους.

Θεώρησα υποχρέωσή µου –είναι η τελευταία συνεδρίαση και
είµαι η τελευταία οµιλήτρια και ερωτώσα πριν από την εθνική µας
επέτειο- να γίνει αυτή η καταγραφή. 

Έρχοµαι τώρα µε την άδειά σας στην επίκαιρη ερώτηση που
έχω καταθέσει στον Υπουργό Μεταφορών και Υποδοµών, τον κ.
Χρήστο Σταϊκούρα, που δεν προσήλθε και δεν το θεωρώ βέβαια
τυχαίο.

Κύριε Ταχιάο, ξέρετε ότι και εµείς ξέρουµε πως σας εµφανί-
ζουν µε πολλά δηµοσιεύµατα και µε ευθεία αναφορά στο µετρό
της Θεσσαλονίκης ως τον Υφυπουργό που βρίσκεται µε το ένα
πόδι εκτός Κυβέρνησης και το θεωρώ σηµαίνον ότι έστειλαν
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εσάς για να απαντήσετε αυτή την ερώτηση. Παρ’ όλα αυτά, εγώ
διεκδικώ την απάντηση. Θα περιµένω την απάντησή σας. 

Αναφέροµαι εισαγωγικά στο αντικείµενο της ερώτησης. Γνω-
ρίζετε πολύ καλά ότι ένα από τα µείζονα ζητήµατα που απασχο-
λεί τη διερεύνηση για το έγκληµα των Τεµπών είναι το τι
µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία που συγκρούστηκε µε την
επιβατική, είναι το για ποιον λόγο υπήρξε συγκάλυψη των συν-
θηκών της σύγκρουσης και µπάζωµα του τόπου του εγκλήµατος
µε ευθύνη της Κυβέρνησης και µε κρατική χρηµατοδότηση µε
647.000 ευρώ που εκταµιεύθηκαν για το δήθεν έργο ανάπτυξης
που ήταν το µπάζωµα παρανόµως και αναδροµικά, είναι το ποιοι
γνώριζαν το τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία. 

Κι εδώ υπάρχουν δύο πολύ οχληρά στοιχεία. Το πρώτο είναι η
άµεση κινητοποίηση του ίδιου του Πρωθυπουργού και η άµεση
ανάµειξή του στις διαδικασίες συγκάλυψης από το ίδιο βράδυ.
Το δεύτερο είναι το γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός φέρεται ότι
είχε άµεση γνώση και προνοµιακή πληροφόρηση για το περιεχό-
µενο των βαγονιών της εµπορικής αµαξοστοιχίας. Αυτό το µαρ-
τυρούν δύο γεγονότα αδιάψευστα. Το πρώτο είναι το γεγονός
ότι ο οδηγός της εµπορικής αµαξοστοιχίας ήταν εθελοντής στο
γραφείο του και το δεύτερο είναι το γεγονός ότι ο ίδιος ο κ. Μη-
τσοτάκης έσπευσε στη συνέντευξη που έδωσε στον Σταύρο Θε-
οδωράκη στις 22 Μαρτίου του 2023, είκοσι δύο ηµέρες µετά το
έγκληµα, να πει ότι γνωρίζει ακριβώς τι µετέφερε η εµπορική
αµαξοστοιχία. 

Η ερώτησή µου, όπως είδατε ασφαλώς, αναφέρεται στη
γνώση της Κυβέρνησής σας, του κόµµατός σας της Νέας Δηµο-
κρατίας και των κορυφαίων Υπουργών αυτού, του κ. Χατζηδάκη
που υπήρξε προκάτοχος του κ. Σταϊκούρα Υπουργού Μεταφο-
ρών και Υποδοµών, ο οποίος το 2008 υπήρξε ο αρµόδιος Υπουρ-
γός στη θητεία του οποίου συνέβη το ατύχηµα στον Μπράλο. Το
ατύχηµα στον Μπράλο έχει πάρα πολλά κοινά χαρακτηριστικά
µε το έγκληµα στα Τέµπη. Μια εµπορική αµαξοστοιχία µετέφερε
δεκαπέντε λαθραία βαγόνια. Υπήρξαν δηµοσιεύµατα εξαρχής για
λαθραία βαγόνια, για µαύρο φορτίο, για σβηστές µηχανές, για
κύκλωµα λαθρεµπορίου, για εύφλεκτες ύλες και υπήρξαν δηλώ-
σεις του κ. Χατζηδάκη την ίδια ακριβώς περίοδο, το 2008 –ακού-
στε το- ότι στο ατύχηµα συνετέλεσε συρροή ανθρώπινων λαθών.

Σας θυµίζει κάτι; «Συρροή ανθρώπινων λαθών», είπε το 2008
ο κ. Χατζηδάκης.

Ακόµη είπε ότι θα πατάξει το κύκλωµα λαθρεµπορίου παράνο-
µων υλών και όπως φαίνεται λαθραίων υλών. Και τι ακόµη-ακόµη
είπε; Ότι δεν έγινε Υπουργός για να καλύπτει κλέφτες, αναφε-
ρόµενος σε στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και συγκεκριµένο
στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας µέλος της κεντρικής επιτροπής
της Νέας Δηµοκρατίας που καταδικάστηκε για το γεγονός αυτό
και θα ήθελα να µας πείτε το όνοµά του.

Σας ρωτώ, λοιπόν και αυτό είναι το αντικείµενο της επίκαιρης
ερώτησης: Με δεδοµένο ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οι κορυφαίοι Υπουργοί και το κόµµα σας από το 2008 γνω-
ρίζουν και για την πρακτική των παράνοµων βαγονιών που
προσαρτώνται χωρίς να φαίνονται σε εµπορικές αµαξοστοιχίες
και για τη λαθρεµπορία υλών και καυσίµων και για την εµπλοκή
στελεχών σας και υµετέρων σας σε αυτά τα κυκλώµατα και για
το γεγονός ότι υπάρχει πλέον και καταδίκη αλλά και πόρισµα του
ΟΣΕ επίσης από το 2008, σε ποιες ακριβώς ενέργειες έχει προβεί
το Υπουργείο; Τι έχει κάνει για να αντιµετωπίσει και να εξαλείψει
τα κυκλώµατα λαθρεµπορίου καυσίµων και επικίνδυνων υλών;
Ποια είναι τα πορίσµατα και αποτελέσµατα;

Δεύτερον, σε πόσες και ποιες περιπτώσεις έχει επιληφθεί η
ελληνική δικαιοσύνη για τα θέµατα λαθρεµπορίου στις σιδηρο-
δροµικές µεταφορές; Ποια είναι τα αποτελέσµατα και µε ποιον
τρόπο το Υπουργείο έχει υποστηρίξει και συνδράµει τις δικαστι-
κές αρχές; Τα στοιχεία που έχετε συλλέξει τα έχετε εγχειρήσει
στον εφέτη ειδικό ανακριτή για τα Τέµπη, στον οποίο χρειάστηκε
εγώ να πω ότι ο οδηγός της εµπορικής αµαξοστοιχίας ήταν εθε-
λοντής στο γραφείο του κ. Μητσοτάκη;

Περιµένω την απάντησή σας και θα επανέλθω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κυρία Πρόεδρε, δεν είστε µόνο επαναλαµβανόµενη θεµα-
τολογικά και µονοθεµατική κατά κανόνα και σε ύφος και στην
ουσία, αλλά είστε και προβλέψιµη. Έχετε µια τακτική. Καταθέ-
τετε µια επίκαιρη ερώτηση και µετά έρχεστε στη Βουλή και ανα-
γιγνώσκετε ή εν πάση περιπτώσει -σας αδικώ- διά ζώσης
αναφέρεστε σε όλα αυτά στα οποία επαναλαµβάνεστε είτε σε
συνεντεύξεις σας, είτε σε οποιαδήποτε εµφάνισή σας στον τύπο,
είτε και µέσα στην ίδια τη Βουλή. Αυτό είναι κάτι προβλέψιµο.

Προφανώς κάθε Υπουργός ο οποίος έρχεται εδώ πέρα και
ξέρει ότι έχει να απαντήσει σε µια ερώτηση της κ. Κωνσταντο-
πούλου, ξέρει ότι δεν θα µείνει στην ερώτηση. Διότι το 99% όσων
αναφέρατε, αναλύοντας το κείµενο της ερώτησης σας, δεν
αφορά σε αυτό το κείµενο, δεν περιέχονται εδώ µέσα. Είναι
σαφές. Ρωτάτε πολύ συγκεκριµένα πράγµατα για το Υπουργείο
Μεταφορών, το οποίο -όπως γνωρίζετε εκ προοιµίου- είναι αναρ-
µόδιο στην ουσία να απαντήσει για τα περισσότερα από αυτά,
διότι στην ερώτησή σας υπάρχει µια λέξη, η λέξη «λαθραία».

Όπως ξέρετε το λαθρεµπόριο δεν το κυνηγάει το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών. Το κυνηγάει το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Υπάρχουν οι ελεγκτικές αρχές οι οποίες ασχολούνται µε το
λαθρεµπόριο. Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών -επειδή
αναφέρεστε στο Υπουργείο και λέτε «το Υπουργείο τι έκανε» και
«το Υπουργείο τι έκανε»-, δεν είπατε από το Υπουργείο επί Κυ-
βερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας, δεν είπατε από το Υπουργείο επί
υπουργίας του Χρήστου Σταϊκούρα. 

Διαχρονικά -και επειδή αναφερθήκατε στο 2008- το Υπουργείο
έχει έναν κύριο ρόλο: Να βάζει τους κανόνες του παιχνιδιού, να
θεσµοθετεί. Σε ό,τι αφορά τη θεσµοθέτηση -διαχρονικά σας λέω
και πάλι, επί πολλαπλών κυβερνήσεων και ανατρέχω και σε απώ-
τερο του 2008 παρελθόν-, το Υπουργείο έχει θεσπίσει όλες εκεί-
νες τις διατάξεις που είναι αρµοδιότητά του, για να µπορέσει να
ορίσει τη µεταφορά των επικινδύνων υλών, διότι υπάρχουν διε-
θνείς συµφωνίες οι οποίες είναι πάρα πολύ παλιές. Υπάρχουν
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες έχουν ενσωµατωθεί
στο Εθνικό Δίκαιο.

Γι’ αυτά θα µπορούσατε να ρωτήσετε, γι’ αυτά υπάρχουν δια-
δικασίες που ακολουθούνται σε κάθε φόρτωση, στα πάντα, δια-
δικασίες οι οποίες δεσµεύουν τους πάντες, δεσµεύουν και
αυτούς που κάνουν το µεταφορικό έργο. Ποιοι κάνουν το µετα-
φορικό έργο; Ιδιωτικές εταιρείες. Εσείς έρχεστε εδώ και δοµείτε
µια συνωµοσία που την έχετε φτιάξει στο µυαλό σας, η οποία βε-
βαίως φτάνει πλέον και στο απώτατο όριο του να έρχεστε εδώ
και µε το πιστοποιητικό κοινωνικών φρονηµάτων του οδηγού της
αµαξοστοιχίας. Αυτά είναι τακτικές που σε µία δίκη µπορεί να τα
ακολουθείτε, γιατί θέλετε να δείξετε τον έναν ή τον άλλον. Εδώ
όµως, δεν είναι δικαστήριο, είναι Βουλή. Εδώ κάνετε µια συγκε-
κριµένη ερώτηση και την κάνετε σε ένα συγκεκριµένο Υπουργείο.
Οφείλετε να ρωτήσετε στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του και
στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών ο έλεγχος της λαθραίας κίνησης εµπορευµάτων δεν
υπάρχει. 

Όσο δε για τον έλεγχο της ασφάλειας, πρέπει να σας πω ότι
αρµόδια αρχή, είστε γαλλοτραφής, ξέρετε τι θα πει «autoroute
compétente», είναι όρος ο οποίος προβλέπεται από τις οδηγίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τον σιδηρόδροµο…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γαλλοτραφείσα. Ξέρω και καλά ελληνικά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Είναι η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων. Δεν είναι καν το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Και έρχεστε και ρωτάτε
τι; Ρωτάτε σε πόσες και ποιες περιπτώσεις έχει επιληφθεί η δι-
καιοσύνη για τα θέµατα λαθρεµπορίου, σιδηροδροµικές µεταφο-
ρές. Και το ρωτάτε αυτό προς το Υπουργείο Υποδοµών και
Μεταφορών. Ρωτήστε το στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Θέλετε
απάντηση σε αυτό το ερώτηµα τώρα. Και έρχεστε και πλάθετε
πάνω σε αυτό το κείµενο µια ερώτηση µε άλλο περιεχόµενο και
επαναλαµβάνετε την ίδια και την ίδια ιστορία της συνωµοσίας.
Και ποια είναι τα αποτελέσµατα και αν έχει συνδράµει τις δικα-
στικές αρχές.

Σας λέω, λοιπόν, ότι δεν έχει ζητηθεί συνδροµή για θέµατα λα-
θρεµπορίου από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών από
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τη δικαιοσύνη, καµµία τα τελευταία χρόνια. Καµµία. Όχι µόνο στα
χρόνια της διακυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι δεν έχει;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν έχει ζητηθεί για τα θέµατα της λαθραίας µεταφοράς
των καυσίµων.

Όσο για το τι είχε η αµαξοστοιχία, σας έχει κατατεθεί από την
«HELLENIC TRAIN» και έχετε στα χέρια σας, γιατί έχει κατατεθεί
και στη Βουλή αλλά και στη δικαιοσύνη το ποιο ήταν το φορτίο
της αµαξοστοιχίας της εµπορικής. 

Από εκεί και πέρα µπορείτε εσείς να χτίζετε τον µύθο. Είναι
ένας µύθος ο οποίος εναλλάσσεται µεταξύ Βουλής και δικαστη-
ρίων. Μπορεί στο µύθο αυτό να θέλετε να σέρνετε αυτές τις
δίκες στο χρόνο, ακριβώς γιατί θέλετε να σέρνετε στον χρόνο
και όλη αυτή τη συνωµοσιολογία την οποία εσείς καλλιεργείτε
και εσείς έχετε εν πολλοίς γεννήσει και σας είπα και µε ποιον
τρόπο. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη αυτό το παιχνίδι δεν θα το παίξει. 

Ναι, θα έρχεστε εδώ, θα επαναλαµβάνεστε, αλλά εµείς θα εί-
µαστε ξεκάθαροι και θα λέµε στον ελληνικό λαό ποιος είναι ο
δικός σας ρόλος εδώ µέσα. Είναι ο ρόλος ενός θορυβοποιού και
ψιθυριστή, όπως αποκαλύφθηκε και από την προηγούµενη σας
τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Πρό-
εδρε. 

Έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Ταχιάο, το σίγουρο είναι ότι εγώ θα είµαι εδώ και
θα σας ενοχλώ και θα σας ερωτώ και θα αποκαλύπτω. Το αν θα
είστε εσείς, δεν είναι καθόλου σίγουρο. Πολλοί στη θέση σας
απευθύνθηκαν µε αυτή την οίηση και µε αυτή την απρέπεια και
δεν είναι πια στη θέση σας. Δεν υπάρχει µεγαλύτερη ύβρις από
το να έρχεστε και να λέτε εξυπνακισµούς την ώρα που πενήντα
επτά άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους και πάρα πολλοί νέοι άνθρω-
ποι κάηκαν ζωντανοί, εξαϋλώθηκαν από την έκρηξη που συνέβη
για την οποία ακριβώς ερευνάται ποιο ήταν το φορτίο της εµπο-
ρικής αµαξοστοιχίας και για την οποία υπάρχουν ισχυρότατες
ενδείξεις, για να µην πω πια περίτρανες αποδείξεις, ότι µετέφερε
παράνοµο φορτίο. Το γνώριζε η κυβέρνηση και ο κ. Μητσοτάκης
προσωπικά και γι’ αυτό έσπευσε στον τόπο του εγκλήµατος αµέ-
σως, µε πρώτη προτεραιότητα να καλύψει τα ίχνη, να εµπλέξει
τον στρατό, να επιστρατεύσει ιδιώτες για να µπαζώσουν τον
χώρο εκτός κάθε πλαισίου δικονοµίας και να δώσει τρεις εβδο-
µάδες µετά συνέντευξη, για να λέει ότι ξέρει ακριβώς τι µετέ-
φερε η εµπορική αµαξοστοιχία. 

Ακούστε, κύριε Ταχιάο. Εάν ήρθατε εδώ για να µας πείτε ότι
επικαλείστε την «HELLENIC TRAIN», θα πρέπει να µας εξηγήσετε
αν το εννοούσαν ή δεν το εννοούσαν τα στελέχη σας, όταν είπαν
ότι θα πρέπει να διωχθεί ο εκπρόσωπος της, ο κ. Καποτόρτο για
ψευδορκία στην εξεταστική επιτροπή. Εάν έρχεστε εδώ για να
µας πείτε ότι είστε αναρµόδιος εσείς και είναι αναρµόδιο το
Υπουργείο σας, θα πρέπει να µας εξηγήσετε, ποιον κορόιδευε ο
κ. Χατζηδάκης όταν στη θέση του Υπουργού Μεταφορών δήλωνε
ότι θα κάνει ότι περνάει από το χέρι του και µάλιστα έλεγε ότι θα
ανακοινωθεί πρόγραµµα, το οποίο θα αφορά την ασφάλεια, τη
διαφάνεια και την οικονοµική εξυγίανση του ΟΣΕ.

Από τη δική µας πλευρά θα υπάρξει παραδειγµατική τιµωρία,
δεδοµένου, ότι δεν πρόκειται να ανεχθούµε άλλο αυτή την κατά-
σταση. Ο κ. Χατζηδάκης, το 2008 ως Υπουργός Μεταφορών, δή-
λωνε αρµόδιος. Έρχεστε σήµερα εσείς και µας λέτε ότι δεν είναι
αρµόδιος ο Υπουργός Μεταφορών, είναι ο Υπουργός Οικονοµι-
κών, ο κ. Χατζηδάκης κατά σύµπτωση, ο οποίος όµως έχει φτάσει
να δηλώνει αναρµόδιος για τον εαυτό του. Διότι τον ρώτησα για
τις ενέργειες του ως Υπουργού Οικονοµικών σε σχέση µε το γε-
γονός ότι παρακολουθείτο και µου δήλωσε ότι είναι αναρµόδιος
για να απαντήσει.

Υπάρχουν δηµοσιεύµατα, κύριε Ταχιάo, της εποχής. Διαβάζω
δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΤΑ ΝΕΑ» στις 17 Ιουλίου του 2008.
Μιλάµε για δεκαπέντε χρόνια πριν από το έγκληµα στα Τέµπη,
κύριε Ταχιάο. Θέλει πάρα πολύ θράσος όταν υπάρχουν τα στοι-

χεία από το 2008 ότι υπήρχαν αδήλωτα βαγόνια, τα οποία ως
υπεράριθµα δένονταν σε εµπορικές αµαξοστοιχίες, όταν υπάρ-
χουν καταγγελίες και δηµοσιεύµατα για κύκλωµα, στο οποίο συµ-
µετείχε επιφανές στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας -δεν µας
είπατε το όνοµα-, όταν ο κ. Χατζηδάκης δήλωνε ότι θα πατάξει
το κύκλωµα, όταν υπάρχουν δηµοσιεύµατα για τέσσερις ψυχρές,
δηλαδή σβηστές, ανενεργές µηχανές, οι οποίες είχαν προστεθεί
για να µεταφέρουν το παράνοµο φορτίο µε κατεύθυνση πίσω
Θεσσαλονίκη, µιλάµε για την ίδια διαδροµή, όταν υπάρχουν δη-
µοσιεύµατα για νυχτερινές διαδροµές, στις οποίες το κύκλωµα
προσέθετε πολλά περισσότερα παράνοµα βαγόνια.

Θέλει πολύ θράσος, κύριε, να έχουν πεθάνει πενήντα επτά άν-
θρωποι, να έχουν δολοφονηθεί στα αλήθεια και να έρχεστε εδώ
να µας λέτε για µύθους και συνωµοσίες την ώρα που αυτά έχουν
δηµοσιευθεί επ’ αφορµή αντίστοιχης σύγκρουσης δεκαπέντε
χρόνια πριν τα Τέµπη και όχι απλώς δεν κάνατε τίποτα, αλλά φαί-
νεται ότι άνοιξε η όρεξή σας. Και φαίνεται ότι άνοιξε η όρεξή σας
ιδίως την περίοδο της πανδηµίας. Και φαίνεται ότι σ’ αυτό το κύ-
κλωµα λαθρεµπορίου έχει ευθύτατη εµπλοκή το κόµµα σας, αν
είστε στο κόµµα αυτό, έχετε περάσει και από άλλα. 

Και φαίνεται, επίσης, ότι εδώ δεν έρχεται να απαντήσει κανείς
αρµόδιος. Δεν απαντάει ο κ. Μητσοτάκης. Πάνω από εκατό πια
είναι οι ερωτήσεις οι επίκαιρες που του έχω καταθέσει. Δεν απαν-
τάει ο κ. Χατζηδάκης. Δεν απαντάει ο κ. Σταϊκούρας.

Και φαίνεται επίσης, µιας και αναφερθήκατε στη δικηγορική
µου ιδιότητα, για την οποία είµαι πάρα πολύ περήφανη, να είστε
σίγουρος, ότι έχετε modus operandi, ότι έχετε τρόπο λειτουρ-
γίας αντίστοιχο µε αυτόν που χαρακτηρίζει τις εγκληµατικές ορ-
γανώσεις. Σωρεία, συρροή ανθρωπίνων λαθών, είπε ο κ.
Χατζηδάκης το 2008 για να αποσείσει την ευθύνη. Ανθρώπινο
λάθος, είπε ο κ. Μητσοτάκης το 2023 για να αποσείσει την ευ-
θύνη.

Απαντήστε, κύριε. Ό,τι σας ρωτάω είναι γραµµένο στην ερώ-
τηση και είχατε την ευκαιρία να προετοιµαστείτε.

Απαντήστε τι έχετε κάνει γι’ αυτό το ζήτηµα που είναι κατ’ εξο-
χήν της αρµοδιότητάς σας, τι έχετε παραλάβει από τον κ. Χατζη-
δάκη, που είναι πρώτος τη τάξει σήµερα Υπουργός σας και
υπήρξε ο αρµόδιος υπουργός το 2008 που διακήρυσσε ότι θα
πατάξει τα κυκλώµατα αυτά και αν έχετε καταθέσει. Είναι γραµ-
µένο στην ερώτηση. Επιτέλους δεν σας αιφνιδίασε κανείς. Ήρ-
θατε εδώ να κάνετε εξυπνακισµούς να µας πείτε, να κάνετε
σχόλια για την προσωπικότητά µας; Απαντήστε. Καταθέσατε
στην ανάκριση τα στοιχεία που έχει το Υπουργείο και τα πορί-
σµατα για τα αντίστοιχα περιστατικά συγκρούσεων εµπορικών
αµαξοστοιχιών µε επιβατικές; Το κάνατε; Δεν χρειάζεται ούτε
πρέπει να σας καλέσει η δικαιοσύνη. 

Εσείς έχετε καθήκον, κατά το Σύνταγµα, κύριε, να καταθέσετε
στη δικαιοσύνη ό,τι γνωρίζετε, ό,τι υπάρχει στα χέρια σας, όποιο
στοιχείο µπορεί να επιβοηθήσει και να υποβοηθήσει το έργο της
για να διαλευκανθεί και να τιµωρηθεί ο βίαιος θάνατος, η δολο-
φονία αθώων ανθρώπων, από την οποία έχετε τα χέρια σας βαµ-
µένα µε αίµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο
στον Υπουργό για τη δευτερολογία του να κάνω µια ανακοίνωση
προς το Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι οι Υπουργοί Υγείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Προστασίας του Πολίτη, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών και Υγείας κατέθεσαν στις 25-10-2024
σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση του θεσµού του Προσωπικού Ια-
τρού - Σύσταση Πανεπιστηµιακών Κέντρων Υγείας και άλλες δια-
τάξεις του Υπουργείου Υγείας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ακούστε, κυρία Πρόεδρε. Αναφέρεστε στο 2008. Θα ξεκι-
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νήσω λίγο από την ουσία της δευτεροµιλίας σας. Το 2008 µιλάµε
για ένα άλλο περιβάλλον στον σιδηροδροµικό τοµέα, εντελώς
άλλο περιβάλλον. Υπήρχε ο ΟΣΕ, ο οποίος δεν ήταν µόνο φο-
ρέας της υποδοµής, ήταν και ο φορέας του µεταφορικού έργου,
ήταν ο πάροχος της συγκοινωνίας της σιδηροδροµικής και προ-
φανώς ο κ. Χατζηδάκης ήταν ο πολιτικός προϊστάµενος όλου
αυτού του συστήµατος, το οποίο δεν είναι ανάγκη να το περι-
γράψω τώρα. 

Από τότε κύλησε πολύ νερό στο αυλάκι. Κύλησε πάρα πολύ
νερό στο αυλάκι. Άλλαξε το περιβάλλον, υπήρξαν άλλου είδους
διευθετήσεις στον σιδηροδροµικό τοµέα, υπήρξε η δηµιουργία
της ΡΑΣ, υπήρξε ο διαχωρισµός της κίνησης των τρένων από την
υποδοµή, υπήρξε η απελευθέρωση της αγοράς. Όπως ξέρετε,
δεν είναι µόνο η «HELLENIC TRAIN» η οποία µεταφέρει φορτία.
Τέσσερις εταιρείες έχουν άδεια αυτή τη στιγµή και νοµίζω υπάρ-
χει και αίτηµα για πέµπτη για να µεταφέρουν φορτία στην ελλη-
νική επικράτεια. Έχει απελευθερωθεί η αγορά.

Παίρνετε στοιχεία από µια άλλη περίοδο, από µια άλλη εποχή,
τα κάνετε µια άµεση προβολή στο σήµερα, τα συνδέεται µε τα
Τέµπη και έρχεστε και βγάζετε την ετυµηγορία σας. Μέχρι χθες
πίστευα -και νοµίζω οι περισσότεροι από όσους κάθονται σε αυτή
την πλευρά της Αίθουσας-…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κανείς δεν είναι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): …ότι ο αγαπηµένος σας ρόλος είναι του εθνικού εισαγγε-
λέα. Φαίνεται ότι συγχέετε τον ρόλο του εθνικού εισαγγελέα και
µε τον ρόλο του λαϊκού δικαστή. Διότι αυτό κάνετε. Αυτό κάνετε
µέσα στην Αίθουσα. Αυτό κάνετε παντού. Αυτός είναι ο ρόλος
σας εδώ µέσα και δεν θα σας παρακολουθήσω στο παραλήρηµά
σας, διότι πρόκειται περί παραληρήµατος. 

Σας είπα ότι είστε θορυβοποιός και θορυβοποιός δεν είναι
όποιος φωνασκεί από τα έδρανα όταν µιλούν οι άλλοι ή όποιος
υψώνει τη φωνή περισσότερο από τους άλλους. Θορυβοποιός
είναι µε την έννοια που χρησιµοποιούµε στην ηχητική, αν θέλετε,
αυτός ο οποίος δηµιουργεί διαρκώς παράσιτα στον χώρο, αυτός
ο οποίος συνηθίζει σε αυτή την παρασιτική παρουσία. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να πω το εξής: Έρχεστε και επαναλαµ-
βάνετε εδώ πέρα συνέχεια ένα παραµύθι, το οποίο φτιάξατε στο
µυαλό σας. Σας βολεύει. Συνδέετε θέλοντας και µη την ιδιότητά
σας τη νοµική -και ξέρω ότι είστε έγκριτη νοµικός- µε την πολι-
τική σας ιδιότητα. Και έρχεστε και επενδύετε και στους δύο ρό-
λους εναλλάξ, στις δύο διαφορετικές ιδιότητες τις οποίες
χρειάζεστε για να παίξετε αυτή την «πρόζα».

Πρέπει κανείς να σας πει ότι αυτή δεν είναι µια πολιτική στάση.
Εδώ είστε στο Κοινοβούλιο. Και το Κοινοβούλιο είναι ένας χώρος
στον οποίο γίνεται πολιτική, δεν γίνεται κουτσοµπολιό, δεν γίνον-
ται θεωρίες συνωµοσίας, δεν αναλύουµε παραµύθια. Είναι ένας
χώρος στον οποίο γίνεται πολιτική. 

Η δικιά σας στάση είναι η πιο απολιτίκ στάση. Και δεν σας
κάνει αριστερή ούτε σας δίνει πολιτική ταυτότητα ούτε το ότι πη-
γαίνετε και ποζάρετε στο περιστύλιο του Κοινοβουλίου µε το αρι-
στερό χέρι ψηλά ούτε το γεγονός ότι διαγράφετε δύο Βουλευτές
σας για δεξιά απόκλιση, που ανατρέχει στο πιο σταλινικό παρελ-
θόν της Αριστεράς. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Απάντηση θα δώσετε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Επιτρέψτε µου να πω ότι είναι απολιτίκ η δική στάση σας
εδώ πέρα. Γιατί  είναι επικίνδυνη; 

Δεν ξέρω αν εµείς θα είµαστε εδώ, γιατί οι κυβερνήσεις εναλ-
λάσσονται. Εσείς όµως θα είστε εκεί, στα έδρανα που σωστά θύ-

µισε ο Πρόεδρος της Βουλής ότι είναι η τελευταία θέση. Αλλά,
για εµένα αυτό δεν είναι το χειρότερο. 

Θα είστε στα «ορεινά». Και ξέρετε γιατί θα είστε στα «ορεινά»;
Γιατί µε αυτή την απολιτίκ σας στάση το µόνο το οποίο κάνετε
είναι ότι τροφοδοτείτε τα υπόλοιπα «ορεινά». Τροφοδοτείτε την
ακροδεξιά. Τροφοδοτείτε τα ακραία εκείνα κόµµατα τα οποία
έχει γεννήσει όλη αυτή η θεωρία που εσείς εδώ έρχεστε και υπη-
ρετείτε. Τροφοδοτείτε τις εγκληµατικές οργανώσεις που η κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τα υπόλοιπα κόµµατα
πέταξαν έξω από δω και έστειλαν στα δικαστήρια. Αυτές είναι οι
εγκληµατικές οργανώσεις, όχι αυτά τα οποία λέτε. 

Και παίζετε πραγµατικά µε τον πόνο πενήντα επτά οικογενειών.
Και όχι µόνο αυτών, αλλά και των άλλων οι οποίοι τραυµατίστη-
καν και υπέφεραν. Παίζετε πραγµατικά. Εσείς εκµεταλλεύεστε
και προσπαθείτε να χειραγωγήσετε αυτούς τους ανθρώπους. 

Ακούστε καλά. Όλοι συµµετέχουµε σε αυτό τον πόνο. Όλοι!
Εάν νοµίζετε ότι έχετε το µονοπώλιο της οδύνης για ένα γεγονός
το οποίο τραυµάτισε την ελληνική κοινωνία, πλανάστε. Όλοι συµ-
µερίζονται αυτόν τον πόνο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην τους υποτιµάτε τους ανθρώπους. Ντροπή!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Εάν νοµίζετε εσείς, που θέλετε να τους χειραγωγήσετε πο-
λιτικά, να τους χειραγωγήσετε και µε όποιον άλλο τρόπο
σκέπτεστε µε τις υπόλοιπες ιδιότητές σας, ότι αυτή είναι η µόνη
στάση που προδίδει οδύνη, αυτή δεν είναι στάση που προδίδει
οδύνη. Αυτή είναι µια στάση αήθης. Αηθεστάτη! Και αυτή η
στάση δεν αφορά µόνο την πολιτική αήθεια την οποία επιδει-
κνύετε κατά σύστηµα σε αυτή την Αίθουσα, αλλά το γενικότερο
πολιτικό και προσωπικό ήθος το οποίο υπηρετείτε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ευχηθώ χρόνια πολλά στην Ελ-

λάδα µας και τους Έλληνες για την Επέτειο του «ΟΧΙ» που γιορ-
τάζουµε σε δύο ηµέρες και που γιορτάσαµε και χθες µε µια πολύ
ωραία γιορτή, όπου µάλιστα παρίσταντο όλα τα κόµµατα -και το
δικό σας κόµµα, κυρία Κωνσταντοπούλου- µε εκπροσώπους,
όπως γίνεται όλα τα πολλά χρόνια που εγώ θυµάµαι, γιατί είµαι
πολύ παλιός. Τη γιορτή διοργανώνει δια λογαριασµό όλων µας,
δηλαδή και των υπαλλήλων και των αστυνοµικών και των κοµµά-
των και των Βουλευτών, ο σύλλογος των εργαζοµένων, τους
οποίους και συγχαίρουµε και ευχαριστούµε, γιατί πράγµατι κάθε
χρόνο πρωτοπορούν και πρωτοτυπούν. Χθες µάλιστα -εγώ πα-
ρακολουθώ όλες τις γιορτές κάθε χρόνο, το έχω αυτό το ελάτ-
τωµα- ήταν πολύ ξεχωριστή και πολύ ιδιαίτερη. 

Τη γιορτή έκλεισε ο Πρόεδρος της Βουλής µε ευχαριστίες και
µε αναφορά στην ηµέρα, δείχνοντας µάλιστα και τον έπαινο-µε-
τάλλιο που πήρε η Βουλή των Ελλήνων από την Ένωση Τέκνων
και Συγγενών Πεσόντων κατά το έπος του ’40 - ’41, κατά τον
σκληρό αυτό αγώνα, για το µνηµείο που γίνεται στο Καλπάκι.

Χρόνια πολλά. Ζήτω η Ελλάδα. Να είστε και να είµαστε όλοι
καλά. Καλό τριήµερο.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.35 λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 30 Οκτωβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

1664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


